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اینکه  بیان  رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان کشور،با 
ارتقای کیفیت ساخت و ساز هدف مهم سازمان نظام مهندسی 

ساختمان است،گفت: باید طول عمر مفید ساختمان... ��ح ا�تان ز�جانروز��

بازی های  مدال آوران  دیدار صمیمانه  در  اسلامی  انقلاب  رهبر 
قهرمانان،  از  دیگری  جمع  و  هانگژو  پاراآسیایی  و  آسیایی 
با تشکر  ورزشکاران، پیشکسوتان و فعالان عرصه های ورزشی، 
عمیق از ورزشکاران و مربیان افتخارآفرین کشور، رفتارهای احترام 

برانگیز آنان در میدان های ورزشی را تجلی دهنده...

 ارتقای کیفیت ساخت و ساز هدف مهم ایران قوی، ورزش قوی
سازمان نظام مهندسی ساختمان است 

گزارش

وضعیتبهترنشده،ولیباآنکنارآمدهایم

رییس اسبق انجمن داروسازان استان زنجان 
در خصوص وضعیت کمبود دارو؛ 
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   شهروندان:فرزندانمانکهازوسایلبازیاستفادهمیکننداحساسنگرانیمیکنیم

معاونارزیابیانطباقادارهکلاستاندارداستان:احتمالداردتجهیزاتیدرنقاطمختلفشهروجودداشتهباشد
کهاقدامیبرایثبتدرخواستاستانداردآننشدهباشدکهدرصورتمشاهدهپلمبمیشوند

رئیسشورایشهرزنجان:کوتاهبودنفصلبهرهبرداریمانعجذبسرمایهگذاربرایساختمجموعههایتفریحیاست 

صدای زنجان از نگرانی خانواده ها از وضعیت ایمنی شهربازی های زنجان گزارش می دهد؛

بازیباخطر؟بازیباخطر؟

داخلی

گزارشی از مصوبه مجلس برای تغییر سن بازنشستگی؛

تصمیمیبرایآیندگان
معظم  مقام  دفتر  رسانی  اطلاع  پایگاه 
دیدار  در  اسلامی  انقلاب  رهبری/رهبر 
آسیایی  بازی های  مدال آوران  صمیمانه 
دیگری  جمع  و  هانگژو  پاراآسیایی  و 
پیشکسوتان  ورزشکاران،  قهرمانان،  از 
تشکر  با  ورزشی،  عرصه های  فعالان  و 
عمیق از ورزشکاران و مربیان افتخارآفرین 
آنان  برانگیز  احترام  رفتارهای  کشور، 
دهنده  تجلی  را  ورزشی  میدان های  در 
با  و  ایران خواندند  ملت  برجسته  چهره 
تاکید بر ضرورت رسیدگی مسئولان به 
رژیم  افزودند:  ورزشی  قهرمانان  زندگی 
صهیونیستی در حادثه طوفان الاقصی به 
با همه  دست حماس ضربه فنی شد و 
جنایاتش نتوانسته این شکست سنگین 
نخواهد  هم  آینده  در  و  کند  جبران  را 

توانست.
حضرت آیت الله خامنه ای جلسه امروز را 
از  قدردانی  با  و  دانستند  بسیار شیرین 
مدال آوران  سخت کوشی  و  اراده  و  عزم 
محترمی  بانوی  آن  از  هم چنین  گفتند: 
که با حجاب کامل پرچمدار کاروان ایران 
بانوی  آن  و  شد  آسیایی  بازی های  در 
ورزشکاری که هنگام اهدای مدال حاضر 
نشد با مرد نامحرم دست بدهد و نیز آن 
سکوی  روی  خود  کودک  با  که  بانویی 
نمادین  حرکت  با  و  رفت  مدال آوری 
خود، احترام به خانواده و مادر را در دنیا 

برجسته کرد، صمیمانه تشکر می کنم.
ارزشی  دارای  را  رفتارها  اینگونه  ایشان 
افزودند:  و  خواندند  ورزش  معادل خود 
برداشتن،  دعا  به  دست  کردن،  سجده 
که  دیگری  کارهای  و  پرچم  بر  بوسه 
و  اسلامی   – ایرانی  ورزشکار  تشخص 
اعتماد  و  منطق  دارای  »شاخص  چهره 
به نفس« ملت ایران را به جهانیان نشان 

می دهد، شایسته قدردانی حقیقی است.
رهبر انقلاب با تشکر از تیم ملی فوتبال 
که به نشانه دفاع از مظلوم در مسابقات 
چفیه  با  اردن  در  فوتبال  چهارجانبه 
از  هم چنین  گفتند:  رفت  میدان  به 
به  را  خود  مدال های  که  ورزشکارانی 
فاجعه آفرینی  شهیدان  و  غزه  کودکان 
اهدا  بیمارستان  یک  در  صهیونیست ها 
با  رویارویی  از  که  ورزشکارانی  و  کردند 
ورزشکاران رژیم صهیونیستی خودداری 

می کنند تقدیر و تشکر می کنم.
اینگونه  خامنه ای  آیت الله  حضرت 
از  بخشی  را  برانگیز  تحسین  رفتارهای 
گفتند:  و  برشمردند  ایران  ملی  قدرت 
ورزشکاران اغلب کشورها برای ملت خود 
افتخارآفرینی می کنند، اما این رفتارهای 
افتخارات ورزشی  از  بالاتر  پرمعنا  و  زیبا 

است چرا که افتخارات انسانی است.
دل  کردن  شاد  خاطر  به  انقلاب  رهبر 
ملت نیز از قهرمانان تشکر ویژه کردند و 
گفتند: برای من خیلی مهم است که شما 
با مدال های رنگارنگ خود ملت را شاد و 

سرافراز می کنید.
بر  تاکید  با  خامنه ای  الله  آیت  حضرت 
اینکه ایران قوی باید ورزش قوی داشته 
جلسات  در  خود  توصیه های  به  باشد 
عمومی و یا خصوصی با مسئولان ورزش 
اشاره کردند و افزودند: آن مسائل و نکاتی 
که وزیر ورزش در این جلسه گفت باید 

یک به یک پیگیری جدی شوند.
در  درست  تدابیر  اتخاذ  انقلاب  رهبر 
و  ملی  تیم های  ترکیب  و  مربی  انتخاب 
مراقبت برای جلوگیری از بروز آفاتی نظیر 
»فساد اقتصادی، تشکل مافیای داخلی و 
مشکلات اخلاقی« را از وظایف مسئولان 

ورزشی کشور خواندند.
ایشان افزودند: رفع مشکلات ورزشی و 
پاسخ به سوالات قدیمی مانند نقش دولت 
در ورزش، خصوصی سازی، قراردادهای 
برنامه ریزی  به  خارجی،  مربی  و  ورزشی 
مبتنی بر اصول حرفه ای نیاز دارد تا یکبار 

برای همیشه پاسخ این سوالات مشخص 
شود.

رسیدگی به وضع زندگی ورزشکاران نکته 
این  در  انقلاب  رهبر  تاکید  مورد  دیگر 

دیدار بود. 
ایشان گفتند: نمی شود که از ورزشکاران، 
برای افتخار آفرینی در مسابقات جهانی 
رفتار  آنان  نیازهای  با  اما  داشت  توقع 
به  مسئولان  بنابراین  نداشت  مناسبی 
در  ورزشکاران  که  کنند  عمل  گونه ای 
خود  زندگی  درباره  قبولی  قابل  سطح 
اطمینان خاطر داشته باشند که مهم ترین 

آنها مسکن و اشتغال است.
نشست و برخاست صمیمانه با ورزشکاران 
رشته های مختلف، شنیدن درد دل ها و 
پاسخگویی به آنان توصیه دیگر رهبری به 

مسئولان ورزشی کشور بود.
را  ورزشکاران  ادامه،  در  انقلاب  رهبر 
دادند  قرار  خود  توصیه های  مخاطب 
و با تأکید بر اینکه محبوبیت و شهرت، 
می آورد،  دنبال  به  سنگینی  مسئولیت 
زندگی  نوع  و  رفتار  گفتار،  گفتند: 
از  بسیاری  برای  ورزشی  چهره های 
جوانان الگو است و می تواند بر آنان تأثیر 
اگرچه عکس آن هم  بگذارد،  سازنده ای 
ممکن است، بنابراین ورزشکاران باید در 

این زمینه کاملاً مراقبت کنند.
ایشان در توصیه ای دیگر، ورزشکاران را به 
قدردانی و شکر نعمت خدادادی توانایی 
جسمی و قدرت عزم و اراده، فراخواندند 
و گفتند: شکر این نعمت های الهی موجب 

افزایش آنها خواهد شد.
حضرت آیت الله خامنه ای در بخش پایانی 
جمع بندی  نوعی  بیان  به  سخنانشان، 
یک  قالب  در  غزه  اخیر  حوادث  از 
پرداختند و گفتند: رژیم  تعبیر ورزشی 
طوفان الاقصی  حادثه  در  صهیونیستی 
به عنوان  نه  حماس  و  شد  فنی  ضربه 
یک دولت و کشورِ با امکانات زیاد، بلکه 
رژیم  توانست  مبارز  گروه  یک  به عنوان 
غاصب صهیونیست را با آن همه امکانات 

ضربه فنی کند.
ناتوانی صهیونیست ها  به  با اشاره  ایشان 
برای خارج شدن از زیر بار فشار و ننگ 
آنها  افزودند:  مفتضحانه،  شکست  این 
برای جبران، در بیمارستان ها و مدارس 
کار  این  اما  می کنند  قدرت نمایی  غزه 
مشابه کار ورزشکاری است که در میدان 
شکست خورده  اما برای تلافی با حمله 
به طرفداران تیم مقابل، به آنها فحاشی و 

کتک کاری می کند.
باخت  اینکه  بر  تأکید  با  انقلاب  رهبر 
سنگین رژیم صهیونیستی با این جنایات 
جبران نخواهد شد، گفتند: بدانند که این 
ظلم و بی رحمی ها بی پاسخ نخواهد ماند 
و بمباران ها عمر رژیم غاصب را کوتاه تر 

خواهد کرد.
ایشان با اشاره به خودداری تحسین برانگیز 
ورزشکاران ایرانی از مسابقه با نمایندگان 
همه  امروز  افزودند:  صهیونیستی،  رژیم 
را  ما  ورزشکاران  کار  این  علت  دنیا 
فهمیده اند چون آن افراد برای یک رژیم 
جنایتکار و تروریست و جنایتکار به میدان 

می آیند. 
سخنانشان  از  دیگری  بخش  در  ایشان 
با انتقاد شدید از مسئولان مراکز جهانی 
ورزش که تحت تسلط قدرت های مستکبر 
اقدامی  در  که  آنان  افزودند:  دارند  قرار 
سیاسی به بهانه جنگ، یک کشور را از 
حضور در همه میدان های ورزشی محروم 
کودک  هزار   ۵ حدود  اکنون  می کنند، 
شهید فلسطینی را نادیده می گیرند و به 
بهانه پرهیز از دخالت سیاست در ورزش، 
رژیم صهیونیستی را به علت نسل کشی و 
جنایات جنگی محکوم و محروم نمی کنند 
اقدامات  این  به  روزی  امیدواریم  که 

تبعیض آمیز رسیدگی عادلانه شود. 

شرق/ اگرچه در برخی کشورها با مقوله 
افزایش سن بازنشستگی با احتیاط رفتار 
می شود  پیدا  کشوری  کمتر  و  می شود 
و  بازنشستگی  افزایش سن  ریسک  که 
مشکلات حاشیه ای آن را به جان بخرد و 
همان طور که شاهدیم در برخی کشورها 
اعتراضاتی  تصمیم  این  فرانسه  ازجمله 
را به همراه داشت، اما در هفته جاری، 
منظور  به  احتمالا  مجلس  نمایندگان 
کاهش ناترازی صندوق های بازنشستگی، 
گروه های  برای  را  بازنشستگی  سن 

مختلف افزایش دادند.
شورای  تأیید  صورت  در  مصوبه  این   
می کند.  پیدا  اجرا  قابلیت  نگهبان، 
اولیه  دقایق  همان  از  که  تصمیمی 
تصویب در صحن مجلس با واکنش های 
منفی گسترده ای از سوی افکار عمومی 
و در فضای مجازی مواجه شد. مخالفان 
مصوبه  این  بازنشستگی  سن  افزایش 
که  دانستند  اساسی  قانون  برخلاف  را 
تبعات اجتماعی به همراه دارد و موافقان 
این بند از لایحه برنامه، با طرح موضوع 
افزایش امید به زندگی در مردان و زنان، 
کردند.  قلمداد  عادلانه  را  مصوبه  این 
در نهایت هم نمایندگان بر اساس بند 
الحاقی بند خ ماده ۲۹ لایحه، به منظور 
کاهش ناترازی صندوق های بازنشستگی 
و تقویت توان صندوق ها در انجام تکالیف 
محوله، سن بازنشستگی را برای مردان 
6۲ سال و برای زنان ۵۵ سال در نظر 

گرفتند.
اولیه  دقایق  همان  از  مصوبه  این  البته 
خود  برای  بلکه  جامعه،  برای  نه تنها 
نمایندگان هم با ابهامات زیادی مواجه 
این  درباره  متناقضی  خبرهای  و  شد 
دو  که  نحوی  به  یافت.  انتشار  مصوبه 
مجلس،  رئیس  قالیباف،  محمدباقر  بار 
مجبور به شفاف سازی و توضیح درباره 
محسن  توضیحات  و  شد  مصوبه  این 
زنگنه، سخنگوی کمیسیون تلفیق، مبنی 
بر  1۲ سال افزایش سن بازنشستگی را 
که موجب نگرانی هایی در جامعه شده 
بود، اصلاح کرد. پس از آن هم زنگنه در 
جلسه عصر همان روز، توضیحات پیشین 
خود را در گفت وگویی تصویری اصلاح 
مصوبه  این  موجب  به  بنابراین  کرد. 

»تعیین شرط سن 6۲ سال برای مردان 
و ۵۵ سال برای زنان و سابقه بازنشستگی 
۳۵ سال برای مردان و ۳۰ سال برای 
زنان« لحاظ شد؛ موضوعی که به گفته 
باعث  و  دارد  اشکال  کوچکی نژاد  جبار 
اخطار او در این باره در صحن علنی شد. 

این عضو کمیسیون تلفیق در اعتراض 
در  آنچه  میان  گفت  موضوع  این  به 
با  کرده اند،  تصویب  تلفیق  کمیسیون 
که  چیزی  آن  و  آمده  در صحن  آنچه 
به تصویب رسیده است، تناقضاتی وجود 
دارد و آنچه مطرح است، چیزی نیست 
تصویب  به  تلفیق  کمیسیون  در  که 
رسیده است. او حتی اظهار کرد که در 
صورت بررسی نوار ضبط شده مذاکرات 
تلفیق و صحن و بررسی آنچه تصویب 
شده است، درصورتی که مشخص شود 
ایجاد  تغییراتی  موضوع  این  در  کسی 
رفتار  بر  نظارت  هیئت  به  است،  کرده 
نمایندگان و کمیسیون اصل ۹۰ شکایت 

خواهند کرد.
که  نگرانی ای  به  توجه  با  است  گفتنی 
ایجاد  عمومی  افکار  در  فوق  مصوبه 
کرده و ابهاماتی که به وجود آمده است 
و  بازنشستگان  از  بخشی  نارضایتی  و 
اسلامی  شوراهای  عالی  کانون  جامعه، 
مصوبه  از  بیانیه ای  در  کشور  کار 
مجلس درباره افزایش سن بازنشستگی 
ضربه ای  را  تصمیم  این  و  کرده  انتقاد 
ترمیم ناپذیر به جامعه کارگری توصیف 
بیانیه  این  از  بخشی  در  است.  کرده 

نگهبان  »از شورای محترم  است:  آمده 
انتظار داریم با رد این مصوبه غیرشرعی، 
التیامی بر نگرانی های عمیق واردشده بر 

پیکر کارگران باشند.«
تناقضات  و  ابهات  به  توجه  با  بنابراین 
مجلس،  مصوبه  این  درباره  مطرح شده 
نظر برخی نمایندگان درباره دلیل این 

ابهامات را جویا شدیم.
ایجاد  مذاکرات  در  تغییری  اگر   
شده باشد، به هیئت نظارت و اصل 

90 شکایت می کنیم
جبار کوچکی نژاد، عضو کمیسیون تلفیق 
در  تناقض  دلایل  درباره  هفتم،  برنامه 
سخنگوی  و  مجلس  رئیس  سخنان 
سن  افزایش  درباره  تلفیق  کمیسیون 
بازنشستگی گفت: »موضوعی که درباره 
افزایش سن بازنشستگی در کمیسیون 
تلفیق مصوب کردیم، با آن چیزی که 
گفته می شود و مصوبه ای که در صحن 
به رأی گذاشته شد، متفاوت است و باید 
آن را بررسی کنیم«. او افزود: »آنچه در 
تلفیق تصویب کردیم، سن  کمیسیون 
بازنشستگی برای خانم ها ۵۵ سال بود 
و برای آقایان 6۵ سال. برای فرهنگیان 
سال  پنج  و  بود  بازنشستگی  سال   ۳۰
پایه خدمت و پاداش را دریافت می کنند 
و ادامه خدمت می دهند و تا ۳۵ سال 
شوند.  بازنشسته  تا  می گیرند  حقوق 
برای دیگران هم ۳۰ سال بازنشستگی 
اما آنچه به صحن آمده، ۳۰ سال  بود. 
بازنشستگی است و سن خانم ها ۵۵ سال 

است و ضریب هایی داده شده است که 
آمده  کجا  از  ضریب ها  این  نمی دانیم 

است.«
ادامه ادعای خود بیان  کوچکی نژاد در 
تلفیق  کمیسیون  اعضای  »ما  کرد: 
آقای  به  و  کردیم  اعتراض  در این باره 
قالیباف تذکر دادم آنچه در کمیسیون 
 ،۲  ،1 بندهای  کردیم،  تصویب  تلفیق 
۳ و 4 اصلا در کمیسیون نبوده است 
و توضیح دهید این موارد از کجا اضافه 
دلیل  را  بندها  این  او  که  است؟  شده 

ابهامات مطرح شده دانست.«
عضو کمیسیون تلفیق برنامه هفتم در 
پاسخ به اینکه به اعتقاد شما آیا مجلس 
دنبال اجرای سیاست ابهام نیست؟ اظهار 
کرد: »بعید می دانم چنین امری در حال 
تحقق باشد. طبق قانون، قانون گذار باید 
باید  قانون  کند.  قانون گذاری  شفاف 
که  هرکسی  تا  باشد  عامی  و  همه فهم 
قانون را مطالعه می کند، درک صحیحی 
نمایندگان  اینکه  باشد.  داشته  آن  از 
بخواهند در قانون گذاری سیاسی ابهام را 

اجرا کنند، امکان ندارد.«
»این  داد:  ادامه  همچنین  کوچکی نژاد 
و  است  بررسی  حال  در  مهم  مصوبه 
را  موضوع  این  تلفیق  کمیسیون  در 
بررسی کردیم. یک سری ابهامات وجود 
و  باشد  به هوش  باید  دارد که مجلس 
نمایندگان دقت کنند؛ چراکه در قانون 
نیستند  هماهنگ  احکام  برخی  برنامه 
آینده  در  ابهامات  این  است  ممکن  و 
گفتنی  شوند.«  مشکل ساز  اجرا  برای 
هیئت رئیسه  عضو  بابایی کارنامی،  است 
کمیسیون اجتماعی مجلس، در اخطار 
سن  افزایش  درباره  خود  گذشته  روز 
بازنشستگی بیان کرد: این طور که به نظر 
می رسد، مجلس به 4۰ سال خدمت رأی 
به چه  نمی داند  اما خودش هم  داده، 
سؤال  بنابراین  است.  داده  رأی  چیزی 
فوق را از کوچکی نژاد مطرح کردیم و او 
در پاسخ به اینکه گفته می شود مجلس 
به مصوبه افزایش سن بازنشستگی رأی 
داده است اما هنوز خودش هم نمی داند 
گفت:  است،  داده  رأی  چیزی  چه  به 
اعتراض  باعث  که  است  ابهام  »همین 

مدام نمایندگان در صحن شده است.

رهبر انقلاب در دیدار مدال آوران بازی های آسیایی و پاراآسیایی هانگ تاکید کردند:

ایرانقوی،ورزشقوی

 رییس اسبق انجمن داروسازان استان زنجان با 
اشاره به اینکه شرکت های توزیع کننده دارو،  از 
برخی از داروهای کمیاب به عنوان اهرم فشاری 
اصلا  شاید  که  داروهایی  سایر  فروش  برای 
داروخانه دار به آن ها نیاز نداشته باشد استفاده 
دارو،  کمبود  خصوص  در  گفت:  می کنند، 

وضعیت بهتر نشده، ولی با آن کنار آمده ایم.
»مهدی بیگدلی«، رئیس سابق انجمن داروسازان 
استان  در گفت و گو با صدای زنجان در خصوص 
وضعیت دارو در استان، با بیان اینکه تولید برخی 
از داروها افزایش پیدا کرده است و مثل گذشته 
در زمینه تامین آن دچار مشکل نیستیم، اظهار 
کرد: با این وجود همچنان در تامین برخی از 
داروها دچار مشکل داریم و تولید این دست از 
داروها به اندازه ای نیست که نیاز است مخصوصا 

در داروهایی که در این فصل مورد مصرف است 
مثل  سرماخوردگی و آنفولانزا و سایر  دارو ها  از 
جمله داروهای تزریقی کورتونی!  وی ادامه داد: 
در واقع این بخش از داروها که در تامین آن 
دچار مشکل هستیم، سهمیه بندی شده  است 
و مسئولین برخی از داروها را صرفا بیمارستانی 
کردند و کمتر دارویی به داروخانه های خصوصی 
از  برخی  بیگدلی،  گفته  به  می یابد.  اختصاص 
داروهای وارداتی کمتر شده و در داروخانه ها به 
صورت موردی یافت در حقیقت کمبود برخی 
از داروها در جامعه حس می شود، وضعیت بهتر 
نشده، ولی با آن کنار آمده ایم. وی با اشاره به 
اینکه برخی از شرکت های توزیع دارو،  فروش 
برای  فشاری  اهرم  عنوان  به  را  دارو  نقدی  

داروخانه  ها تبدیل کرده اند و از این...

 شرکتهایتوزیعکنندهدارو،ازبرخیازداروهایکمیاببهعنواناهرم
فشاریبرایفروشسایرداروهاییکهشایداصلاداروخانهداربهآنهانیاز

نداشتهباشداستفادهمیکنند

اتصال زنجان به شبکه فیبر نوری تا 

اردیبهشت سال آینده به اتمام می رسد 

نبود زیرساخت مهمترین چالش پیش 

روی  پارک علم و فناوری استان زنجان

صفحه  3

صفحه 2

رئیس پارک و علم و فناوری استان زنجان با بیان اینکه پارک 
علم و فناوری استان با چالش نبود زیرساخت مواجه است، 
گفت: در حال حاضر 1۵۰ هکتار زمین برای پارک علم و 
فناوری استان مورد نیاز است. « عباسعلی زمانی در نشست 
خبری با خبرنگاران استان با اشاره به مفهوم پارک، اظهار 
داشت: پارک علم و فناوری جایی قرار دارد که یک سری از 
ایده ها به همدیگر کمک می کنند و در نهایت فرایند اقتصادی 
سازی شکل می گیرد. وی با بیان اینکه دانشگاه از صنعت 
افزود:  کرده اند،  درک  را  این  کشورها  بقیه  و  دارد  فاصله 

پارک های علم و فناوری شکل گرفتند...

معاون توسعه مدیریت و منابع استاندار زنجان گفت: طرح 
اتصال استان به شبکه فیبر نوری هم اکنون در شهرهای 
زنجان، قیدار و خرمدره در حال انجام است و حداکثر تا 
اردیبهشت سال آینده به پایان خواهد رسید.  مرتضی 
شهامی در خصوص توسعه اینترنت پر سرعت در استان، 
افزود: دولت سیزدهم بنا دارد اینترنت پرسرعت را برای 
۲1 میلیون خانه و ساختمان در کشور توسعه دهد.   وی 
اضافه کرد: این طرح در استان با همکاری وزارت ارتباطات 
و فناوری اطلاعات و یکی از اپراتورهای فعال این حوزه با 

فیبرکشی در سطح شهرها آغاز شده است.  ....

داخلی
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۱۵ گواهی انطباق معیار مصرف انرژی برای واحدهای 
تولیدی زنجان صادر شد

صدای زنجان/رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان کشور،با بیان اینکه ارتقای کیفیت ساخت 
و ساز هدف مهم سازمان نظام مهندسی ساختمان است،گفت: باید طول عمر مفید ساختمان را 

افزایش دهیم تا در برابر حوادث طبیعی مثل زلزله مقاومت کافی را داشته باشند. 
حمزه شکیب  به همراه مدیرکل راه و شهرسازی استان زنجان در حاشیه بازدید از پروژه های 
نهضت ملی مسکن در شهر زنجان،با بیان اینکه سازمان نظام مهندسی ساختمان با6۰۰ هزارعضو 
در سراسر کشور، از ظرفیت بسیار مطلوبی برخوردار است،گفت:  شناسنامه فنی و ملکی در 
برنامه هفتم توسعه به تصویب رسیده و صدور شناسنامه فنی و ملکی به صورت قانون درآمده و 

شهرداری ها نمی توانند بدون شناسنامه فنی پایان کار صادر کنند. 
 وی  ابراز کرد: برگزاری همایش هایی در حوزه هایی مثل مقاوم سازی، حریق و سایر موضوعات از 

رویکردهای آموزشی شورای مرکزی است. 
 رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان کشور، ارتقای کیفیت ساخت و ساز را هدف مهم سازمان 
نظام مهندسی ساختمان یاد کرد و گفت: باید طول عمر مفید ساختمان را افزایش دهیم تا در 

برابر حوادث طبیعی مثل زلزله مقاومت کافی را داشته باشند. 
 شکیب، با بیان اینکه ایجاد شرکت های دانش بنیان برای تجاری سازی تولیدات ساختمانی 
پیگیری می شود،افزود: در صدد هستیم به حوزه شرکت های دانش بنیان ورود کرده  و تعدادی 
شرکت توسط مهندسین در استان ها راه اندازی کنیم تا به دستاوردهایی در حوزه فناوری های 

نوین دست یافته و آن را تجاری سازی کنیم.

صدای زنجان/معاون توسعه مدیریت و منابع استاندار زنجان گفت: طرح اتصال استان به شبکه 
فیبر نوری هم اکنون در شهرهای زنجان، قیدار و خرمدره در حال انجام است و حداکثر تا 

اردیبهشت سال آینده به پایان خواهد رسید. 
مرتضی شهامی در خصوص توسعه اینترنت پر سرعت در استان، افزود: دولت سیزدهم بنا دارد 

اینترنت پرسرعت را برای ۲1 میلیون خانه و ساختمان در کشور توسعه دهد. 
 وی اضافه کرد: این طرح در استان با همکاری وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات و یکی از 

اپراتورهای فعال این حوزه با فیبرکشی در سطح شهرها آغاز شده است. 
 این مسوول با بیان اینکه طبق برنامه ریزی انجام گرفته توسعه فیبر نوری در سایر شهرهای استان 
در دستور کار قرار گرفته است و کار اجرایی آنها نیز به زودی آغاز خواهد شد، اظهار داشت: مقرر 

شده این پروژه مهم تا اردیبهشت سال آینده در سطح استان به پایان برسد. 
 معاون توسعه مدیریت و منابع استاندار زنجان ادامه داد: با اجرای این طرح،  مردم استان می 
توانند از اینترنت پر سرعت در حد چند صد مگابیت بر ثانیه استفاده کنند که تحولی بسیار مهم 

در حوزه اینترنت پرسرعت و با کیفیت خواهد بود. 
 وی با بیان اینکه با توجه به حفاری های انجام گرفته مشکلاتی برای شهروندان به وجود آمده 
که از این بابت عذر خواهی می کنیم، اظهار داشت: حفاریهای این کار بسیار محدود است و با 

شیارهای کوچکی در حد 1۰ سانتیمتر در سطح معابر اجرایی خواهد شد. 
 شهامی افزود: هرچند نهضت آسفالت ریزی در سطح شهر اجرا شده اما تلاش بر آن است 
حفاری ها خارج از این محدوده انجام بگیرد اما اگر در مسیرهایی مجبور به حفاری شدیم ترمیم 

با کیفیتی انجام خواهد شد. 
 وی ابراز امیدواری کرد: همه مردم، مسوولان و مدیران دستگاه های اجرایی به ویژه شهرداری 
ها در این طرح نقش آفرین باشند تا بتوان این پروژه را با سرعت و با کیفیت در سطح استان 

اجرا کرد.

ایرنا/  مدیرکل استاندارد استان زنجان گفت: 1۵ گواهینامه انطباق معیار مصرف انرژی برای 
واحدهای تولیدی استان از ابتدای امسال تاکنون صادر شده است و نظارت های لازم بر صحت 

عملکردی آنها انجام می گیرد.
مهدی قهرمانی افزود: بر اساس قانون اصلاح الگوی مصرف انرژی مصوب مجلس شورای اسلامی 
ایران، واحدهای تولیدی که فرآیند تولید آنها مشمول مقررات اجرای استاندارد اجباری شده است 

توسط سازمان ملی استاندارد ایران مورد بازرسی قرار می گیرند.
این مسوول ادامه داد: در این بازرسی میزان مصرف ویژه انرژی واحدهای تولیدی بر اساس 

استانداردهای ملی مربوط مورد پایش قرار می گیرد.
وی اظهار داشت: امروزه مدیریت مصرف و بالا بردن بهره وری انرژی با توجه به افزایش چشمگیر 
هزینه انرژی در دنیا همچنین محدودیت منابع فسیلی و نیز رشد بالای مصرف انرژی در کشور 

به یک ضرورت انکار ناپذیر تبدیل شده است.
مدیرکل استاندارد استان زنجان خاطرنشان کرد: پایش و مدیریت مصرف انرژی در هر صنعت نیاز 

به معیارها و شاخص های مناسب دارد.
وی یادآور شد: صدور گواهی معیار مصرف انرژی به منزله انطباق واحد تولیدی با معیارهای مصرف 

استاندارد مربوط به آن واحد است.
استان زنجان حدود یک هزار و ۲۰۰ واحد تولیدی و صنعتی دارد.

رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان کشور:
 ارتقای کیفیت ساخت و ساز هدف مهم سازمان نظام 

مهندسی ساختمان است 

معاون استاندار زنجان: 
اتصال زنجان به شبکه فیبر نوری تا اردیبهشت سال 

آینده به اتمام می رسد 

صدای زنجان از نگرانی خانواده ها از وضعیت ایمنی شهربازی های زنجان گزارش می دهد؛

بازیباخطر؟
شهروندان:فرزندانمانکهازوسایلبازیاستفادهمیکننداحساسنگرانیمیکنیم

معاونارزیابیانطباقادارهکلاستاندارداستان:
احتمالداردتجهیزاتیدرنقاطمختلفشهروجودداشتهباشدکهاقدامیبرایثبتدرخواستاستانداردآننشدهباشدکهدرصورتمشاهدهپلمبمیشوند

رئیسشورایشهرزنجان:کوتاهبودنفصلبهرهبرداریمانعجذبسرمایهگذاربرایساختمجموعههایتفریحیاست

چون  تفریحی  مراکز  محرمی:  سمیه  زنجان/  صدای 
راه های  جمله  از  سرپوشیده  و  باز  فضای  در  شهربازی ها 
ایجاد فضای تفریحی و گردشگری برای شهروندان تا در آن 
کودکان و نوجوانان در کنار خانواده خود به تفریح و سرگرمی 

مشغول شوند.
یکی از موضوعاتی که در شهر زنجان به آن پرداخته می شود، 
زنجانی ها  برای  تفریحی و شهربازی  خلا کمبود فضاهای 
تعداد  که  است  به حدی  بخش  این  در  است، محدودیت 
این مجموعه ها در شهر 500 هزار نفری زنجان به تعداد 
انگشت های یک دست نیز نمی رسد. در کنار این کمبودها 
اگر گران بودن تعرفه ها و نگرانی از ایمنی تجهیزات موجب 
شده نگاه مثبتی نسبت به این مراکز در شهر زنجان وجود 
نداشته باشد. کهنه و مستهلک شدن تجهیزات شهرهای 
بازینیز موضوعی است که مردم را هم نسبت به کیفیت ارائه 
خدمات در این مجموعه ها و همچنین امنیت آن نگران کرده 
است و انتظار دارند متولیان امر از جمله شهرداری نسبت به 
برنامه ریزی کوتاه مدت، میان مدت و بلند مدت در این حوزه 

مبادرت کنند.
 شهربازی های زنجان برای جمعیت شهر کم است

یک شهروند زنجانی با اشاره به اینکه دارای دو فرزند 10 و 
8 ساله است، اظهار می کند: برای تفریح فرزندان خود در 
مجموعه های تفریحی نگرانی های خاص به خودم را دارم 
این نگرانی هم شامل هزینه بالا است و هم امنیت تجهیزات.
بازی  وسایل  سوار  فرزندم  وقتی  اینکه  به  اشاره  با  الهام 
می شود از میزان امنیت آن ها اطمینان چندانی ندارم و دائم 
دل نگران هستم، بیان می کند: هر چند مطمئن هستیم که 
نظارت بر این تجهیزات وجود دارد ولی به دلیل مستهلک 
بودن این تجهیزات نسبت به خطراتی که ممکن است به 

صورت ناگهانی برای این دستگاه ها بیفتد هستم.
دستگاه های  بهداشت  و  فضاسازی  اینکه  به  اشاره  با  وی 
شهربازی نیز در شرایطی است که به نگرانی خانواده ها دامن 
می زند، می افزاید: باید با برنامه ریزی مناسب نسبت مناسب 

کردن فضا برای شهروندان و کودکان و نوجوانان کرد.
ساخت  برای  باید  اینکه  به  اشاره  با  زنجانی  مادر  این 
مجموعه های جدید و همچنین نوسازی شهربازی های فعلی 
انتخاب محل  برای  نباید  اقدام شود، می گوید: شهروندان 
تفریح و گردش خود سردرگم مانده و وقتی از خانه خارج 
بهره برداری  و  انتخاب  برای  مختلفی  گزینه های  می شوند 
داشته باشند و ماشین گردی در سطح شهر یا شهربازی 

تنها گزینه آنها نباشد.
کوتاه بودن فصل بهره برداری مانع جذب سرمایه گذار 

است

مجید ناصحی مقدم رئیس شورای شهر زنجان در پاسخ به 
سئوال صدای زنجان در زمینه برنامه ها برای توسعه و افزایش 
تعداد مراکز تفریحی و گردشگری می گوید: برنامه ریزی شده 
در پارک های بازی چون گلستان، ارم، ملت و خانه بوران 
که در اختیار شهرداری قرار دارد شهربازی ایجاد و یا مراکز 

موجود گسترش داده شود.
رئیس شورای شهر زنجان خاطر نشان می کند: در این حوزه 

هر سرمایه گذاری که ورود پیدا کند ما استقبال می کنیم.
وی در ادامه با اشاره به اینکه برخی بازی ها مانند بازی های 
آبی در شهر زنجان مورد استقبال قرار نمی گیرد، می افزاید: 
فصل بازی های آبی در زنجان محدود است و به همین دلیل 
صرفه لازم برای جذب و ورود سرمایه گذار را ندارد چرا که 
تابستان کوتاه و زمستان طولانی موجب کاهش استقبال از 

سوی سرمایه گذاران می شود.
نیز  روباز  شهربازی های  اینکه  به  اشاره  با  مقدم  ناصحی 
تنها  می گوید:  دارند،  بهره برداری  برای  محدودی  فرصت 
چند ماه می شود از این مراکز استفاده کرد و باید به سمت 
شهربازی های سرپوشده حرکت کرد، هر چند تا این لحظه 

زنجان در این حوزه موفق عمل نکرده است. 
رئیس شورای شهر زنجان با تاکید بر اینکه میزان استقبال 
مردم و شهروندان هم در توسعه این مجموعه ها موثر است، 
ادامه می دهد: برای نمونه شهری مانند مشهد با داشتن چند 
میلیون زائر در طول سال توانسته ظرفیت خوبی برای خود 

در حوزه شهربازی ها و بازی های آبی ایجاد کند.

وی با اشاره به اینکه همه این موضوعات در پکیج گردشگری 
از هزینه  این طریق  از  باید دیده شود، می افزاید: چرا که 

بالایی که به سرمایه گذار تحمیل می شود، کاست.
  تقریباً همه تجهیزات بازی شناسایی شده در سطح 

استان دارای گواهی بازرسی هستند 
امیر حاجی قربانی معاون ارزیابی انطباق اداره کل استاندارد 
مورد  در  زنجان  به سئوال صدای  پاسخ  در  زنجان  استان 
به  اشاره  با  بازی  تجهیزات  استانداردهای  بر  نظارت  نحوه 
اینکه وسایل و تجهیزات بازی و تفریحی مشمول مقررات 
استانداردهای اجباری هستند و وفق ماده 15 قانون تقویت و 
توسعه نظام استاندارد مصوب 1396 هرگاه اجرای استاندارد 
در مورد کالا و خدماتی اجباری اعلام شود، پس از انقضای 
مهلت مقرر تولید، تمرکز و فروش این گونه کالاها و خدمات 
بدون علامت استاندارد و یا بدون تایید سازمان ممنوع است 
و با متخلف برخورد می شود، اظهار می کند: همچنین وفق 
ماده 16 قانون استاندارد همه دستگاه های اجرایی که به 
ارائه خدمات موضوع  یا  کالا  تولید  نوعی در صدور مجوز 
این قانون، مسئولیت دارند، مکلف اند به هنگام صدور مجوز، 
فنی  مقررات  و  استانداردها  رعایت  به  ملزم  را  متقاضیان 

مربوطه کنند.
وی با بیان اینکه بر این اساس همه بهره برداران شهربازی ها 
و  شهرداری ها  با  قرارداد  هرگونه  عقد  از  قبل  موظف اند 
همه  برای  استاندارد  مجوز  اخذ  به  نسبت  بهره برداری، 
تجهیزات  می افزاید:  کنند،  اقدام  استفاده  مورد  تجهیزات 

بازرسی  درخواست  ثبت  از  پس  و  کاری  فصول  در  بازی 
مالک،بهره بردار در سامانه تجهیزات بازی توسط شرکت های 
بازرسی دارای تایید صلاحیت از سازمان ملی استاندارد ایران 
بازرسی و پس از رفع همه نواقص فنی و تکمیل مدارک، 

گواهی بازرسی برای تجهیز مورد نظر صادر می شود.  
بازرسی صادره  اعتبار گواهی  اینکه  بیان  با  قربانی  حاجی 
منوط به رعایت الزاماتی که در ذیل گواهی نامه بازرسی به 
بهره بردار ابلاغ می شود، یک ساله است، عنوان می کند: ضمناً 
بهره بردار باید بازرسی های ادواری و مراقبتی هر 3 ماه یکبار 

در طول فصل کاری و زمان بهره برداری انجام دهد.  
معاون ارزیابی انطباق اداره کل استاندارد استان زنجان با 
مشمول  بازی  تجهیزات  بهره برداران  همه  اینکه  به  اشاره 
استاندارد، باید قبل از بهره برداری اقدام به دریافت گواهی 
ایمنی کنند، ادامه می دهد: بر این اساس با توجه به عدم 
امکان شناسایی برخی بهره برداران تجهیزات بازی توسط 
این اداره کل، لذا به استناد ماده 16 قانون تقویت و توسعه 
نظام استاندارد مصوب 1396، شهرداری ها و دستگاه های 
متولی قبل از دادن هر گونه مجوز فعالیت به بهره برداران 
مکلف اند متقاضیان را ملزم به اخذ تاییدیه استاندارد برای 
تجهیزات مورد استفاده کنند.  وی با اشاره به اینکه همچنین 
سطح  و  ایمنی  ضریب  افزایش  راستای  در  کل  اداره  این 
کیفیت خدمات ارائه شده و کاهش ریسک خطای عملکرد 
تجهیزات تفریحی، اقدام به ابلاغ الزامات و مسئولیت های 
استانداردهای تجهیزات تفریحی به همه بهره برداران کرده 
است، گفت: همه بهره برداران تجهیزات تفریحی، ملزم به 
نصب گواهینامه/مجوز، مشخصات تجهیز، شرایط استقاده، 
معرض  در  و  تجهیز  کنار  در  بهره برداری  محدودیت های 
دید عموم کنند تا استفاده کنندگان با اطلاع کامل در مورد 
استفاده فرزندان خود از آن تجهیز تفریحی تصمیم گیری 
کنند.  حاجی قربانی با اشاره به اینکه تقریباً همه تجهیزات 
بازی شناسایی شده در سطح استان دارای گواهی بازرسی 
هستند و یا با توجه به عدم اخذ تاییدیه استاندارد پلمب 
شده اند ، ادامه داد: احتمال دارد تجهیزاتی در نقاط مختلف 
شهر وجود داشته باشد که بهره بردار یا دستگاه صادر کننده 
مجوز به ترتیب اقدام به ثبت درخواست یا ارجاع بهره بردار به 
اداره کل استاندارد نکرده باشد که در صورت گزارش، اداره 
کل استاندارد نسبت به پلمب و جلوگیری از فعالیت آن ها 
برابر قانون اقدام خواهد نمود.  معاون ارزیابی انطباق اداره کل 
استاندارد استان زنجان اضافه می کند: تاکید می شود همه 
تبعات و مسئولیت های ناشی از بهره برداری از تجهیزات فاقد 
تاییدیه ایمنی استاندارد بر عهده بهره بردار و دستگاه صادر 

کننده مجوز است.

بودجهانقباضیراهیمجلسشد
  محمودخاقانی،کارشناسحوزهانرژیچارهایجزاجرایطرحپلکانیدرافزایشنرخبنزیننداریم

اعتماد آنلاین/ محمود خاقانی، کارشناس حوزه انرژی با بیان 
اینکه تغییر قیمت بنزین مساله ای سیاسی شده است، گفت: 
تجربه نشان داده حتی با افزایش قیمت بنزین هم مصرف آن 
کم نمی شود و آن هم به دلیل مافیای قاچاق بنزین است و به 
نظر بنده پشت پرده طرح یارانه بنزین برای همه هم مافیای 

بنزین قرار دارد.
درباره  خبرنگاران  جمع  در  اقتصاد  وزیر  خاندوزی،  احسان 
علت توقف طرح »بنزین برای همه« پس از اجرای آزمایشی 
شرکت های  اینکه  به  باتوجه  کرد:  اعلام  کیش،  جزیره  در 
نفت که درگیر طرح هستند، در مورد  وزارت  زیرمجموعه 
شیوه های اجرا و توسعه و گسترش الگو در سایر نقاط کشور 
ملاحظاتی داشتند، این طرح متوقف شده است و در مراحل 
اصلاح و تکمیل الگو قرار دارد تا مجددا در ستاد اقتصادی 
دولت مطرح شود؛ بنابراین تا امروز تصمیمی برای اجرایی  

شدن آن در کشور وجود ندارد.
این درحالی است که نمایندگان مجلس به تازگی مصوبه ای را 
داشته اند که براساس آن، دولت مجاز شده در راستای عدالت 
در توزیع درآمد، مبارزه با قاچاق، بهینه سازی مصرف انرژی 
با فراهم سازی زیرساخت های لازم، براساس آیین نامه اجرایی 
که به تصویب هیات وزیران می رسد، اقدامات لازم را برای 
بهره مندی مساوی ایرانیان ساکن در کشور از یارانه حامل های 
انرژی به عمل آورد. در اسفند ماه سال 1۴00 دولت سیزدهم 
با هدف عادلانه سازی و بهره مندی همه مردم از یارانه بنزین 
طرحی را به طور آزمایشی در جزیره کیش به اجرا گذاشت. 
در این طرح ۴ ماهه آزمایشی، همه شهروندان کیش اعم از 
مالکان خودرو یا افراد بدون خودرو، سهمیه بنزین ۲0 لیتر را 
دریافت کردند. قیمت بنزین در این طرح تغییری نداشت و 
نرخ بنزین یارانه ای 1500 تومان و قیمت بنزین آزاد 3000 
تومان بود. نکته قابل توجه این طرح، علاوه بر تخصیص بنزین 
به هر نفر، این بود که افراد در صورتی که نیاز به استفاده از 
سهمیه بنزین را نداشتند، می توانستند اعتبار بنزین خود را به 
قیمت همان 3000 برای فروش عرضه کنند تا افرادی که نیاز 
دارند، آن را بخرند اما به دلیل مخالفت ها این طرح به مرحله 

اجرا نرسید و در همان مرحله آزمایشی متوقف شد.
 این شکل از یارانه منجر به بازار سیاه نمی شد

ایران  بازرگانی  اتاق  انرژی  کمیسیون  رییس  نجفی،  آرش 
در واکنش به »توقف طرح یارانه بنزین برای همه« که روز 
گذشته از سوی وزیر اقتصاد مطرح شد به »اعتماد« گفت: 
آن گونه که طی ماه های گذشته بررسی شده بود قرار بر این 
بود تا برای سرپرست هر خانوار ۴ نفره مبلغی به ارزش ۲ 
میلیون و 800 هزار تومان )یعنی به ازای هر نفر 700 هزار 
تومان( به صورت ماهانه به عنوان یارانه بنزین غیر نقدشونده 
واریز شود تا افراد تنها قابلیت پرداخت صورت حساب های 
بنزین، برق و گاز داشته باشند و در صورت افزایش قیمت 
بنزین فشاری بر دوش مردم نباشد و هر فردی هم که بیشتر 
از این میزان بنزین مصرف کرد از سایر افرادی که دارای این 

یارانه هستند و خودرویی ندارند این بنزین را خریداری کند.
نجفی در پاسخ به این پرسش که آیا این شکل از یارانه منجر 
به  بازار سیاه  مدل  این  افزود: خیر،  نمی شد،  بازار سیاه  به 
وجود نمی آورد و از چرخش رقم بزرگ یارانه نقدی در جامعه 
نداشت،  بنزین  فردی مصرف  اگر  و  هم جلوگیری می کرد 
می توانست یا از طریق بانک ها یا از طریق کارت به کارت 
کردن این مبلغ غیرنقدی را به فردی که به بنزین نیاز دارد 
منتقل کند، زیرا این مبلغ تنها برای پرداخت مصرف انرژی 
کاربردی است و دستگاه های پوز آن هم تنها در پمپ بنزین ها 

و بانک ها نصب می شدند.
نرخ  افزایش  در  پلکانی  طرح  اجرای  جز  چاره ای   

بنزین نداریم
رییس کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی ایران تصریح کرد: در 
حال حاضر قیمت بنزین در ایران با قیمت فوب خلیج فارس 
که هر لیتر بنزین ۴0 هزار تومان است و حتی با قیمت بنزین 
در کویت فاصله زیادی دارد و در صورتی که این برنامه پیاده 
می شد هم این مبالغ از ابتدای سال برای شرکت ملی نفت 
و وزارت نیرو محسوب می شد و هم اینکه قیمت ها واقعی تر 
می شدند. نجفی با بیان اینکه چاره ای جز اجرای طرح پلکانی 
آقای  دولت  در  داد:  ادامه  نداریم،  بنزین  نرخ  افزایش  در 
رفسنجانی طرح پلکانی برای نرخ بنزین مصوب شده بود اما 
در دولت آقای احمدی نژاد این طرح متوقف شد این درحالی 
است که طرح پلکانی حساسیت جامعه را نسبت به قیمت 
بنزین کاهش می داد و شبیه افزایش قیمت سایر کالاهای 

مصرفی نظیر لبنیات و نان و... پیش می رفت اما متاسفانه در 
جامعه ما توجهی به این مساله نشد و می بینیم که افزایش 

قیمت بنزین حساسیت زا شده است.
 کویت پس از ایران ارزان ترین قیمت بنزین را دارد

رییس کمیسیون اتاق بازرگانی ایران با اشاره به قیمت بنزین 
افزود: برای جامعه ای که هر لیتر بنزین را 1500 و 3 هزار 
تومان تهیه می کند، پرداخت لیتری 10 هزار تومان برای هر 
لیتر بنزین زیاد است اما این رقم به مرور تعدیل می شود تا 
ظرف مدت ۴-3 سال قیمت بنزین به قیمت فوب خلیج فارس 
برسد تا قیمت سوخت با قیمت دلار و قیمت رقابتی منطقه 

تناسب پیدا کند.
نجفی با اشاره به قیمت بنزین در کشورهای منطقه گفت: در 
حال حاضر قیمت بنزین در کویت 17 هزار تومان، در ترکیه 
60 هزار و 500 تومان، در افغانستان 50 هزار و ۴00 تومان و 
در پاکستان 50 هزار تومان و در امارات ۴0 هزار و 300 تومان 
و در ارمنستان 38 هزار و 500، در عمان 31 هزار تومان، در 
عربستان 31 هزار تومان، در آذربایجان ۲9 هزار و 500 تومان 
و در عراق ۲8 هزار و 500 تومان و در ترکمنستان ۲1 هزار و 
500 تومان است و فاصله زیادی با قیمت بنزین در ایران دارد.

 بدمصرفی در ایران به  شدت بالاست
رییس کمیسیون اتاق بازرگانی ایران افزود: تنها راه حل برای 
ما در حال حاضر کاهش مصرف انرژی در کشور است و اینکه 
GDP ما به شدت پایین است و شاهد آنیم که نسبت مصرف 
انرژی به تولید ناخالص داخلی در کشوری مثل هند یک به 
5 است و در چین هم همین حدود است و این نسبت در 
اتحادیه اروپا یک به ۴ است و راندمان در این کشورها کمتر 
است آن هم به دلیل جمعیت کمتری که دارند و در امریکا 
هم یک به 3 است اما در ایران نسبت مصرف انرژی به تولید 
ناخالص داخلی 170 به یک است که نشان دهنده بدمصرفی 
گذشته  سال  طول 10  در  کرد:  خاطرنشان  نجفی  ماست. 
جمعیت ایران 11درصد افزایش پیدا کرده این درحالی است 
که شدت مصرف انرژی ما 50درصد در بخش گاز و 37درصد 
در حوزه برق افزایش داشته است به این معنی که مصرف 

انرژی در ایران هیچ تناسبی با جمعیت کشور ندارد.
 تنها راهکار حذف یارانه سوخت است

دلیل  به  داد:  ادامه  ایران  بازرگانی  اتاق  کمیسیون  رییس 
اشتباهات دولت وقت ماهانه ۲.۴ دهم میلیارد دلار منابع مالی 
به عنوان یارانه انرژی در جامعه تزریق شده است تا الگوی 
مصرف اصلاح شود اما یک درصد هم الگوی مصرف اصلاح 

نشد بلکه بدمصرفی از قبل هم بیشتر شده است.
نجفی در پاسخ به این پرسش که چه راهکاری برای کاهش 
بدمصرفی وجود دارد، گفت: تنها راهکار این است که یارانه 
سوخت متوقف شود و تبصره 1۴ را مجلس حذف کند تا 
بتوانند ظرف یک برنامه 5 ساله 35درصد مصرف انرژی کشور 

را در کلیه بناها و ساختمان های کشور کاهش دهند.
ضرورت  به  اشاره  با  ایران  بازرگانی  اتاق  کمیسیون  رییس 
گازی  بخاری های  متاسفانه  افزود:  گازی  بخاری های  تغییر 
و  F گرید A در کشور پرمصرف هستند و به جای گرید

G دارند که باعث این بدمصرفی ها در فصل سرما شده است 
و در صورتی که این بخاری ها تغییر کنند ۲.5 میلیارد دلار 
سالانه به نفع شرکت گاز خواهد شد و حداقل 5 میلیارد دلار 
منابع شرکت های پتروشیمی و صنایع فولاد و سیمان هم 
استحصال می شود و در مجموع برای کشور7.5 میلیارد دلار 

درآمدزایی دارد.
 بخش زیادی از مصرف بنزین در ترافیک ها و درجا 

می سوزد
محمود خاقانی، کارشناس انرژی در واکنش به »توقف طرح 
یارانه بنزین برای همه« که روز گذشته ازسوی وزیر اقتصاد 
اعلام شد به »اعتماد« گفت: دولت باتوجه به اظهارنظرهای 
کارشناسان انرژی به این نتیجه رسید که این طرح اشتباه 
است. خاقانی با اشاره به اجرای طرح یارانه بنزین در جزیره 
نفر جمعیت دارد و اصلا  افزود: کیش کلا ۲5 هزار  کیش 
ترافیکی نیست؛ این درحالی است که بخش زیادی از مصرف 
بنزین در ترافیک ها و درجا می سوزد و از سوی دیگر هم به 
عنوان نمونه وزیر صمت گفته است ۲50 میلیون دلار برای 
خواست  که  فردی  هر  تا  داده ایم  اختصاص  خودرو  واردات 
خودرو وارد کند. این درحالی است که معضلات موجود با این 
تصمیم بیشتر می شود و شاید با کمتر از 100 میلیون دلار 
ناوگان های حمل و نقل عمومی بهبود پیدا می کرد تا مردم 

دیگر اشتیاقی به استفاده از وسایل شخصی نداشته باشند .
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صدای زنجان/ زهره میرعیسی خانی: رییس اسبق انجمن 
شرکت های  اینکه  به  اشاره  با  زنجان  استان  داروسازان 
به عنوان  از داروهای کمیاب  از برخی  توزیع کننده دارو،  
اصلا  شاید  که  داروهایی  سایر  فروش  برای  فشاری  اهرم 
می کنند،  استفاده  باشد  نداشته  نیاز  آن ها  به  داروخانه دار 
گفت: در خصوص کمبود دارو، وضعیت بهتر نشده، ولی با 

آن کنار آمده ایم.
استان   داروسازان  انجمن  سابق  رئیس  بیگدلی«،  »مهدی 
در گفت و گو با صدای زنجان در خصوص وضعیت دارو در 
پیدا  افزایش  داروها  از  برخی  تولید  اینکه  بیان  با  استان، 
کرده است و مثل گذشته در زمینه تامین آن دچار مشکل 
نیستیم، اظهار کرد: با این وجود همچنان در تامین برخی 
از داروها دچار مشکل داریم و تولید این دست از داروها به 
اندازه ای نیست که نیاز است مخصوصا در داروهایی که در 
این فصل مورد مصرف است مثل  سرماخوردگی و آنفولانزا و 

سایر  دارو ها  از جمله داروهای تزریقی کورتونی! 
وی ادامه داد: در واقع این بخش از داروها که در تامین آن 
دچار مشکل هستیم، سهمیه بندی شده  است و مسئولین 
برخی از داروها را صرفا بیمارستانی کردند و کمتر دارویی به 

داروخانه های خصوصی اختصاص می یابد.

به گفته بیگدلی، برخی از داروهای وارداتی کمتر شده و در 
داروخانه ها به صورت موردی یافت در حقیقت کمبود برخی 
از داروها در جامعه حس می شود، وضعیت بهتر نشده، ولی 

با آن کنار آمده ایم.

وی با اشاره به اینکه برخی از شرکت های توزیع دارو،  فروش 
نقدی  دارو را به عنوان اهرم فشاری برای داروخانه  ها تبدیل 
چندان  که  داروهایی  سایر  طریق حتی  این  از  و  کرده اند 
فروش ندارند را به داروخانه ها تحمیل می کنند، اظهار کرد: 

برای تولیدکنندگان دارو، تولید دارو صرفه اقتصادی ندارد. 
این حال دارو تولید می کند و  آن را به صورت نقدی  با 

می فروشد. 
بیگدلی با اشاره به وضعیت نامناسب داروخانه ها، ادامه داد: 
شرکت های  طرف  از  داروخانه ها  و  ریخته  هم  به  اقتصاد 
شرکت های  یعنی  هستند؛  فشار  تحت  هم  توزیع کننده 
و  کمیاب  داروهای  اینکه  دلیل  به  هم  توزیع کننده 
موضوع  این  از  هست  اختیارشان  در  شده  سهمیه بندی 
به داروخانه فشار  استفاده می کنند و  اهرم  به عنوان یک 
می آورند تا داروهای دیگری که شاید اصلا نیازی نداشته 
داروخانه ها  اینکه  بیان  با  داروخانه دار  این  بخرند.   باشند 
دارند،  قرار  دارو  به کمبود  اعتراض  نوک پیکان  در  همواره 
افزود: وقتی دارو نباشد، مردم به داروخانه مراجعه میکنند و 
جواب نمی گیرند و به اولین کسی که اعتراض خود را نشان 
می دهند داروخانه دار است. وی ادامه داد: اقتصاد داروخانه ها 
در حال حاضر ضعیف است و صدور مجوزهای  بی رویه باعث 
این موضوع است. درست است که رقابت هایی باید در این 
اما اعطای مجوزهای بی رویه باعث شده که  زمینه باشد 
همه فشارها با وجود مشکلاتی مثل کمبود دارو و فشارهای 

اقتصادی به داروخانه ها بیاید. 

خبر رییس اسبق انجمن داروسازان استان زنجان در خصوص وضعیت کمبود دارو ؛ 

وضعیتبهترنشده،ولیباآنکنارآمدهایم
 شرکتهایتوزیعکنندهدارو،ازبرخیازداروهایکمیاببهعنواناهرمفشاریبرایفروشسایرداروهاییکهشایداصلاداروخانهداربهآنهانیازنداشتهباشداستفادهمیکنند

صدای زنجان/ دوازدهمین نمایشگاه تخصصی ادوات و ماشین آلات کشاورزی نهاده ها و تجهیزات 
آبیاری و گلخانه ای در سایت دائمی نمایشگاه های بین المللی استان زنجان آغاز به کار کرد.

دوازدهمین نمایشگاه تخصصی ادوات و ماشین آلات کشاورزی نهاده ها و تجهیزات آبیاری و 
گلخانه ای با حضور مسئولان استانی افتتاح شد.

این نمایشگاه باهدف تبادل دانش و اطلاعات در بین تولیدکنندگان و آشنایی بازدیدکنندگان 
با آخرین تکنولوژی ها و محصولات و ایجاد نمایندگی توسط واحدهای تولیدی در استان زنجان 

برگزار می شود.
در این نمایشگاه ۵۰ شرکت از استان های تهران، زنجان، کردستان، اصفهان، البرز، قزوین، خراسان 

رضوی، آذربایجان شرقی، آذربایجان غربی و گیلان حضور دارند.
زمینه فعالیت مشارکت کنندگان شامل انواع ادوات و ماشین آلات کشاورزی، کود، سم، بذر، لوله و 

اتصالات و انواع تجهیزات مدرن آبیاری از قبیل بارانی و قطره ای است.
این نمایشگاه از ۳۰ آبان ماه تا سوم آذرماه در سایت دائمی نمایشگاه های بین المللی استان زنجان 

دایر خواهد بود و علاقه مندان می توانند از ساعت 11 تا 18 از آن بازدید کنند.

موج رسا/ رئیس پارک و علم و فناوری استان زنجان با بیان اینکه پارک علم و فناوری استان با چالش 
نبود زیرساخت مواجه است، گفت: در حال حاضر 1۵۰ هکتار زمین برای پارک علم و فناوری استان 

مورد نیاز است.
__ عباسعلی زمانی در نشست خبری با خبرنگاران استان با اشاره به مفهوم پارک، اظهار داشت: پارک 
علم و فناوری جایی قرار دارد که یک سری از ایده ها به همدیگر کمک می کنند و در نهایت فرایند 

اقتصادی سازی شکل می گیرد.
وی با بیان اینکه دانشگاه از صنعت فاصله دارد و بقیه کشورها این را درک کرده اند، افزود: پارک های 

علم و فناوری شکل گرفتند تا خلا و فاصله بین دانشگاه و صنعت را پر کنند.
رئیس پارک و علم و فناوری استان زنجان با اشاره به اینکه پارک علم و فناوری استان متاسفانه خیلی 
دیر شکل گرفت و هنوز جوان و در ابتدای کار است، گفت: این پارک در سال ۹6 راه اندازی شد و در 

حال حاضر نیز تمام مکان های در اختیار پارک علم و فناوری استان اجاره ای است.
وی با اذعان به اینکه در حال حاضر با تمام مکان های اجاره ای موجود در اختیار پارک اما باز هم 6۰ 
متر مکان نیاز است و باید این محل دوباره تامین شود، تصریح کرد: در فضای موجود که به لحاظ 
مکانی مشکل داریم اما نیروهای فوق العاده فعالی وجود دارد که به صورت جهادی در هر کار هستند.

زمانی با اشاره به اینکه کمبود نیرو در پارک علم و فناوری وجود دارد، بیان کرد: کمترین میزان بودجه 
توسط پارک زنجان جذب می شد اما این میزان بودجه دو برابر شد و امسال به 1۳.۳ میلیارد تومان 
رسید. وی تصریح کرد: پارک باید ایده ها را بزرگ و تبدیل به شرکت کند با این حال تاکنون ۵ رویداد 
هم آفرین برای دانش آموزان برگزار شده تا طعم کسب و کار را فرابگیرند و البته هدف ما جهت دهی 
نیست. رئیس پارک و علم و فناوری استان زنجان با اشاره به اینکه اکثر استان ها رویداد تانا را در یک 
روز برگزار می کنند اما ما در استان شیوه دیگری در پیش گرفتیم و به صورت تخصصی ورود یافتیم 
گفت: رویداد تانا در حوزه کشاورزی با زردآلو شروع، گیلاس و زیتون پایان یافت البته ممکن است این 
رویداد ادامه دار باشد. وی با اشاره به اینکه یکی از اهداف در این رویداد ها آموزش است، گفت: در هر 
رویداد میانگین 8۰ نفر دانش آموز شرکت داشتند. زمانی با بیان اینکه بحث ترویج در پارک ها بسیار 
مهم است گفت: در این زمینه دانشجویان علاقه مند در رویداد ها شرکت کرده و تا حدودی آموزش 

دیدند و برای برگزاری رویداد های بعد آماده می شوند.
وی با اشاره به اینکه به کمک استاندار ۵ هکتار زمین در عوارض زنجان به قزوین کنار شهرک ظریفان 
به پارک اختصاص یافت تا شرکت ها در این مکان مستقر شوند، تصریح کرد: این محل با تسهیلات و 
روش های مختلف واگذار خواهد شد. رئیس پارک و علم و فناوری استان زنجان با بیان اینکه فرهنگ 
خیری باید در خصوص پارک علم و فناوری نیز انجام شود، گفت: زمین نیم هکتاری در جنب پارک 
گلستان به پارک علم و فناوری استان هبه شد و این اولین اقدام خیری بود که در خصوص پارک 
استان انجام شد و مقرر است تا یک شرکت مرکز فناوری های انرژی های تجدید پذیر را در بخشی از 

فضای این محل راه اندازی کند.
وی با اشاره به پرداخت 4۳ فقره تسهیلات به ارزش ۳۵ میلیارد تومان توسط پارک علم و فناوری استان 
به شرکت های دانش بنیان گفت: منابع محدود است اما ما تلاش می کنیم تا هر شرکتی که توانست 
مدارک خود را ارائه دهد در پرداخت تسهیلات کمک کنیم. زمانی با اشاره به چالش های بزرگ پیش 
روی پارک استان، گفت: مهم ترین چالش بحث زیرساختی است و به نظر می رسد با ترویج انجام گرفته 
تا اسفند  ماه ۲۰۰ شرکت به پارک رجوع کنند و درخواست مکان نمایند. با این حال هنوز 6۰ شرکت 

در نوبت برای تامین فضا هستند اما علی رغم نبود فضا در حال کار هستند.
وی با تاکید بر اینکه فناوری زمان نمی شناسد؛ گفت: در حال حاضر 1۵۰ هکتار زمین برای پارک علم 

و فناوری استان مورد نیاز است.
رئیس پارک و علم و فناوری استان زنجان از برگزاری چهارمین نمایشگاه استانی دستاوردهای پژوهش 
نیز خبر داد و گفت: این نمایشگاه در محل نمایشگاه کاسپین از 11 تا 1۳ آذر ماه برگزار خواهد شد. 

موج رسا/ رئیس اداره آموزش و فرهنگ ترافیک پلیس راهور استان زنجان با بیان اینکه پلیس 
ترافیک در شهر زنجان تمام تلاش خود را برای کنترل ترافیک در خیابان های شلوغ و مخصوصا 

مرکز شهر به کاربرده است گفت: مشکل ترافیک در شهر زنجان یک مشکل یک وجهی نیست.
سید پیمان شبیری با بیان اینکه ترافیک در بافت سنتی زنجان مخصوصا خیابان سعدی بیشتر 
شده است گفت:  گلایه هایی که در این مورد مبنی بر حل نشدن مشکل ترافیک و کم رنگ شدن 

حضور پلیس در شهر شده است درست نیست چرا که کنترل پلیس به صورت هوشمند است.
وی افزود: پلیس ترافیک برای حل مشکل موجود تمام تلاش خود را به کار برده است و باید در 
نظر داشت مشکل ترافیک در شهر زنجان یک مشکل یک وجهی نیست که به آن پرداخته شود.
رئیس اداره آموزش و فرهنگ ترافیک پلیس راهور استان زنجان عنوان کرد: ایرادهای زیادی در 
مورد ترافیک درون شهری وجود دارد که اگر برطرف نشود هیچ کمکی به روان شدن ترافیک 

در سطح شهر نخواهد کرد.
شبیری ابراز کرد: خیابان سعدی جزو اصلی ترین خیابان های شهر محسوب می شود که تردد و 

عبور و مرور در آن زیاد است و جزو مکان های پر ترافیک در شهر محسوب می شود.
رئیس اداره آموزش و فرهنگ ترافیک پلیس راهور استان زنجان ابراز کرد: باید در خیابان های 
شلوغ از پل های عابر پیاده استفاده شود تا مسیر حرکت خودرو و عابرین مشخص شود و این حق 

مردم است تا از این امکانات در خیابان های پر ترافیک استفاده کنند.
وی افزود: اگر با نگاهی دقیق به بافت شهرهایی چون مشهد دقت شود فضای عبور عابرین 
جداسازی شده است عابرین پیاده در پیاده رو مسیر مشخص دارند و محل عبور عابر و خودرو 

جداسازی شده است که برای کنترل مشکل ترافیک مهم است.

آغاز نمایشگاه تخصصی ادوات و ماشین آلات کشاورزی در زنجان

رئیس پارک و علم و فناوری استان زنجان مطرح کرد:

نبود زیرساخت مهمترین چالش پیش روی 
پارک علم و فناوری استان زنجان

رئیس اداره آموزش و فرهنگ ترافیک پلیس راهور استان زنجان :

مشکل ترافیکی زنجان یک مشکل یک وجهی نیست

کنفرانس بین المللی منطقه  ای تغییر اقلیم؛

گامبلنددولتبهسمتانرژیهایتجدیدپذیر
  حرکت به سمت انرژی های پاک اجتناب ناپذیر است

ایرنا/ تغییر اقلیم چالشی است که کشور را نسبت به میانگین 
تا ۷  به طوری که 6  قرار داده  تاثیر  بیشتر تحت  جهانی 
برابر میانگین دنیا فرسایش خاک و سالانه 1۲ سانتیمتر 

فرونشست زمین داریم،
 دلیل اصلی این شرایط، مصرف بی رویه سوخت های فسیلی 
است؛ با توجه به اهمیت موضوع دولت سیزدهم به سمت 
و  پنجاه  دهه  است  کرده  حرکت  تجدیدپذیر  انرژی های 
شصتی ها حتما صف های طولانی دریافت سیلندرهای گاز 
و پیت های نفتی را به یاد دارند؛ در سرمای سوزان زمستان 
باید ساعت ها در صفی طویل منتظر می مانند تا سیلندرهای 
خالی زرد و سبز رنگی را با سیلندرهای پر تعویض کنند، 
گاهی این انتظار تا ساعت ها ادامه داشت که در برخی مواقع 
یا نفت  بود چون اعلام می کردند که گاز  نتیجه  هم بی 
تمام شده منتظر نمانید. خیلی ها با شنیدن این جمله آه از 
نهادشان بر می آمد که حالا چه کنیم؟ چگونه غذا بپزیم؟ 
خانه را با نفت گرم می کنیم اما آشپزخانه را چه کنیم؟ قطعا 
این حس را این نسل درک نمی کنند چون همیشه خانه ها 
گرم و اجاق آشپزخانه ها به راه است، دیگر نیازی نیست از 
سر تا پایشان را با لباس های گرم بپوشانند و در زمستان های 

پربرف و سوزان آن دوران در صف انتظار بایستند.
را  دنیا  دوم  رتبه  گازی  ذخایر  بودن  دارا  لحاظ  از  ایران 
ندارد،  گاز  سوخت  تامین  زمینه  در  مشکلی  یعنی  دارد، 
بعد از پیروزی انقلاب اسلامی بیش از ۹8 درصد جمعیت 
شهری و بیش از 86 درصد جمعیت روستایی زیر پوشش 
شبکه گازرسانی قرار گرفتند و از نعمت گاز طبیعی بهره مند 
شدند، یعنی در هوای سرد از رقص شعله های آبی ناشی از 
سوخت گاز در بخاری ها لذت می برند و نگرانی از تمام شدن 
گاز داخل سیلندرها ندارند، از زمان روی کار آمدن دولت 
سیزدهم نیز تاکنون بیش از ۵ هزار روستا با ۳۰۷ هزار خانوار 
و 41 شهر با ۹4 هزار خانوار به شبکه گاز متصل شده اند، 
در مجموع نزدیک به 4۰ هزار روستا در کشور از نعمت گاز 

بهره مند شده اند.
در نگاه اول قطعا این روند رضایت بخش است چون زندگی 
با گازرسانی راحت تر شده، اما این مصداق حرکت در لبه 
را هم  زیاد، مضراتی  مزایای  بر  است چون علاوه  تیغ  تیز 
داده  نشان  تحقیقات  دارد؛  به همراه  زیست  برای محیط 
که سوزاندن سالانه میلیاردها متر مکعب گازطبیعی تصفیه  
نشده در صنایع و بخش خانگی، باعث ورود حجم زیادی از 
آلاینده های مضر به جو زمین می شود که به مرور انباشت آن 
موجب بروز مشکلاتی در سلامت هوا می شود. البته در این 
میان نباید زلزله خیز بودن کشور به ویژه تهران را از یاد برد و 
قطعا وجود این حجم لوله گاز در زیر شهرهای بزرگ خطری 

بالقوه در زمان وقوع زلزله خواهد بود.
این در حالیست که ما کشوری هستیم که بدون توجه به 
مسائل محیط زیستی، سوخت مصرف می کنیم به طوری 
که از نظر شدت مصرف انرژی در کشور رتبه اول دنیا را 
داریم یعنی ۲.۵ برابر دنیا، 1.۵ برابر ژاپن و ۲ برابر چین 
انرژی مصرف می کنیم، از لحاظ سرانه انرژی در دنیا رتبه 
چهارم و انتشار گازهای گلخانه ای جزو 1۰ کشور اول دنیا 
هستیم، این آمار در حالی به دست می آید که خاورمیانه 
به ویژه کشور ما با شدت زیادی تحت تاثیر تغییر اقلیم و 
گرمایش جهانی قرار گرفته است، به طوری که اگر گفته می 
شود دمای کره زمین یک درجه افزایش یافته در ایران این 
عدد دو درجه است که به دنبال آن اثرات آن مانند کاهش 
منابع آبی، خشک شدن رودخانه ها و تالاب ها، انقراض گونه 
های گیاهی و جانوری و وقوع باران های سیل آسا بیشتر 

خود را نشان می دهد.
به اعتقاد کارشناسان راه برون رفت از این شرایط ، کاهش 
های  سوخت  سمت  به  رفتن  و  فسیلی  های  سوخت 

تجدیدپذیر است که دنیا به این سمت حرکت کرده و دیگر 
در زمینه نیروگاه های فسیلی سرمایه گذاری نمی کند و 
روی نیروگاه های انرژی های تجدیدپذیر تمرکز کرده است؛ 
در ایران نیز در ماده 1۹ قانون هوای پاک اشاره شد که 
سالانه باید ۳۰ درصد از توسعه برق کشور از محل انرژی های 
تجدید پذیر باشد اما اکنون در تمام این سالها کمتر از یک 
درصد ظرفیت انرژی تجدید پذیر در کشور ایجاد شده است.
البته چندی پیش همایون حائری معاون امور برق و انرژی 
وزیر نیرو اعلام کرد که ظرفیت انرژی های تجدیدپذیر کشور 
به یک هزار و 1۰۰ مگاوات رسیده است، رویکرد وزارت نیرو 
برای سال های آینده تمرکز بر انرژی های تجدیدپذیر است، با 
توجه  به شرایط بادی و خورشیدی کشور، چشم انداز ۲۰ساله 
ما توسعه انرژی های تجدیدپذیر است و تمرکز بر اینکه با 
استفاده بیشتر از تولیدات انرژی های تجدیدپذیر و بهره مندی 
این  در  خوبی  بسیار  جایگاه  بومی،  سازندگان  ظرفیت  از 

صنعت داشته باشیم.
این به معنای آن است که برق به عنوان انرژی پاک باید 
جایگاه خود را در کشور پیدا کند، در حالی که اکنون ۹4 
انرژی کشور وابسته به سوخت های فسیلی  درصد تولید 
است. رییس مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم سازمان حفاظت 
محیط زیست دراین باره معتقد است: زمانی که برای انتقال 
گاز به سیستم های گرمایشی و سرمایشی سیاست گذاری 
می کردند، ایکاش گاز را به نیروگاه ها می دادند و سیستم 
های گرمایشی و سرمایشی کشور برقی می شدند، در این 
شرایط هم مشکل آلودگی هوا کاهش می یافت و هم موضوع 

مدیریت بحران در زمان زلزله راحت تر می شد.
داریوش گل علیزاده در نشست تخصصی فرصت های پیش 
ایران در کنفرانس تغییر  انرژی و محیط زیست  رو حوزه 
اقلیم سازمان ملل متحد ) cop۲۸ ( گفت: ایران از نظر 
شدت مصرف انرژی رتبه اول دنیا را دارد یعنی ۲.۵ برابر 
دنیا، 1.۵ برابر ژاپن و ۲ برابر چین شدت مصرف انرژی ما 
در کشور است، از منظر سرانه انرژی نیز در دنیا رتبه چهارم 
اول دنیا  انتشار گازهای گلخانه ای هم جزو 1۰ کشور  و 

هستیم، متاسفانه در این حوزه ها کمتر کار کردیم.
وی افزود: میانگین مصرف بنزین در نیمه اول امسال 116 
میلیون لیتر بود در حالیکه در قانون توسعه حمل و نقل 
عمومی و مدیریت سوخت مصوبه سال 1۳86، در این سال 
سرانه مصرف بنزین 1.1 دهم لیتر بود و بر اساس این قانون 
قرار شده بود که سرانه مصرف در سال ۹۰ به ۷ دهم لیتر 
برسد؛ حال فرض کنیم الان جمعیت کشور ۹۰ میلیون نفر 
است یعنی بر این اساس باید حدود ۷۰ میلیون لیتر بنزین 
مصرف می کردیم، اما رقم 116 میلیون لیتر نشان می دهد 

که بیانگر این است که ما این روند را رها کرده ایم.
وی اظهار داشت: در حوزه تامین تقاضا خوب تلاش کردیم 
اما در حوزه مدیریت مصرف سوخت به رغم اینکه سندهای 
مصرف  الگوی  اصلاح  قانون  در  و  داریم  خوبی  بالادستی 

تکالیف خوبی تعیین شده اما اتفاق خوبی نیفتاد.
وی گفت: در نیمه دوم سال با وارونگی دما و آلودگی هوا 
مواجه هستیم که تعطیلی مدارس و اختلال در کسب و کار 
را به همراه دارد، اگر حوزه مصرف انرژی مدیریت کنیم قطعا 
حداقل ۲۰ تا ۳۰ درصد آلودگی هوا را کاهش خواهیم داد.

انرژی کشور  تولید  الان ۹4 درصد  علیزاده،  به گفته گل 
وابسته به سوخت های فسیلی است در حالیکه یکی از راه 
های برون رفت از آلودگی هوا این است که وابستگی خود 
را به سوخت های فسیلی کاهش دهیم که از طریق توسعه 
انرژی های تجدید پذیر میسر است، حتی در ماده 1۹ قانون 
هوای پاک اشاره شده که سالانه ۳۰ درصد از توسعه برق 
کشور از محل انرژی های تجدید پذیر تامین شود اما الان در 
تمام این سالها کمتر از یک درصد ظرفیت انرژی تجدید پذیر 

در کشور ایجاد شده است.
برای  نیرو  وزارت  راستا  این  در  داد:  ادامه  علیزاده  گل 
تا پایان  انرژی های تجدیدپذیر  از  تولید 1۰ هزار مگاوات 
سال 14۰4 برنامه دارد، در قانون بودجه 14۰۲ هم صنایع 
انرژی بر مکلف شدند 1۰ هزار مگاوات نیروگاه ایجاد کنند 
که ۹ هزار مگاوات از محل نیروگاه های حرارتی با راندمان 
۵۵ درصد و هزار مگاوات هم انرژی تجدید پذیر تولید شود.

وی اظهار داشت: اکنون 16 نیروگاه بخاری در کشور قابلیت 
مصرف مازوت دارند و در زمان اوج ناترازی گاز، 14 نیروگاه 
مازوت مصرف می کنند که بر این اساس روزانه 4۷ میلیون 
لیتر مازوت با محتوای گوگرد ۳.۵ تا 4 درصد وزن حجمی 
مصرف می شود که آلودگی هوا را در پی دارد، همانطور 
که  ناکس  تولید  به  منجر  کنیم  می  مصرف  که  گازهایی 
آلاینده ثانویه است، می شود که در نهایت به ذرات معلق 

ثانویه تبدیل و آلودگی هوا را به همراه دارد.
رییس مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم سازمان حفاظت محیط 
نیروگاه  راندمان  میانگین  اکنون  اینکه  به  اشاره  با  زیست 
تا ۳۰  نیروگاه های بخاری ۲۹  ها ۳8 درصد است گفت: 
درصد بازدهی دارند در حالی که بهره وری صنعت و نیروگاه 
ها بسیار پایین است، در حالی که سال به سال نیاز ما به 
یابد و در مقابل نیروگاه ها در  افزایش می  انرژی  مصرف 
حال مستهلک شدن هستند که با این روند آلودگی زیادی 

به همراه دارند.
مکعب  متر  میلیون  گاز حدود ۲۵۰  در  اکنون  افزود:  وی 
متر  میلیون  به ۳۵۰  عدد  این  آینده  داریم، سال  ناترازی 
مکعب می رسد با این روند تا سال ۲۰۳۰ شرایط تامین گاز 
برای کشور بسیار نگران کننده خواهد بود کاش آن زمانی که 
که برای انتقال گاز به سیستم های گرمایشی و سرمایشی 
سیاست گذاری کردند، این گاز را به نیروگاه ها می دادند 
و سیستم های گرمایشی و سرمایشی کشور برقی می شدند 
که در این شرایط هم مشکل آلودگی هوا کاهش می یافت و 
هم موضوع مدیریت بحران در زمان زلزله راحت تر می شد، 
سیستم های گازی یکی از بزرگترین خطرات در زمان بروز 
زلزله هستند، از نظر پدافند غیر عامل و مدیریت بحران کار 
اشتباهی است این در حالیست که هزینه انتقال گاز بسیار 

سرسام آور است و به هیچ وجه توجیه اقتصادی ندارد.
برای مقابله با تغییر اقلیم لایحه ای را به مجلس و دولت 
تقدیم کردیم که در کمیسیون تلفیق و صحن علنی مجلس 
به تصویب رسید که ظرفیت خوبی برای سازگاری با تغییر 
اقلیم است.به گفته وی در روند مصرف انرژی در کشور، سهم 
بخش خانگی، تجاری ، حمل و نقل، صنعت و کشاورزی 
حدود 6۷ درصد و بخش تولید شامل پالایشگاه و نیروگاه 

۳۲ درصد است.
گل علیزاده ادامه داد: حدود 1.1 دهم میلیارد متر مکعب 
گاز تولیدی کشور است از این میزان 8۵۰ تا 8۷۰ میلیون 
متر مکعب تحویل شبکه داخلی کشور می شود، در زمان 
زمستان که با کاهش دما مواجه هستیم حدود ۷6 درصد 
بخش  در  گاز  مکعب  متر  میلیون  به 6۵۰  نزدیک  یعنی 
خانگی و تجاری مصرف می شود برای همین در این مواقع 
بخش صنعت و نیروگاه ها با کمبود گاز مواجه می شوند و 
برای اینکه در تامین برق کشور اختلال ایجاد نشود بحث 
مازوت سوزی و استفاده از گازوییل در دستور کار قرار می 
گیرد، در حالی که اگر فقط یک درجه کاهش دما در منازل 
باشیم تقریبا ۲۵ میلیون متر مکعب کاهش مازاد  داشته 
مصرف گاز خواهیم داشت. وی با اشاره به تغییر اقلیم به 
عنوان بزرگترین چالش کشور اظهار داشت: امسال در قانون 
برنامه هفتم توسعه اتفاق خوبی رقم زدیم که برای اولین 
بار در کشور اتفاق افتاده است، بحث تغییر اقلیم بزرگترین 
چالش کشور است، آلودگی هوا چالش نیست بلکه یک مساله 

و قابل حل است و تجربیات آن هم در دنیا وجود دارد، در 
واقع می توان طی دو برنامه ۵ ساله آلودگی هوا را کنترل 
کرد، اما تغییر اقلیم چالشی است که پیامدهای آن واقعا نگران 
کننده است، تغییر اقلیم باعث شده که حدود 6 تا ۷ برابر 
میانگین دنیا فرسایش خاک داشته باشیم، الان هر جای 
کشور باران ببارد سیل رخ می دهد در حالیکه در نقاطی که 
در بالادست جنگل دارند نباید اتفاق بیفتد، این یعنی اینکه 
جنگل های ما خدمات اکوسیستمی خود را در جذب قطرات 

باران و جلوگیری از فرسایش خاک از دست داده اند.
گل علیزاده افزود: در پایین دست هیچ رودخانه و تالابی 
نداریم که آب زلال داشته باشد، وقتی رودخانه ها گل آلود 
هستند یعنی در بالادست فرسایش به طور فاجعه باری رخ 
می دهد، پوشش گیاهی از دست رفته و فرسایش خاک 

اتفاق می افتد.
وی ادامه داد: مساله بعدی فرونشست زمین است، میانگین 
صورت  به  دنیا  در  و  سانتیمتر  کشور 1۲  در  فرونشست 
میلیمتری است و در حالی این حجم خاک را به راحتی از 
دست می دهیم که بیش از ۹۰ درصد تولید غذای کشور به 

خاک وابسته است. این جای نگرانی زیادی دارد.
گل علیزاده مشکل بعدی را افزایش مهاجرت دانست و اظهار 
داشت: مهاجرتی که در راستای تغییر اقلیم در کشور اتفاق 
می افتد به دو منطقه آسیب می زند یکی مکانی که تحت 
تاثیر مستقیم تغییرات اقلیمی قرار گرفته و دوم مکانی که 
مهاجران را می پذیرد در حالی که ظرفیت هر سرزمینی 

مشخص است.
وی گفت: برای همین در زمینه تغییر اقلیم و مقابله با آن 
لایحه ای را به دولت و مجلس فرستادیم و با توجه به تلاش 
علنی  صحن  و  تلفیق  کمیسیون  در  شد  انجام  که  هایی 
مجلس به تصویب رسید، ظرفیت بسیار خوبی برای مقابله با 
تغییر اقلیم است و حالا هنر ما است که بتوانیم از این ظرفیت 

مطلوب استفاده کنیم.
رییس مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم سازمان حفاظت محیط 
زیست با اشاره به اینکه در برنامه هفتم هم به این مساله 
هفتم  برنامه  الحاقی  ماده  داشت: طبق  اظهار  اشاره شده 
توسعه به استناد بند 8 سیاست های کلی محیط زیست 
و به منظور توسعه اقتصاد سبز، صنعت کم کربن و تقویت 
سازگاری و کاهش آسیب های ناشی از تغییر اقلیم سازمان 
حفاظت محیط زیست مکلف است با همکاری وزارتخانه های 
نفت، نیرو، صنعت معدن تجارت، راه و شهرسازی و بهداشت 
نسبت به تدوین برنامه مدیریت تغییرات اقلیمی کشور طی 
سال اول برنامه اقدام کند، بر این اساس تمام مشکلات خود 
در روند تغییر اقلیم را می توانیم در این لایحه بگنجانیم، 
ظرفیت خوبی در این زمینه پیش روی ما است و تلاش 
تاکید کرد:  را تشکیل دهیم. وی  می کنیم دبیرخانه آن 
باید به سمت انرژی های پاک و تجدیدپذیر حرکت کنیم، 
کشور ما هم ظرفیت آنرا در بخش های مختلف بادی، آبی، 
زمین گرمایشی و خورشیدی دارد، در زمینه ظرفیت انرژی 
 ۳۰۰ یعنی  هستیم  یک  رتبه  کشورهای  جزو  خورشیدی 
روز آفتابی داریم که باید با برنامه ریزی های اصولی نهایت 

استفاده را داشته باشیم.
 حرکت به سمت انرژی های پاک اجتناب ناپذیر است
همچنین رییس انجمن انرژی های تجدید پذیر ایران گفت: 
با توجه به گرم شدن زمین و نیاز به انرژی های تجدیدپذیر 
باید در این زمینه جدی تر عمل کنیم؛ بر اساس معاهده 
پاریس باید مانع گرم شدن بیشتر از 1.۵ درجه شویم بر این 
اساس اگر الان دنیا ۳ هزار گیگاولت ظرفیت نیروگاه های 
تجدیدپذیر دارد اگر بخواهیم دمای زمین را در محدوده 
1.۵ درجه تا پایان قرن حاضر نگه داریم باید از ۳ هزار به 11 

هزار گیگاولت برسد.
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»مدیریت  تخصصی  نشست  در  نقاش زاده  ایلنا/مسعود 
اقتصادی تولید فیلم« در دومین جشنواره آموزشگاه های آزاد 
سینمایی گفت: کارگردانی را می شناسم که 10 فیلم بد در 

کارنامه اش دارد اما باز هم به او پیشنهاد کار می شود
  نشست تخصصی »مدیریت اقتصادی تولید فیلم« سه شنبه 
30 آبان با حضور مسعود نقاش زاده در محل »موزه سینما« 

برگزار شد
این نشست  ابتدای  مسعود نقاش زاده کارگردان سینما، در 
بیان کرد: گاهی این تصور وجود دارد که فقط فیلم های بزرگ 
نیازمند تامین مالی ویژه هستند، ولی معتقدم در هر فیلمی، 
مالی«  »تامین  دیگری،  قالب  هر  و  کوتاه  چه  مستند،  چه 
مسأله ای جدی است و اگر کمی تجربه و مطالعه در این زمینه 

داشته باشیم فیلم های ما موفق خواهد بود.
  چگونه دیگران را به سرمایه گذاری ترغیب کنیم؟

فیلم های  درباره  دور  گذشته های  از  که  مطلبی  افزود:  وی 
سینمایی وجود داشته این است که برخی نویسندگانی که 
به زعم خود فیلمنامه های درخشانی دارند چگونه می توانند 
دیگران را به سرمایه گذاری روی فیلم خود راغب کنند. این 
بازاریابی  برای  ابزار جدی  به یک  فیلمنامه  معرفی  که  بود 

پروژه های سینمایی تبدیل شد.
نقاش زاده ادامه داد: مهمترین نکته در فرآیند معرفی فیلم نامه 

هم، خط داستانی است. 
به گونه ای که تهیه کنندگان آمریکایی جمله معروفی داشتند 
که می گفتند »خط داستانی ات را در دو جمله بگو« و این 
تبدیل به یک ابزار بازاریابی شد. پس تهیه کننده هر زمان 
می خواست موافقت خود را اعلام کند اولین مواجهه اش با 

خط داستانی بود.
  فیلمسازی ۴ مرحله است نه ۳ مرحله

ما  دانشگاه های  در  گفت:  ادامه  در  سینما  کارگردان  این 

می گویند مراحل فیلم سازی پیش تولید، تولید و پس تولید 
است در حالی که مراحل فیلمسازی چهار مرحله است؛ اولین 
و  طراحی  مرحله  فیلم،  مدیریت صنعت  در چرخه  مرحله 
توسعه است که یک مرحله مهم است. ما تقریبا در هیچکدام 
عمده  و  نمی گیریم  را جدی  مرحله  این  خود  فیلم های  از 
مرحله  است،  تولید  دوم  مرحله  است.  مشکلات مان همین 

سوم پخش و مرحله چهارم نمایش است.
وی افزود: در فیلمسازی، ما معمولا خیلی با پخش و نمایش 
کار نداریم و گمان می کنیم این مسائل مربوط به شرکت های 
پخش است در حالی که در دنیا این مراحل بسیاربسیار جدی 

گرفته می شود. 
وقتی در مرحله »طراحی و توسعه« هستیم باید ملاحظاتی 
برای مرحله »پخش و نمایش« هم داشته باشیم. وقتی دارید 

فیلمی با هر مقیاس مالی می سازید، در مرحله طراحی باید 
دو مسیر را همزمان پیش ببرید؛ توسعه روایت فیلم همزمان 

با تامین مالی پروژه.
 سفارشی نویسی در دنیا مرسوم و حرفه ای است

فیلمنامه نویس  دسته  دو  می گویند  هالیوود  در  گفت:  وی 
داریم؛ فیلمنامه نویسانی که خودشان برای خودشان فیلمنامه 
می نویسند، بدون سفارش یک تهیه کننده و بعد این فیلمنامه 
ممکن است مورد توجه کارگردان و تهیه کننده دیگری قرار 

بگیرد. گروه دوم فیلمنامه نویسان سفارشی هستند. 
این البته گرچه در کشور ما معنای خوبی ندارد اما در دنیا یک 

شغل به شدت مرسوم و حرفه ای است.
نقاش زاده گفت: اینکه اول تهیه کننده پیدا کنیم بعد پروژه را 
تعریف کنیم، دچار مشکلاتی می شویم اما اگر فیلمنامه هم 

بنویسیم بعد دنبال تهیه کننده بگردیم این هم باز مشکلاتی 
دارد. این موضوعات باعث شده جریان خلاقه کمتر به حرکت 
کارگردان خوب  و یک  فیلمنامه  داشتن یک  الان  دربیاید. 

کافی نیست. 
اصطلاحی که در سینمای دنیا به کار می رود این است که 
یک  از  که  است  پیشنهادی  بسته  یک  شامل  مالی  تامین 
کارگردان، تهیه کننده، فیلمنامه نویس و یک بازیگر برخوردتر 
است که طی آن هم کیفیت هنری و هم اقتصادی فیلم در 

نظر گرفته می شود.
این کارگردان تأکید کرد: کشور ما بهشت سینماگران است، 
اینجا تنها جایی است که اگر فیلم اول و دومتان بد باشد، باز 
هم می توانید فیلم بسازید! من کارگردانی را می شناسم که 10 
فیلم بد در کارنامه دارد اما باز هم به او پیشنهاد کار می شود. 
مدیران هالیوودی ولی جمله ای دارند که می گوید مهم نیست 
خوب  فیلم  چند  و  هستی  خوبی  کارگردان  چقدر  تو  که 
ساخته ای، بلکه اعتبار تو مربوط به آخرین فیلمت است، پس 

سینما در تقاطع تجارت، هنر و رسانه است.
نقاش زاده گفت: اگر کسی فکر می کند کار هنری کردن در 
در  است، سخت  مخاطبان  از  بزرگی  گروه  داشتن  با  تضاد 

اشتباه است. 
مخاطبان  از  مختلف  لایه های  با  می تواند  موثر  هنری  کار 
ارتباط بگیرد. در دهه 60 با آنکه تعداد سینماهای ما اندک 
بود اما تنوع ژانر داشتیم و البته آن ها فروش می کردند و دیده 
می شدند فیلم های حادثه ای و پلیسی به عنوان یک ژانر از 
سینمای ما حذف شدند و این به معنای آن است که مخاطبان 

بالقوه آن گونه از فیلم ها دیگر به سینما نمی روند.
به  آزاد سینمایی  آموزشگاه های  دومین جشنواره سراسری 
دبیری مهدی شفیعی از 30 آبان تا 3 آذر 1۴0۲ در موزه 

سینما در حال برگزاری است.

در جشنواره آموزشگاه های آزاد سینمایی مطرح شد؛

ایرانبهشتسینماگراناست
سفارشینویسیدردنیامرسوموحرفهایاست  

خبر آنلاین/ سیدمهدی شجاعی روزنامه نگار، پژوهشگر و نویسنده ای که بسیاری از آثارش را 
)رمان، نمایشنامه و...( براساس پژوهش های دینی می نویسد با انتشار نامه ای در صفحه شخصی 
اش در اینستاگرام پرده از خالص سازی در حوزه کتاب برداشته و تاکید می کند که با اشکال و 
رویکردهای تازه ای از سانسور کتاب مواجه هستیم. شجاعی با اشاره به اینکه رمان جدیدش درباره 
حضرت سجاد)ع( با ممیزی و تنگ نظری های بی سابقه ای مواجه شده ، درباره شکل تازه ای از 

اعمال سلیقه -که آن را استبدادی می خواند- خبر می دهد.
متن کامل نامه به این شرح است:

بسم الله الرحمن الرحیم
شورای محترم نظارت بر کتاب

سلام علیکم و رحمه الله
شنیده ام که علیرغم تلاش های گسترده و همه جانبه در راستای خالص سازی، هنوز در گوشه و 
کنار و از جمله در آن شورا افراد عاقل و خردمندی هستند که می توان در عرصه اندیشه و فرهنگ 

با آنان گفت وگو و تعامل کرد. اگر چنین است، مخاطب این یادداشت همان عزیزانند.
جلد اول رمان »حماسه سجادیه« با عنوان »تویی به جای همه« منتشر شد.

جلد دوم با عنوان »اگر غم لشگر انگیزد« در چنبره بررسی و ممیزی گرفتار ماند و مجوز انتشار 
گرفت اما بلافاصله پس از انتشار به تشخیص افرادی از شورای نظارت، غیرقابل توزیع شناخته شده 
و دستور توقف توزیع صادر شد و جلد سوم با عنوان »جز حکایت دوست« مدتهاست که در تعلیق 
مانده و پاسخ صریحی به ناشر داده نشده. سوال من این است که آیا شما هم این رمان را مطالعه 
کرده اید و غیر قابل چاپ تشخیص داده اید؟ آیا ذکر مناقب اهل بیت و انتقاد از حکومت اموی، 
می تواند دلیلی موجه- یا لااقل کافی- برای توقیف یک اثر تلقی شود؟ آیا قانونی برای منع انتقاد 
از حکومت اموی در جایی تصویب شده است؟ اگر چنین قانونی باشد، طبعا اهالی فرهنگ و ادب 
و اندیشه از آن مطلع می شوند و اگر نیست چرا عده ای اختیار و قدرت جلوگیری از انتشار چنین 
اثری را دارند؟ اثری که موارد عدیده ی حذف و سانسور در آن اعمال شده و نهایتا مجوز انتشار 

گرفته، شورای نظارت مبتنی بر چه قاعده و قانونی می تواند مانع انتشار آن شود؟
و آیا اساسا چنین دستوری حاصل جمع نظرات اهل شورا است یا افرادی از اعضای شورا مستقلا 
و مستبدا چنین دستوری را صادر کرده اند؟ آنچه مسلم است رمان حماسه سجادیه از این موانع 
عبور می کند و تحت هر شرایطی به دست مخاطب می رسد، همچنان که این حقایق طی قرنها از 
موانع و مضایق عدیده ای، گذر کرده و به دست ما رسیده است. چنان نماند و چنین نیز هم نخواهد 
ماند. ولی به عنوان اتمام حجت، پیشنهاد من این است که مساله به سامانه جدید التاسیس وزارت 

ارشاد احاله شود؛ همین سامانه ای که عنوان آن »نظارت مردمی بر کتابهای منتشر شده« است.
فرض را بر این می گذاریم که ما نمی فهمیم که فلسفه تاسیس این سامانه، توقیف کتابهای دارای 
مجوز از گذشته -با محمل آراء و گزارش های مردمی- است. فرض را بر این می گذاریم که راست 
می گویند و در این مورد ، مردم را صاحب تشخیص می دانند و به آراءشان اهمیت می دهند.آنچه 
را که تاکنون فقط در آثار من، مورد سانسور و ممیزی و توقیف و حذف قرار داده اند، در اختیار 
مردم بگذارند و رای و نظر مردم را جویا شوند تا معلوم شود که چقدر از مردم با این میزان انسداد 
و خفقان و انقباض موافقت دارند. مشروط به این که جامعه آماری مردم به مفهوم واقعی مردم 

باشند، نه آن گروه محدود و معدودی که می شناسیم و می شناسید.

 آنچه از آثارم را سانسور کرده اید در اختیار مردم بگذارید 
تا میزان انسداد و خفقان آشکار شود

گفت وگوی تفصیلی با میلاد کیایی:

خوانندگانبهآهنگسازانظلمکردند
اینآیندگانهستندکهقضاوتمیکنند

ایرنا/  میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی حوزه هایی است که حفظ و توسعه و ترویج آن 
نیازمند معرفی و آموزش است و البته آموزش از دوره کودکی. اگر ضعفی در نگاه کنونی جامعه 
نسبت به صیانت از میراث کهن، حفظ محیط زیست، کاربرد هنرهای سنتی ایران دیده می شود 
ناشی از ضعف در نظام آموزشی در چند دهه گذشته است و اگر قرار است اصلاحی در فرهنگ 
مسئولیت پذیری جامعه ما در آینده در دهه های پیش رو صورت بگیرد نسل کودک و نوجوان ما 

باید از همین امروز با این مفاهیم بیشتر آشنا شوند.
وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی برنامه های متنوعی در سه حوزه ماموریتی 
خود برای افزایش آگاهی عمومی به ویژه کودکان و نوجوانان در نظر گرفته است، ایجاد میز 
گردشگری کودک، پویش میراث بانان کوچک، برگزاری کارگاه های آموزشی صنایع دستی ویژه 
کودکان از جمله رویکردهای جدید این وزارتخانه است،اما لازم است وزارت آموزش و پرورش که 
متولی جمعیتی چندمیلیونی این گروه سنی است همکاری تنگاتنگی با وزارت میراث فرهنگی 
داشته باشد؛ در این مسیر کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان نیز می تواند به صورت اثر 

بخش نقش آفرینی کند.
  حامد علامتی، مدیرعامل کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان

آشنایی کودکان با میراث کهن در دستور کار کانون قرار دارد
حامد علامتی درباره برنامه های کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان اظهار داشت: آشنایی 
کودکان و نوجوانان با میراث کهن و معرفی جاذبه های گردشگری کشورمان در دستور کار کانون 
قرار دارد، در این زمینه در تولید فیلم، پویانمایی و کتاب با مضامین میراث فرهنگی و گردشگری 
برنامه ریزی کردیم، که نمونه آن پویانمایی بچه زرنگ است که اکران سینمایی آن با استقبال 

خانواده ها و بچه ها مواجه شده است.
مدیرعامل کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان افزود: در بخشی از این پویانمایی، شخصیت 
بچه زرنگ )محسن( در مسیر مازندران، تهران، مشهد سفر می کند، از جنگل ابر عبور می کند، در 
فیلم طبیعت مازندران نشان داده می شود، او مسئولانه برای حفظ محیط زیست و گونه های نادر 

جانوری و منحصر ایران مانند ببر مازندران تلاش می کند.
  پویانمایی سینمایی بچه زرنگ

»بچه زرنگ« گردشگری فرهنگی مسئولانه را آموزش می دهد
علامتی در بخش دیگر هم به مفاهیم معنوی و مذهبی )ضامن آهو( و معرفی اماکن مذهبی 
کشور می پردازد، به طور کلی در این پویانمایی کودکان را با میراث فرهنگی، تاریخی و مذهبی و 
طبیعت ایران و مضامین گردشگری فرهنگی مسئولانه بیشتر آشنا می کند. اتفاقا بیشتر این موارد 

در محصولات فرهنگی و نوشت افزارهای تولیدی تصویرسازی شده است.
وی به اردوها و سفرهای گروهی دانش آموزی اشاره کرد و افزود: متولی اصلی اردوهای دانش آموزی 
معاونت پرورشی وزارت آموزش و پرورش است کانون هم در تقویت و غنی سازی این برنامه ها 

مشارکت و همکاری دارد.
 کارگاه آموزشی سفال برای کودکان و نوجوانان

 ضرورت انتقال مهارت هنرهای سنتی به کودکان
علامتی انتقال مهارت هنرهای سنتی و افزایش علاقه کودکان به هنرهای سنتی را ضروری دانست 
و گفت: برای انتقال هنرهای سنتی به کودکان و نوجوان با معاونت صنایع دستی و هنرهای سنتی 
وزارت میراث فرهنگی جلسات مختلف برگزار کردیم به زودی هم تفاهم نامه همکاری دو جانبه 

برای انتقال مهارت های مختلف صنایع دستی وهنرهای سنتی امضا خواهیم کرد.
مدیرعامل کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان خاطرنشان کرد: در حال حاضر 60 عنوان 
فعالیت فرهنگی و آموزشی داریم سفال گری گُلِ کار فعالیت های هنری کانون است، اما توسعه 
سایر هنرهای سنتی مانند ملیله دوزی و رشته های هنری چوبی و فلزی هم در دستور کار کانون 
قرار دارد، باید توجه داشت که متولی اصلی ترویج صنایع دستی کانون نیست، اما تلاش می کنیم 
همگام با اسناد بالادستی کشور مانند برنامه هفتم توسعه کشور برای ترویج صنایع دستی، گروه 
نوجوانان و کودکان هم جزو گروه های اصلی هدف فعالیت های آموزشی در حوزه صنایع دستی و 

هنرهای سنتی کشور قرار گیرد.

کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان:

بچه زرنگ تم گردشگری مسئولانه دارد

این  به  شهر  خیابان های  سنگین  و  سرد  ازدحام  در  ایسنا/ 
قدیمی  هنرمندی  که  جایی  می رسیم.  موسیقی  آموزشگاه 
و  استقبال شاگردان  به  با خوش رویی  و  لبخندی گشاده  با 

میهماناش می رود
. آموزشگاه موسیقی او پر است از صفا و صمیمیت و خاطرات 
این  از  طرف  هر  ایران!  موسیقی  اساتید  از  نزدیک  و  دور 
آموزشگاه را که بنگرید گویی ماشین زمانی است که شما را به 
50، 60 سال پیش پرتاب می کند  چندی پیش، طی صحبتی 
با میلاد کیایی ـ نوازنده سنتور و آهنگساز و مدرس موسیقی ـ 
قرار شد روزی را نزد او برویم و گپی گفتی با او داشته باشیم. 
این شد که در یکی از همین روزها، به آموزشگاه موسیقی او 
رفتیم. در آستانه ورود به آموزشگاه به استقبالمان آمده بود و 

ما را به محفل صفا و صمیمیت خود راهنمایی کرد.
هنرمندان موسیقی ایران، به خصوص آن قدیمی ترها، خانه ها 
هر  که  موزه هایی  است؛  موزه   همچون  کارشان  محل  یا  و 
کدام یک مسیر تاریخی هنر ایران را به تصویر می کشند. در 
این میان گاه سازها، اسباب و اثاثیه های قدیمی و گاه قاب  
عکس هایی که قدیمی می بینید، هر کدام برای خود داستانی 

دارند که از این نمونه ها در آموزشگاه کیایی نیز بسیار بود.
به هر حال پس از گپ وگفتی کوتاه با کیایی، بنا را بر آغاز 
مصاحبه گذاشتیم که در ادامه می توانید مشروح این گفت وگو 

را بخوانید.
ـ گفته می شود که نخستین استاد و مشوق شما در یادگیری 
موسیقایی شما چگونه  است. مسیر  بوده  پدرتان  موسیقی، 

شکل گرفت؟
روح پدرم شاد که شرایط خانواده را به گونه ای فراهم کرد که 
همه ما اهل هنر بار بیاییم؛ البته همیشه تأکید می کرد که 
شغل و حرفه ما و به عبارتی »نون دونی« ما نباشد، بلکه عشق 
و فریضه باشد. پدرم می گفت اینکه در صورت ساخت یک 
آهنگ یا تربیت یک شاگرد به ما هدیه ای بدهد تفاوت دارد با 

اینکه تکیه گاه مالی ما در هنر باشد.
بزرگوار  پدر  هنر  در  من  مشوق  و  معلم  اولین  حال  هر  به 
»گرگین کیایی« بود که تا 10 سالگی مرا تعلیم داد اما به 
ایرج کیایی که یکی  بزرگترم،  برادر  نزد  طور علمی و فنی 
از شاگردان استاد ابوالحسن خان صبا بودند، آموزش دیدم. 
ردیف های موسیقی را که تا آن زمان مکتوب شده بود، تا 15 
یا 16 سالگی نزد برادر بزرگتر آموختم ولی بعد از آن احساس 

کردم که در نوازندگی سنتور دچار تکرار می شوم.
نوآوری  و  ابتکار  من  یعنی حدود 6۲ سال  در سال 13۴0 
را در موسیقی پیش گرفتم؛ البته در آن زمان پیشکسوت ها 
ما را قبول نداشتند و می گفتند این کارها و آرتیست بازی ها 
چیست؟ شما باید عین همان مثلا گوشه کرشمه شور را که 
یاد گرفتید بنوازید. من هم می پرسیدم آخر چرا؟ مگر یکی از 
معانی هنر خلاقیت و نوآوری نیست؟ اگر قرار باشد عینا آنچه 
را که آموخته ایم تکرار کنیم، بهتر است همه آنچه را که بلد 
هستیم روی کاست ضبط کنیم و صبح تا شب گوش کنیم. 

دیگر چه کاری است که پشت ساز بنشینیم؟
با این حال جوان ها در آن زمان کارهای من را می پسندیدند و 
هر بار که صدای سازم از رادیو و تلویزیون پخش می شد، صبح 
فردایش مغازه های کاست فروشی با من تماس می گرفتند و 
می گفتند: »آقای میلاد خان کیایی ما ۲0 تا 30 تا کاست 

می گفتم  هم  من  کنیم؟«  جبران  چگونه  فروختیم،  سنتور 
همین که انقدر طرفدار پیدا کرده است، برایم کافی است.

زمانی که به ۲0 سالگی رسیدم، اتفاقی افتاد که آن نوآوری و 
مدرنیته را کنار گذاشتم و حد اعتدال را در پیش گرفتم؛ یعنی 
دیگر نه آنطور سنتی و کلاسیک و نه خیلی هم مدرن! اینگونه 

شد که از من سبکی در نوازندگی سنتور به جای ماند.
 وقتی که همه جادو شدند!

ـ آن اتفاق که باعث شد حد اعتدال را در پیش بگیرید چه 
بود؟

شبی بود در 19 سالگی و اوج جوانی که جایی مهمان بودم. 
مهمان ها که پیشکسوت های حوزه های مختلف ادبی و هنری 
بودند، اغلب در دهه 60 و 70 زندگی خود به سر می بردند. 
آن شب نیروی عجیبی سراغ من آمده بود. قطعه ای را نواختم 
که هنوز نوار آن را دارم و هر وقت که گوش می کنم، خودم 
از آنچه نواخته ام تعجب می کنم که خداوند چه قدرتی در من 

نهادینه بود.
قطعه که تمام شد دستی برای من زدند، گرچه که انتظار  
تشویق بیشتری داشتم. با این حال پیرمردی در آنجا بود که 
تا قصد کرد سه تار خود را از کاورش در بیاورد همه گفتند: 
»وای استاد الآن چه می کند! یکی مست شد، یکی هیپنوتیزم 
و یکی جادو!« گرچه که او هنوز حتی سه تار را از کاورش در 
نیاورده بود. خلاصه این مرد محترم سه تار را در دست گرفت 
استاد چه  نواخت. یکی گفت: »وای  افشاری  و درآمدی در 
می کند! جادو شدیم.« یکی حتی آنقدر احساساتی شده بود 
که دراز کشید. من هم جوان بودم و از این اتفاق عصبانی شده 
بودم. می خواستم بلند شوم خرخره همه را بجوم و بگویم: 

»استاد هنوز کاری نکرده است!«
 آن شب تا صبح خوابم نبرد و مدام به این فکر می کردم که من 
آن همه انرژی مصرف کردم و کارهای فنی و مدرن اجرا کردم 
ولی آن مردم محترم فقط درآمدی از افشاری را که خیلی 

ابتدایی است نواخت. پس چرا همه جادو شدند؟
اما نزدیکی های صبح به نکته ای رسیدم و فهمیدم که من 
افراد درست بود؛  اشتباه کرده ام و کار آن استاد و همه آن 
چراکه من متوجه نبودم آنها در چه سنی هستند. مشخص 
بود آنچه که من نواختم برای آنها جاذبه ای ندارد و خاطره ای 
را برای آنها زنده نمی کند. ولی آن مرد مسن با همان درآمدی 
که در افشاری زد آنها را به یاد گذشته ها انداخت، درصورتی 

که من نتوانسته بودم این ارتباط را برقرار کنم.
پس کار من اشتباه بود که درک نکردم هنر تنها نوازندگی 
نیست و باید بدانیم برای چه کسانی اجرا می کنیم. اگر برای 
دل خود اجرا می کنیم خب در خانه بنوازیم. ولی وقتی در 
جمع می نوازیم؛ یعنی برای دل ها اجرا می کنیم. پس باید حال 

و هوای مخاطبان را در نظر داشته باشیم.
 اول فرهنگ، بعدا هنر

ـ به نکته جالبی اشاره کردید. این صحبت ها مرا به یاد این 
مورد انداخت که اصولا بزرگان فرهنگ و هنر می گویند که 
شاهد  کمتر  روزها  این  در  شاید  ولی  دارد  آدابی  موسیقی 
رعایت این آداب باشیم؛ حال چه روی صحنه باشد و چه حین 

تدریس!
از دیرباز همیشه گفته اند فرهنگ و هنر! فرهنگ مجموعه ای 
هنر.  بعد  و  فرهنگ  ابتدا  است.  انسانیت  و  اخلاق  آداب،  از 

متأسفانه در شرایط فعلی و در برخی از هنرمندان نسل جوان 
تا حد زیادی کمرنگی و کم هویتی می بینیم. مثلا یک نفر را 
می شناسم که نوازنده بسیار چیره دستی است ولی ساز را که 
از او بگیرید وجودش بی مقدار می شود و دیگر هیچ ندارد. آخر 
این که درست نیست. نه بلد است حرف بزند و نه آداب و 

اخلاق و مسائل اجتماعی را می داند.
امروز برخی از افراد با وجود اینکه تنها دو سه سال ساز در 
دست گرفته اند، کتاب چاپ می کنند و خود را استاد خطاب 
می کنند. گرچه که استاد واژه احترام آمیزی است که دیگران 

به فرد می گویند نه اینکه ما خودمان را استاد خطاب کنیم.
چندی پیش در دعوتی به یک آموزشگاه موسیقی، متوجه 
صحنه عجیب و غریبی شدم. دیدم یک مدرس موسیقی با 
پیژامه و پیرهن خواب و گیوه در آموزشگاه بود، حال نمی دانم 
از رخت خواب آمده بود یا چه! او و مدیر آموزشگاه را صدا کردم 
و گفتم یک معلم هنر فقط معلم رشته ای که درس می دهد 
نیست، معلم اخلاق هم هست. حرف زدن، لباس پوشیدن، 
آداب معاشرت را هم باید با رفتار خود آموزش دهد. همه ما 
مدل و الگو هستیم. البته نمی گویم که کراوات بزنیم و خیلی 
اتو کشیده سر کلاس برویم، ولی حداقل آنچه را که عرف و 
متداول است رعایت کنیم. آخر آن شاگرد چه می خواهد یاد 

بگیرد؟ بنابراین بالای 90 درصد مسئله فرهنگ است.
  این آیندگان هستند که قضاوت می کنند

ـ پیشتر اشاره کردید که در جوانی، دست به نوآوری می زدید و 
کارهای خلاقانه می کردید. امروز که در جایگاه یکی از استادان 
موسیقی هستید، تلفیق هایی که جوان ترها در موسیقی انجام 
می دهند را چگونه می بینید؟ اصلا تلفیق موسیقی ایرانی با 
سازهای غربی را چقدر عملی می دانید؟ و چقدر به نظر شما 

درست است؟
من با هر نوع نوآوری موافق هستم اما قضاوت را به گذر زمان 
درباره خوب بودن یا خوب نبودن واگذار می کنم. پیش داوری 
ابتدای امر درست نیست. روزگار ما مدرن شده  آن هم در 
صفحات  و  صوت  ضبط  که  پیش  سال   70 گذشت  است. 
گرامافون تازه آمده بودند. امروز با توجه به پیشرفت تکنولوژی 
و صدابرداری نمی توان همان سنت های 80 سال پیش را تکرار 
کرد. البته باید آن سنت ها را حفظ کرد ولی باید اندیشه های 

نو را هم ارائه داد.
 اصل کاری صدای خوش است

ـ در این دوره زمانه که کمپانی های مختلف موسیقی هر روز 
خواننده های مختلفی را وارد صنعت موسیقی می کنند و انواع و 
اقسام دستگاه های مختلف هم وارد بازار شده که به کمک آنها 
حتی اگر خواندن هم بلد نباشند، صدایشان درست می شود، 

ملاک یک خواننده خوب چیست؟
به یاد دارم به عنوان سرپرست گروه موسیقی مرحوم اکبر 
در  روزی  یک  بودیم.  رفته  آمریکا  به  ایشان  با  گلپایگانی 
مقیم  نوازندگان  بین  از  که  گروهی  اعضای  برای  جلسه ای 
آمریکا انتخاب کرده بودیم، نت می نوشتم که اجرا کنند. در 
همین حین چند تا از کنسرت گذارانی که هنرمندان را از ایران 
دعوت می کنند، در حال صحبت درباره شروط خواننده شدن 
بودند.  شنیدم که گفتند سه شرط برای خواننده شدن لازم 
است؛ یک اینکه خواننده در ابتدای کار برای معروف شدن پول 

خرج کند، دوم چهره باشد و سوم پررو باشد.

مقداری فکر کردم که چه شد؟ چرا اصل کاری را نگفتند؟ 
پرسیدم که »چرا اصل کاری را نگفتید؟« پرسیدند که »اصل 
کاری چیست؟« گفتم: »صدای خوش.« با تعجب به من نگاه 
کردند. گفتند صدا دیگر چیست؟ یک بزغاله را به اینجا بیاورید 
ما با سیستم های پیشرفته روز صوت داوود را از آن درمی آوریم. 
البته نباید فراموش کنیم که یک خواننده خوب اول از همه 
باید روابط عمومی خوبی داشته باشد و آگاهی های اجتماعی و 

جنبی هم داشته باشد.
مثلا ممکن است یک خواننده صدای قشنگی داشته باشد ولی 
به یک جشن تولد برود و در آنجا آواز دشتی که کمی محزون 
است، بخواند. به طور حتم آن آواز مناسب جشن تولد نیست 
و باید یک چیز شادمانه خواند. به همین جهت خواننده باید 
بداند در کجا می خواند و باید روابط عمومی خود را بالا ببرد. 

برخی این را نمی دانند با وجود اینکه صدای خوبی هم دارند.
  منظور آنها از »چهره« بودن چه بود؟

درست است که موسیقی صوت است ولی در دنیای امروزی 
صوت و تصویر در کنار هم هستند، به همین جهت به عقیده 

آنها چهره فرد می تواند در جذب مخاطب نقش داشته باشد.
خوانندگانی که ظلم کردند

ایران  از  ایران و چه در خارج  ـ در فضای موسیقی چه در 
و  نوازندگان  آهنگسازان،  از  بیشتر  می بینیم که خوانندگان 
حتی ترانه سرایان شناخته می شوند و بیشتر اعتبار یک کار، 

نصیب خواننده می شود. نظر شما درباره این امر چیست؟
بعضی از خواننده ها به آهنگسازان، نوازندگان و ترانه سرایان 
ظلم کرده اند. چندین سال پیش در مهمانی بودم که یک خانم 
خواننده  معروف هم در آنجا حضور داشت. از قضا پزشکی هم 
در آنجا بود که به موسیقی علاقه داشت و از طرفداران آن 
خانم خواننده بود. به همین جهت خطاب به او گفت: »چقدر 
آهنگ های شما زیبا است. یکی از یکی زیباتر...« اتفاقا استاد 
علی تجویدی هم در آن جلسه حضور داشتند، نگاهی کردند 
و گفتند: »عجب! گمان می کردم این آهنگ را من ساختم.« 
رحیم معینی کرمانشاهی هم در آن جمع بود و در همان حین 
که بنابر عادت دانه های تسبیح را بالا و پایین می کرد، با لهجه 
کرمانشاهی خود گفت: »عجب! فکر می کردم شعر این آهنگ 

را هم من گفتم ولی نگو متعلق به ایشان است.«
علت این برخورد استادان تجویدی و کرمانشاهی این بود که 
از آهنگ های آن  از تعریف و تمجید آن آقای پزشک  پس 
خانم، ایشان نگفتند که آهنگ ها، تنها متعلق به او نیستند، 
بلکه با صدای او ساخته شده اند؛ چراکه موسیقی، ترانه و تنظیم 

اثر توسط افراد دیگری ساخته شده بود.
از طرفی در رادیو »فرهنگ« که قرار است به مردم فرهنگ 
بیاموزد می بینیم که وقتی یک قطعه موسیقی پخش می کند، 
در معرفی آن کار نامی از آهنگساز یا ترانه سرا نمی آورد و کار 
را با اسم خواننده معرفی می کند. آخر رادیو »فرهنگ« چقدر 

بی توجه هستی؟
من در دانشگاه تدریس می کنم ولی دانشجوی سال سوم رشته 
موسیقی »مجید وفادار« یا »رحمت اله بدیعی« را نمی شناسد 
و تنها اسم آنها را شنیده است؛ البته درست است که خود این 
دانشجویان مقصر هستند و باید مطالعه کنند، ولی رسانه هم 
مقصر است که کوچکترین کاری که باید انجام دهد؛ یعنی 

اعلام اسم آهنگساز را انجام نمی دهد.



پنج شنبه ۲   آذر   14۰۲   *   سال بیست ودوم   *   شماره ۲۵۰۹
۵]  آموزش  [ روز��

خبر معرفی کتاب

کتاب زنده باد زندگی

کتاب زنده باد زندگي یک اثر بسیار کوتاه از فیلمنامهنویس و 
مترجم ایتالیایي پینو کاکوچي است که درباره زندگي فریدا کالو  
نقاش مکزیکي و یکي از زنان نامدار تاریخ هنر معاصر که به 
خاطر خودنگارههاي هنرمند انهاش، مشهور است  منتشر شده. 
از نشر ثالث کتاب کاملتر و حجیمتري درباره زندگي این نقاش 
مکزیکي منتشر شده است اما کتاب حاضر کمتر از صد صفحه 

است که شامل عکسها و نقاشیهاي فرید ا کالو نیز میباشد.
فرید ا کالو در سال 1907 در مکزیکوسیتي به دنیا آمد و زندگي 
پرفراز و نشیبي را از سر گذراند. پدرِ فرید ا از عکاسان مشهور 
مکزیک بود که در دوران کودکي دخترش، عکسهاي زیادي از 
او گرفته است. اما حوادث زندگي به گونهاي باورنکردني براي 
فریدا رقم خورد؛ فقط هجده سال داشت و در دانشگاه در رشته 
پزشکي تحصیل میکرد که در تصادف وحشتناک اتوبوس دچار 
آسیبهاي شدید بدني شد. پس از این تصادف و بستري شدن 
بود که فریدا براي فرار از سکونِ بستر به نقاشي کشیدن روي 

آورد.
پس از حادثه تصادف، نامزد فریدا از ازدواج با او منصرف شد 
و این مسئله، زمینهاي شد براي آشنایي فریدا با دیهگو ریورا، 
نقاش معروف مکزیکي که در نهایت این آشنایي به ازدواج آن 
دو ختم شد که جریان زندگي این دو نقاش مکزیکي به شکل 
البته ماجراها و  خلاصه در کتاب حاضر پرداخته شده است. 
داستانهاي زندگي فریدا بسیار بیشتر از چیزي است که در کتاب 
زنده باد زندگي آمده است اما در این کتاب به بخشهاي پررنگي 
از زندگي فریدا پرداخته شده است. فریدا در سال 195۴ بر اثر 

انسداد جریان خون درگذشت.
پشت جلد کتاب چنین آمده است:

آندره برتون فریدا را چنین توصیف میکرد: »یک بمب پیچیده 
شده در روبان ابریشم.« رفتاري سرکشانه با افکاري ویرانگر. با 
جوري از زیبایي که براي هرکس قابل درک نبود. با صداي قوي 
و خندههایي انفجاري و چشماني نافذ و تا ابد زنده که هرگز 
بسته نمیشوند و به ما که اتوپرترههایش را نگاه میکنیم، خیره 
ماندهاند. همانطور که در دفترچهاش کمي قبل از سیزدهم 
ژوئیه 195۴ نقاشي کرد که: »من به نوشتن برایت ادامه خواهم 

داد، همیشه.«
کتاب زنده باد زندگي

این کتاب شبیه اتوبیوگرافي است با این تفاوت که نویسنده آن 
فریدا کالو نیست. پینو کاکوچي در کتاب زنده باد زندگي از زبان 
فریدا کالو از رنجها و سختیهایي که کشیده میگوید. از رنج عشق 
و شاید مهمتر از هر چیز دیگري از نقاشي صحبت میکند. بخش 
دوم کتاب شامل مستندات بیشتري از زندگي و مرگ فریدا 
کالو است. در آخر نیز نویسنده به شکل خلاصه از رابطه خود و 
این نقاش مکزیکي و از انگیزهاش براي نوشتن کتاب میگوید. 
شخصاً از خواندن کتاب زنده باد زندگي لذت بردم. این کتاب به 
رغم توصیفات دردآورش، زیبا و لطیف بود. دنیاي فریدا به رغم 
درد و رنجهایش، زیبا و رنگي بود. البته که به تصویر کشیدن 
زندگي فریدا کار آساني نیست و محتواي کتاب حاضر همه 
زندگي فریدا نبود و احتمالا کتاب سانسور هم داشت ولي با 
اینهمه چیزي از زیبایي کتاب کم نشده بود. دنیاي باراني فریدا، 
عشق باراني او، زندگي و مرگ بارانیاش، همه و همه بهقدري 
زیبا از زبان خود هنرمند نقل شده که گاهي یک پاراگراف را 
بارها و بارها میخواندم. در قسمتي از متن کتاب آمده است: 
باران میبارد. فصل بارانهاست. تمام زندگي من فصلهاي باراني 
پشت سر هم است. در مکزیک وقتي فصل باران میرسد همهجا 
گلها باز میشوند، گلهایي با زیبایي وحشي و گستاخ. نوعي انفجار 
زندگي است. باران بذرهاي مرده و دفن شده را احیا میکند. پس 
زنده باد زندگي! فریدا نه تنها بهعنوان چهره یک هنرمند که در 
مقام انساني بزرگ از شخصیتهاي محبوب زندگي من بوده و 
هست. که تعریف خود از خویشن بدینگونه بود: »کشته شده به 
دست زندگي.« وقتي که سرنوشت با بیرحمي وحشتناک خود 
را بر او تحمیل کرد. وقتي که زیستن سختتر از مردن بود و با 
اینهمه فریدا با سماجت به زندگي نشست. فریدا توانست درد 
خود را به هنر تبدیل کند هر چند خود معتقد بود زبان قادر به 
بیان درد نیست. او معتقد بود صرفاً خود واقعیاش را به تصویر 
میکشد چون آدم با رنج تنهاست، چون رنج تنهایي میآورد و 
چون او خود درد و رنج بود و حاصل این یکي شدن، انقلابي 
دروني بود. انقلابي که مرز بین خیال و واقعیت و مرگ و زندگي 
را چنان یکي کرده بود که گویي حقیقتي جز آنچه او به تصویر 
میکشید وجود نداشت. حقیقتي که خود فریدا بود. حقیقتي 

که روح مکزیک بود و نمایانگر ریشههاي آبا و اجدادیاش بود.
در قسمتي از کتاب میخوانیم:

اما چه کسي تصمیم گرفت که من باید تمام روزها و شبهاي 
این زندگي جنایتکار در حال جنگیدن باشم؟ براي چه و براي 
که باید بجنگم؟ و مرز میان رنج بردن شرافتمندانه و ناپسند 
کجاست؟ مرگ ممکن است بیرحم، ناروا یا خائن باشد… اما 
فقط زندگي میتواند پوچ، مبتذل و تحقیر کننده باشد. من با 

خوشحالي منتظر رفتنم و امیدوارم که دیگر هرگز برنگردم.

ایسنا/ بنا بر اعلام رئیس سازمان نهضت 
سوادآموزی طبق مصوبه مجلس شورای 
اسلامی، وزارت آموزش و پرورش مکلف 
نهضت  جدیدبرای  اساسنامه  تدوین  به 
این  آموزش های  ارتقای  و  سوادآموزی 
به  صفر  و  پایه  آموزش های  از  سازمان 
آموزش های همگانی، دائمی و مادام العمر 
در  نیست  هنوز مشخص  اما  است  شده 
اساسنامه جدید این سازمان به ساماندهی 
خیر.  یا  می شود  توجه  نهضتی  نیروهای 
علیرضا عبدی درباره مصوبه اخیر مجلس 
هفتم  برنامه  لایحه  بررسی  خلال  در 
وزارت  شدن  مکلف  بر  مبنی  توسعه 
آموزش و پرورش به بازنگری در اساسنامه 
پیش تر  کرد:  اظهار  سوادآموزی،  نهضت 
در کمیسیون تلفیق بحث انحلال نهضت 
سوادآموزی مطرح شده بود اما در صحن 
مجلس به این امر اعتراض شد و نهایتا به 

کمیسیون تلفیق بازگشت و تغییر کرد.
وی درباره آنچه در حال حاضر در صحن 
مجلس به تصویب رسیده است، توضیح 
داد: آنچه الان مصوب شده است به ادامه 
کنی  ریشه  تا  آموزی  سواد  نهضت  کار 
و  توسعه  آن  کنار  در  و  بیسوادی  کامل 
جدید  سوادهای  توسعه  و  سواد  تعمیق 
درواقع  دارد.  تاکید  همگانی  آموزش  و 
صورت  به  سوادآموزی  نهضت  ساختار 
مستقل باقی می ماند و استقلال نهضت 

سوادآموزی حفظ می شود.
رئیس سازمان نهضت سوادآموزی با اشاره 
سوادآموزی  نهضت  اساسنامه  اینکه  به 
مصوب سال 63 است و نگاه این اساسنامه 
تصریح  است،  پایه  سواد  نگاه  نهضت  به 
کرد: ماموریت سازمان نهضت سوادآموزی 
طبق اساسنامه فعلی تا پایان دوره ابتدایی 
دیده  بالای 10 سال  بزرگسالان  برای  و 
شده است اما با تصویب مجلس شورای 
اسلامی، وزارت آموزش و پرورش مکلف 
به تدوین و نوشتن اساسنامه جدید شده 
است که این اساسنامه جدید از چند بعد 

به نهضت سوادآموزی نگاه می کند.
معاون وزیر آموزش و پرورش درباره نگاه 
چندبعدی که اساسنامه جدید به نهضت 
کرد:  عنوان  داشت،  خواهد  سوادآموزی 
نهضت  جدید  اساسنامه  طبق  آنکه  اول 

سوادآموزی باید در کنار توسعه سواد به 
معنای فراگیری آموزش های پایه و سواد 
پایه، به بحث تعمیق سواد نیز بپردازد. از 
سوی دیگر ماموریت های جدیدی مبنی 
بر آموزش های همگانی و دائمی با تعریف 
جدید سواد برای نهضت سوادآموزی در 
این  ربط  و  است. خط  شده  گرفته  نظر 
مسائل نیز حتما باید در اساسنامه جدید 
نهضت سواد آموزی مشخص و برای آن 
برنامه ریزی شود تا دقیقا تعیین شود که 
و  شکل  چه  به  باید  سوادآموزی  نهضت 
انجام  را  این موارد کار خود  شیوه ای در 
وزارت  اینکه  به  اشاره  با  عبدی  دهد. 
آموزش و پرورش پس از لازم الاجراشدن 
قانون برنامه هفتم شش ماه فرصت دارد 
تا اساسنامه جدید نهضت سوادآموزی را 
نهضت  القاعده  علی  افزود:  کند،  تدوین 
سوادآموزی باید طبق این مصوبه مجلس، 
معنای  و  باشد  داشته  ماموریت  توسعه 
بازتعریف  سوادآموزی  نهضت  در  سواد 
نهضت  در  آموزش  که  طوری  به  شود. 
به یک  پایه صفر  از آموزش  سوادآموزی 
العمر  مادام  و  دائمی  و  همگانی  آموزش 

تبدیل شود.
تکلیف  تعیین  برای  مجلس  طرح   

معلمان نهضتی به کجا رسید؟
بر  مبنی  دیگر  سوال  به  پاسخ  در  وی 
آخرین وضعیت طرح مجلس برای تعیین 
تصویب  با  که  نهضتی  معلمان  تکلیف 
آن معلمان نهضتی به صورت کار معین 

می بندند،  قرارداد  پرورش  و  آموزش  با 
توضیح داد: کمیسیون اجتماعی این طرح 
پیگیری  برنامه هفتم توسعه  از  را خارج 
می کند. این طرح در حال پیگیری است، 
تا مشکلاتی که  باد مجددا بررسی شود 
کرده  اعلام  آن  برای  تشخیص  مجمع 

است، رفع شود.
در  سوادآموزی  نهضت  سازمان  رئیس 
برنامه  در  کرد:  نشان  خاطر  حال  عین 
تعیین  عمومی  صورت  به  توسعه  هفتم 
آموزش  با  که  کسی  هر  که  است  شده 
و پرورش به صوت غیر استخدامی مثل 
معلمان نهضتی همکاری کرده است باید 
از طریق آزمون ماده ۲8 اساسنامه دانشگاه 
فرهنگیان جذب آموزش و پرورش شود. 
درواقع جذب معلمان نهضتی نیز فقط از 
طریق آزمون و با شرایطی که استخدام 
معاون  میگیرد.  انجام  تسهیل شود،  آنها 
وزیر آموزش و پرورش در پاسخ به اینکه 
معلمان نهضتی که بعضا بالغ بر 10 سال 
کرده اند  همکاری  سوادآموزی  نهضت  با 
هم اکنون درخواست جذب و استخدام در 
آموزش و پرورش به ویژه در شرایط فعلی 
که وزارتخانه با کمبود معلم مواجه است 
را دارند، اظهار کرد: طبق قانون در حال 
حاضر این نیروها به صورت برون سپاری 
با ما کار می کنند. قانونی که سال 91 در 
شورای عالی آموزش و پرورش برای این 
امر مصوب شده است این نیروها را »برون 
سپار« می داند. از سوی دیگر سال 97 هم 

تصویب شد  مورد  این  در  دیگری  قانون 
که طبق آن استخدام فقط باید از طریق 
آزمون باشد. بنابراین طبیعتا این نیروها 
چه بخواهند و چه نخواهند مجبور هستند 
در  پرورش  و  آموزش  در  استخدام  برای 
این  شرایط  و  گیرند  قرار  آزمون  چرخه 

آزمون نیز مشخص است.
عبدی همچنین بیان کرد: فقط ما تلاش 
داشتیم تا برگزاری آزمون برای استخدام 
معلمان نهضتی از جهت سن و به لحاظ 
مدتی که این افراد در نهضت کار کرده اند 
و ضریبی که به تعداد سال های کار آنها 
در نهضت به دست آورده اند؛ تسهیل شود. 
را  اقدامات  این  وزارت آموزش و پرورش 
انجام داده است و باقی تحقق این مسیر به 
تصمیم سازمان امور اداری و استخدامی و 
مجلس بستگی دارد و تحقق این امر باید 

از این مسیرها اتفاق افتد.
وی درباره میزان حقوق و بیمه معلمان 
با  ما  حاضر  حال  در  داد:  ادامه  نهضتی 
همکاری  قطع  نیروها  این  از  یک  هیچ 
نکرده ایم اما نمی توان گفت این افراد به 
عنوان حقوق عدد خیلی بالایی دریافت 
می کردند اما هم حق الزحمه و هم بیمه 
داشتند. نظر بنده این است که در مقابل 
زحمت هایی که کشیدند عدد مناسبی را 

به عنوان حقوق دریافت نمی کنند.
در  سوادآموزی  نهضت  سازمان  رئیس 
پاسخ به سوال دیگر ایسنا مبنی بر اینکه 
نهضت  جدید  اساسنامه  تدوین  در  آیا 
موارد مربوط به ساماندهی نیروی انسانی 
می شود؟،  لحاظ  نیز  نهضتی  معلمان  و 
انسانی  نیروی  درباره  فعلا  کرد:  تصریح 

نهضت تصمیمی گرفته نشده است. 
ارکان  با  امر  این  مورد  در  باید  طبیعتا 
اصلی دولت  یعنی آقای رئیس جمهوری، 
و  بودجه  و  برنامه  سازمان  وزیر،  آقای 
و  هماهنگ  استخدامی  و  اداری  سازمان 
گرفته  تصمیمی  و سپس  شود  مشورت 
نهضت  اساسنامه جدید،  تدوین  با  شود. 
شدن  مردمی  سمت   به  سوادآموزی 
اما  رفت  خواهد  پیش  شدن  نهضتی  و 
بیان  فعلا  نمی توان  را  تر  جزئیات دقیق 
کرد و گفت که این مردمی شدن به چه 

شکلی است.

تدویناساسنامهجدیدبراینهضتسوادآموزی
 طرح مجلس برای تعیین تکلیف معلمان نهضتی به کجا رسید؟

رئیس اداره نظام مهندسی و مقررات ملی و کنترل ساختمان 

راه و شهرسازی استان زنجان: 

آزمون ورود به حرفه مهندسان رشته معماری در زنجان 
برگزار می شود

وزارت علوم تحقیقات و فناوری دبیر علمی جشنواره بین المللی فارابی:

جشنواره فارابی برای ۲ دوره متوالی، در هیچ گروهی 
برگزیده اول نداشت

آغاز به کار مرحله استانی دوازدهمین دوره مسابقات ملی 
مناظره دانشجویان در زنجان

سخنگوی وزارت علوم:

دانشگاهامنترینمحلبرایتمرینکنشگریسیاسیاست
 سخنگوی وزارت علوم گفت: دانشگاه امن ترین محل برای تمرین کنشگری سیاسی است

ایلنا/ علی شمسی پور سخنگوی وزارت علوم 
در  علوم  وزارت  وزارتی  حوزه  مدیرکل  و 
نشست خبری با اصحاب رسانه که برگزار 
شد، بیان کرد: یکی از اتفاقات وزارت علوم و 
یکی از مهم ترین برنامه های وزیر به دولت 
و در عمل، بحث فناوری و تکمیل زنجیره 
تولید ایده و علم تا رسیدن به تولید ثروت 
و بالاتر از آن تولید قدرت است که برای 

تکمیل آن وارد شد.
سخنگوی وزارت علوم ادامه داد: برای تولید 
حوزه های  در  مثلا  و   آن  مصرف  و  علم 
دفاعی زنجیره های تولید علم تا قدرت را 
شده  باعث  ما  تولیدات  و  کرده ایم  فراهم 
پیدا  بزرگی  امنیت  و  بازدارندگی  قدرت 
مسئله  در  است.  علم  قدرت  اینها  کنیم 
مسئله  در  یا  و  رفته ایم  آخر  تا  هسته ای 
سلول های بنیادی  بهداشت و درمان و... نیز 

همینگونه هستیم و مدل های بومی داریم.
گفت:  علوم  وزارت  وزارتی  مدیرکل حوزه 
در زمینه بهداشت و درمان فوق العاده ایم و 
دانشمندان یک درصد در ارتباط با صنعت 
کاملا تنیده شده و تولید ثروت هم برای 
ما کرده است. جمهوری اسلامی گردشگر 
و  بود  لازم  ریل گذاری  پس  دارد.  درمانی 
معاونت فناوری از این جهت ایجاد شد البته 

که نوپا است.
در  مسائل  برخی  کرد:  اظهار  شمسی پور 
فرهنگ  به  تبدیل  مختلف  حوزه های 
می شود. مثلا بحث مقاله نویسی در کشور 
یک فرهنگ شده و شاید سالها زمان لازم 
است تا به فرهنگ در فناوری برسیم البته 
و  کرد  باید  اصلاح  را  نامه ها  آیین  برخی 
نامه  ارتقای آیین  برنامه  بحث فناوری در 
پایه های تشویقی ماده 53 نیز این رویکرد 
را داشت و پایه های تشویقی 60 تا شده و 
یک سوم آن در حیطه فناوری است. نباید 

رشدی که رخ می دهد کاریکاتوری یا یک 
طرفه باشد. هدایت های مالی و جنبه های 
تشویقی و کرونا اساتید و پژوهشگران باید 
به سمت تشویق برود و منابع مادی آنها را 
تحریک و پشتیبانی کند تا به سمتی که 

کشور نیاز دارد حرکت کنند.
سخنگوی وزارت علوم اظهار کرد: در زمینه 
نوآوری در سال 1۴00 رتبه ایران 60 بوده 
و حالا 7 رتبه سعود داشتیم و به رتبه 53 
در  رشد  درصد   78 همچنین  رسیدیم. 
فروش در پارک ها از 196 میلیارد ریال به 
350 میلیارد ریال رسیده است. واحدهای 
 100 و  هزار   1۲ به  هزار   10 از  فناوری 
رشد  درصد  ها 76  پارک  شاغلین  رسید. 

داشته و به 11۴ هزار رسیده است.
مستقر  دانش بنیان  شرکت های  گفت:  او 
در پارک ها ۴0 درصد رشد داشته و قبلا 
1500 بود و حالا به دو هزار رسیده است. 
میزان سالانه صادرات دانش بنیان ها دوبرابر 
به  59  پارک  از ۴9  اینکه  شده و ضمن 
رسیدیم و مراکز رشد و فناوری ۲00 مرکز 
پردیس  دهکده ۲۲  و  پردیس ها  به ۲60 
شده و برای اولین بار پارک علم و فناوری 
بین المللی جمهوری اسلامی ایران تشکیل 

شده است.
وزارت  با  خوبی  تفاهم  گفت:  ادامه  در  او 
با  صمت داریم پارک های علم و فناوری 
محصولات دانش بنیان که قابلیت رقابت 
فنی دارد خرید محصولات آن توسط وزارت 

صمت تضمین می شود.
زمینه های  در  کرد:  تاکید  شمسی پور 
فرهنگی نیز اتفاقات خوبی افتاده و تلاش 
به  کنیم  ساختارمند  را  آن  کرد  خواهیم 
این مفهوم که با تکیه بر شاگردپروری که 
معاونت  هست  هم  انقلاب  رهبر  خواست 
فرهنگی اقدام به برگزاری دوره طرح منش 

استادی کرده که تعدادی از اساتید درگیر 
آن شدند یک بخشی از آن علم پایه و بخش 
دیگر انتقال تجربیات اساتید پیشکسوت را 

در برمی گیرد.
مدیرکل حوزه وزارتی وزارت علوم در ادامه 
در  که  اتفاقاتی  جنس  کرد:  خاطرنشان 
سال گذشته رخ داد و کنش ها آنقدر تند 
بود که کسی حرف دیگری را نمی شنید. 
معاونت های  از  دوره  آن  از  گذر  از  بعد 
فرهنگی خواستیم به سمت گفت وگو برویم 
تا دانشجویان کنشگری سیاسی را تجربه 
کنند. دانشگاه امن ترین محل برای تمرین 
کنشگری سیاسی است چراکه به دانشجو 

به عنوان عنصری ارزشمند نگاه می شود.
دانشگاه  دانشجویی در  اگر  داد:  ادامه  وی 
اما  داریم  انضباطی  قواعد  کند  تخلف 
سهل گیرانه تر از بیرون است و اگر داخل 
دانشگاه اشتباهی کنند خیلی ضرر نخواهند 
این زمین  از  کرد و دانشجویان می توانند 
این  با  آنها  ببرند.  بهره  زیان  کم  پرسود 
تمرین هم شجاعت حرف زدن هم نقد و... 
را پیدا می کنند. اگر کسی بخواهد دانشگاه 
عمل  دانشگاه  نفع  به  کند  غیرسیاسی  را 
نکرده است و رهبران ما از ابتدا تا کنون هم 

چنین اندیشیده اند.
او بیان کرد: رئیس جمهور دولت سیزدهم 
نیز چنین نگاهی دارد و وزرا و مدیران نیز 
تلاش  و  می کنند  عمل  راستا  همین  در 
بستر  در  مسئولان  حضور  که  است  این 

دانشگاه ها بیشتر باشد.
شمسی پور در مورد آمار مهاجرت اساتید 
اظهار کرد: روند مهاجرت که برای کشور 
وجود دارد؛ هم ورودی داریم هم خروجی. 
نگرانی وقتی ایجاد می شود که نیروی ماهر 
توانمند و علمی کشور برود و ما مهاجرت 

معکوس نداشته ایم.

سخنگوی وزارت علوم افزود: ما دانشجویانی 
را نیز تربیت می کنیم که مهاجرت می کنند 
و این موضوع قابل کتمان نیست. در اساتید 
نیز این مسئله رخ می دهد. در چند سال 
اخیر اتفاقاتی افتاد که اساتید حس کردند 
حداقل حقوق مادی آنها رعایت نشده است 

و مهاجرت کرده اند.
اضافه  علوم  وزارت  وزارتی  حوزه  مدیرکل 
کرد: برای اساتید نواستخدام گرنت خوب 
چند ده میلیونی درنظر گرفتیم و به اساتید 
بیشتری  نیز گرنت  برتر  و دو درصد  یک 
اعطا شد و تجهیزات و کمبودها هم تامین 

شود.
به گفته شمسی پور واقعیت این است که 
خیلی از اساتید زندگی دارند که شاید در 
شئونات  باید  گفت:  او  نیست.  آنها  شان 

مادی و معنوی اساتید رعایت شود.
حرفی  از  بداند  اگر  استاد  کرد:  اضافه  او 
او استفاده می شود  از دانش  که می زند و 
مهاجرت  می شود  رعایت  او  شئونات  و 
مورد  در  علوم  وزیر  مشاور  نمی کند. 
انتصابات روسای دانشگاه ها نیز توضیح داد: 
در خصوص روسای دانشگاه ها در این دوره 
طبیعی  تغییرات  که  شد  انجام  تغییراتی 
است و دولت بعد هم برای خودش تغییرات 
داری  حکومت  طبیعت  و  داشت  خواهد 
همین است. مردم باید جلوه بیرونی رأیی 

که می دهند و نتیجه رای خود را ببینند.
نقش  انتصابات  مجموعه  در  داد:  ادامه  او 
جایگاه  کمیته  این  داریم.  هم  نظارتی 
قانونی در ساختار ندارد و فعالیت روسای 
دانشگاه را رصد می کنند. مجموعه حراست 
و بازرسان را هم داریم و معاونت ها نیز هر 
دانشگاهی را از منظر خود رصد می کنند و 
نهایتا در جمع بندی وزیر براساس گزارش ها 

در مورد جابه جایی ها تصمیم می گیرند.

فارس/ رئیس اداره نظام مهندسی و مقررات ملی و کنترل ساختمان راه و شهرسازی استان زنجان 
گفت: آزمون ورود به حرفه مهندسان رشته معماری )طراحی( آذر ماه سال جاری در زنجان برگزار 

می شود.
احسان ذبیحیان، رئیس اداره نظام مهندسی و مقررات ملی و کنترل ساختمان راه و شهرسازی 
استان زنجان با اشاره به برگزاری آزمون ورود به حرفه مهندسان رشته معماری )طراحی(، اظهار 

کرد: این آزمون 17 آذرماه سال جاری در دانشگاه زنجان برگزار می شود. 
 رئیس اداره نظام مهندسی و مقررات ملی و کنترل ساختمان راه و شهرسازی استان زنجان افزود: 
آزمون رشته معماری )طراحی( به منظور اخذ پروانه اشتغال به کار به طور هم زمان در سراسر 

کشور در زنجان هم برگزار می شود. 
وی با بیان اینکه یکی از وظایف مهم اداره نظام مهندسی و مقررات ملی و کنترل ساختمان، صدور، 
تمدید و ارتقای 16 نوع پروانه اشتغال به کار مهندسی، کاردانی و معماران تجربی است،بیان 
داشت: صدور پروانه های اشتغال در زمینه و صلاحیت های مختلف انجام می شود و پروانه شخص 
حقیقی و حقوقی در هفت رشته ساختمانی شامل عمران، معماری، مکانیک، برق، ترافیک، 

شهرسازی و نقشه برداری و در صلاحیت های نظارت، طراحی، محاسبه و اجرا صادر می شود.

 ایرنا/ دبیر علمی جشنواره بین المللی فارابی در دوره های چهاردهم و پانزدهم گفت: در دو دوره 
متوالی جشنواره )دوره های سیزدهم و چهاردهم( در هیچ کدام از گروه ها برگزیده اول نداشتیم و 

برگزیده های دوم و سوم یا تقدیرشده داشتیم.
مهدی عباس زاده  در نشست تحلیل چهاردهمین جشنواره بین المللی فارابی گزارشی تحلیلی 
از روند برگزاری جشنواره چهاردهم که تیرماه به کار خود پایان داد، ارائه کرد و افزود: کل آثار 
دریافتی در این دوره ۲ هزار و 857 اثر بود که هزار و 96۲ اثر از بزرگسال )بالای 35 سال( و 950 

اثر از جوان، ۲ هزار و 16 اثر از پژوهشگر مرد و 8۴1 اثر از پژوهشگر زن بود.
وی ادامه داد: بعد از پالایش اولیه، ۲00 اثر به داوری همه جانبه یا تفصیلی ارسال شد، نتیجه 
داوری ها در گروه ها بررسی شد و نهایت 19 اثر در دوره چهاردهم انتخاب شد و روز 19 تیر از 

برگزیدگان تجلیل شد.
دبیر علمی جشنواره بین المللی فارابی همچنین گفت: میانگین سال تولد صاحبان آثار برتر 
حدود ۴6 سال و همه نویسندگان دارای مدرک دکتری و یک نفر دانشجوی دکتری بود. رشته 
دانشگاهی برگزیدگان از نظر تنوع و تکثر با رشته های جشنواره برابر بود و در همه رشته ها تقریبا 

به شکل مساوی اثر دریافت شد.
عباس زاده درمورد جنسیت صاحبان آثار هم اظهار داشت: 10 درصد از صاحبان اثر زن و 90 
درصد مرد بودند. پژوهشگاه فرهنگ و اندیشه اسلامی، دانشگاه امام صادق)ع( و دانشگاه تهران هر 
کدام با دو برگزیده داشتند. وی تاکید کرد: امسال 16 گروه علمی و در دوره قبل 15 گروه علمی 
داشتیم ولی برای دومین دوره متوالی در هیچ کدام از گروه ها، برگزیده اول نداشتیم. همچنین در

گروه مطالعات میان رشته ای برای دومین دوره متوالی هیچ اثر برتری نداشتیم.
دبیر علمی جشنواره بین المللی فارابی به ضعف های آثار رسیده به عنوان برآیندی از پژوهش 
های علوم انسانی از دید داوران جشنواره اشاره کرد و گفت: عدم تبدیل یافته های پژوهشی به 
الگو، نظریه و راهکار عملی، فقدان نوآوری و غلبه رویکرد توصیفی، نامناسب بودن روش تحقیق، 
فقدان مساله محوری و تحقیقاتی که موضوع محور نبود، فقدات تقارن و تناسب چهارچوب نظری 

از ضعف های این آثار بود.
عباس زاده توصیه کرد که دانشگاه ها به صورت حداکثری در جشنواره بین المللی فارابی شرکت 

کنند و برای این امر تلاش شود.

همت  به  ایران  دانشجویان  مناظره  ملی  مسابقات  دوره  دوازدهمین  استانی  مرحله  ایسنا/ 
جهاددانشگاهی استان زنجان و با همکاری سازمان دانشجویان جهاددانشگاهی و معاونت فرهنگی 

و اجتماعی دانشگاه زنجان در دانشکده علوم انسانی دانشگاه زنجان برگزار می شود.
در مرحله استانی دوازدهمین دوره مسابقات ملی مناظره دانشجویان ایران، ۴6 تیم از دانشگاه های 
سراسری زنجان، علوم پزشکی و خدمات بهداشتی و درمانی استان زنجان، آزاد اسلامی واحد 
زنجان و ابهر، پیام نور واحد استان زنجان و شهرستان خدابنده، فنی وحرفه ای الغدیر و قائم، دانشگاه 
فرهنگیان پردیس الزهرا )س( و شهید بهشتی زنجان ثبت نام کرده اند که پس از اتمام مهلت 
ثبت نام که تا ۲5 آبان سال جاری ادامه داشت، عنوان گزاره های تیم ها و زمان مسابقات بر اساس 

قرعه کشی مشخص شد.
مرحله اول این دوره از مسابقات، طی روزهای ۲9 و 30 آبان و اول آذر ماه سال جاری در سالن 
اجتماعات استاد روزبه دانشگاه زنجان از ساعت 1۴ تا 19 برگزار شد که بعد از برگزاری این 
مرحله و مشخص شدن تیم های صعودکننده، دور دوم برگزاری این دوره مسابقات از سوم آذرماه 

سال جاری تا 10 آذر ادامه خواهد داشت.
گفتنی است، داوران مرحله مقدماتی آقایان محمد تقی حیدری دانشیار و عضو هیئت علمی 
دانشکده علوم اجتماعی دانشگاه زنجان، رهام شرف دانشیار دانشکده علوم انسانی دانشگاه زنجان، 
عباس رمضانی عضو هیئت علمی دانشگاه فرهنگیان زنجان و عمران حشمتی عضو هیئت علمی 

دانشکده علوم دانشگاه زنجان خواهند بود.
همچنین جوایز مرحله استانی برای تیم اول چهار میلیون تومان، برای تیم دوم سه میلیون تومان  
و برای تیم سوم دو میلیون تومان در نظر گرفته شده است. برگزیدگان علاوه بر دریافت لوح 

سپاس و جوایز به مرحله کشوری اعزام خواهند شد.
لازم به ذکر است، دوازدهمین  دوره مسابقات ملی مناظره دانشجویان ایران با هدف ایجاد انگیزه 
پژوهش و پرسش گری، توسعه فرهنگ نقد و گفت وگو و تقویت مهارت فن بیان و قدرت سخنوری 

دانشجویان آغاز به کار کرده است.
از اهداف دیگر برگزاری این دوره از مسابقات، نقد خلّاق، عالمانه و مستدل است که منجر به 
گسترش فرهنگ گفت وگو و تبادل نظر سازنده و اثربخش در جامعه به ویژه در میان دانشجویان 
می شود؛ در حقیقت، دانشگاه با ایجاد فرصت های این چنینی، آمادگی پذیرش مسئولیت های 
بزرگ جامعه را در دانشجویان ایجاد کرده و در مقابل، جامعه نیز انتظار قبول این نقش خطیر و 

حیاتی از سرمایه های انسانی برآمده از دانشگاه را دارد.



پنج شنبه   ۲   آذر   14۰۲   *   سال بیست ودوم   *   شماره ۲۵۰۹ روز��۶

خبر] خانواده [

] آگهی [

دارد نظر  در  زنجان  استان  شهرسازی  و  راه  کل  اداره 
 املاک و مستغلات تحت اختیار خود را از طریق مزایده عمومی و با جزئیات مندرج در اسناد 
www.setadiran.( دولت  الکترونیکی  تدارکات  سامانه   از  گیری  بهره  با   ، مزایده 
ir( و با شماره مزایده 2002001271000002 به صورت الکترونیکی به فروش برساند.
تاریخ انتشار : 1402/09/02- مهلت دریافت اسناد مزایده تا پایان : 1402/09/11 تا ساعت 

 13:00
 مهلت ارسال پیشنهاد: از تاریخ 1402/09/02 تا تاریخ 1402/09/22 ساعت 12:00 

تاریخ بازگشایی پاکت ها1402/09/23 ساعت 09:00 صبح. زمان اعلام به برنده : تاریخ 
1402/09/23 ساعت 11:45صبح.

کلیه شرایط مزایده در اسناد مندرج در سامانه ستاد)www.setadiran.ir( موجود است.

ضمناً رعایت موارد ذیل الزامی است:
1. برگزاری مزایده صرفاً از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت می باشد و کلیه مراحل 

فرآیند مزایده شامل خرید و دریافت اسناد مزایده )در صورت وجود هزینه های مربوطه(، 
پرداخت تضمین شرکت در مزایده )ودیعه( ارسال پیشنهاد قیمت و اطلاع از وضعیت برنده بودن 

مزایده گران محترم از این طریق امکان پذیر می باشد.
2. کلیه اطلاعات املاک و مستغلات شامل مشخصات، شرایط و نحوه فروش در برد اعلان 

عمومی سامانه مزایده، قابل مشاهده، بررسی وانتخاب می باشد.
3. وصول پیشنهادات صرفاً  از تاریخ 1402/09/02 از ساعت 11:00 تا تاریخ 1402/09/22 
ساعت 12:00 بوده و ارائه پیشنهادات خارج از تاریخ ذکر شده به هیچ عنوان امکان پذیر نمی 
باشد. شایان ذکر است مهلت دریافت اسناد مزایده تا پایان : 1402/09/11 تا ساعت 13:00 

امکان پذیر می باشد.
4. بازگشایی پاکت های حاوی پیشنهادها رأس ساعت 09:00 صبح به تاریخ 1402/09/23 
در ساختمان شماره یک راه و شهرسازی واقع در اراضی پایین کوه، نبش میلاد 21 خواهد بود.

نشانی  به  ستاد  سامانه  طریق  از  صرفاً  پیشنهادات  ارائه  و  مزایده  در  شرکت   .5
https://setadiran.ir  خواهد بود.

6. متقاضیان شرکت در مزایده می بایست حتماً تصویر مستندات واریزی ))%5 
مبلغ اولیه شرکت در مزایده  فیش واریزی و یا ضمانت نامه بانکی (( را در سامانه 
ستاد ایران بارگذاری نموده و اصل فیش واریزی و یا ضمانت نامه بانکی را تا قبل از 
بازگشایی پاکات مزایده به این اداره کل ))واقع در خیابان خرمشهر – روبروی اداره 
کل امورمالیاتی ودارایی- ساختمان شماره 2 اداره کل راه وشهرسازی زنجان- 
واحد امور مالی و درآمد آقای سهرابی(( تحویل نمایند. درغیراینصورت مسئولیت 

هرگونه عواقب بعدی در خصوص مورد مزایده و... برعهده متقاضی خواهد بود. 
7. واریز مبلغ پیشنهادی توسط برنده مزایده پس از کسر 5 درصد سپرده شرکت در مزایده به 

فاصله 7 )هفت( روز پس از ابلاغ می بایست صورت گیرد. 
هایی  بانک  توسط  صادره  بانکی  نامه  ضمانت  ترجیحاً  مزایده  در  شرکت  سپرده    .8  
 14002636297 شناسه  به   ( باشند  می  مرکزی  بانک  طرف  از  لازم  مجوز  دارای  که 
شماره  به  نقدی  وجه  واریز  یا  و   ) زنجان  استان  وشهرسازی  راه  کل  اداره  بنام    –
حسابIR 670100004001037106372777 با شماره شناسه  95128650011100

0000000000000011         می باشد ، ضمناً استرداد سپرده نقدی به حساب مزایده گران 
برنده نشده حداقل یک ماه کاری پس از اعلام نتایج مزایده خواهد بود.

9.  انتقال سند مورد مزایده صرفاً به نام برنده مزایده صورت خواهد پذیرفت.
10. شناسه اداره کل راه وشهرسازی استان زنجان جهت اخذ ضمانت نامه بانکی به شماره 

14002636297می باشد.
11. جهت رفع هرگونه ابهام و اجتناب از اشتباه در نحوه ی نگارش پیشنهاد قیمت و ارسال آن، 

مطالب داخل اسناد را به دقت مطالعه فرمایید. 
12.  در صورت داشتن هرگونه سؤال در ساعات اداری به معاونت املاک و حقوقی اداره کل راه 

و شهرسازی استان زنجان به نشانی : خیابان خرمشهر -  مراجعه نمایید. 
13.  علاقمندان به شرکت در مزایده می بایست جهت ثبت نام و دریافت گواهی الکترونیکی 

)توکن( با شماره ذیل تماس حاصل نمایید: مرکز پشتیبانی و راهبری سامانه: 1456 - 021

سامانه  سایت  در  استانها،  سایر  نام  ثبت  دفاتر  تماس  اطلاعات    .14
 www.setadiran.ir بخش ثبت نام / مزایده گر موجود است.

املاکپیشنهادیمزایدهنوبتدومسال۱۴۰۲
مساحت پلاک ثبتیردیف

)مترمربع(
 پنج درصد سپرده شرکت در مزایده قیمت کارشناسی )ریال(موقعیتکد کاداسترکاربری

)ریال(
توضیحات

دارای سند24,029,500,0001,201,475,000زنجان، پونک- جنب پیاده راه در دست طراحی7145مسکونی138/6490/7208141/35

دارای سند30,780,000,0001,539,000,000زنجان، پونک، پشت آپارتمانهای رضوان، کوی رضائیه 8127مسکونی238/102/10153171

دارای سند31,500,000,0001,575,000,000زنجان، پونک، پشت آپارتمانهای رضوان، کوی رضائیه 8130مسکونی338/102/10156180

دارای سند30,600,000,0001,530,000,000زنجان، پونک، پشت آپارتمانهای رضوان، کوی رضائیه 8133مسکونی438/24/102/10170180

538/102B/10185147/99دارای سند31,077,900,0001,553,895,000زنجان، پونک، پشت آپارتمانهای رضوان، کوی رضائیه 8136مسکونی

638/102B/10191180دارای سند31,500,000,0001,575,000,000زنجان، پونک، پشت آپارتمانهای رضوان، کوی رضائیه 8138مسکونی

738/102B/10192180دارای سند30,960,000,0001,548,000,000زنجان، پونک، پشت آپارتمانهای رضوان، کوی رضائیه 8139مسکونی

838/102B/10275150/21دارای سند28,539,900,0001,426,995,000زنجان، پونک، پشت آپارتمانهای رضوان، کوی رضائیه 8036مسکونی

دارای سند28,371,600,0001,418,580,000زنجان، پونک- جنب پیاده راه در دست طراحی18251تجاری938/7154/2277779/92

دارای سند33,547,800,0001,677,390,000زنجان، پونک- جنب پیاده راه در دست طراحی18254تجاری1038/7154/2278098/67

دارای سند27,193,200,0001,359,660,000زنجان، پونک- جنب پیاده راه در دست طراحی18255تجاری1138/7154/2278179/98

دارای سند27,108,200,0001,355,410,000زنجان، پونک- جنب پیاده راه در دست طراحی18256تجاری1238/7154/2278279/73

دارای سند25,380,000,0001,269,000,000زنجان، پونک- جنب پیاده راه در دست طراحی18263تجاری1338/21642/2281670/5

دارای سند97,893,000,0004,894,650,000زنجان، پونک- جنب کوی ساوالان )یال شرقی(21457مسکونی1438/25700/25742435/08

دارای سند29,323,800,0001,466,190,000زنجان، پونک- جنب پیاده راه در دست طراحی22779تجاری1538/7153/2850888/86

دارای سند21,353,600,0001,067,680,000زنجان، پونک- جنب پیاده راه در دست طراحی22780تجاری1638/7153/2850966/73

دارای سند140,267,200,0007,013,360,000زنجان، پونک- جنب کوی ساوالان )یال غربی(21298تجاری - مسکونی1738/25511241/84

دارای سند173,880,000,0008,694,000,000زنجان، پونک- جنب کوی ساوالان )یال غربی(21257تجاری - مسکونی1838/25462193/2

دارای سند114,147,000,0005,707,350,000زنجان، پونک- جنب کوی ساوالان )یال غربی(22691تجاری - مسکونی1938/26889207/54

دارای سند109,434,400,0005,471,720,000زنجان، پونک- جنب کوی ساوالان )یال غربی(22688تجاری - مسکونی2038/26840188/68

دارای سند118,223,700,0005,911,185,000زنجان، پونک- جنب کوی ساوالان )یال غربی(22689تجاری - مسکونی2138/26839207/41

اخذ سند تک برگی در دست اقدام و واگذاری در قالب قرارداد بوده پس از اخذ سند انتقال مالکیت 111,676,500,0005,583,825,000زنجان، پونک- جنب کوی ساوالان )یال غربی(23484تجاری - مسکونی190/9قسمتی از 2238/28740
انجام خواهد شد.

اخذ سند تک برگی در دست اقدام و واگذاری در قالب قرارداد بوده پس از اخذ سند انتقال مالکیت 113,526,000,0005,676,300,000زنجان، پونک- جنب کوی ساوالان )یال غربی(23484تجاری - مسکونی189/21قسمتی از 2338/28740
انجام خواهد شد.

اخذ سند تک برگی در دست اقدام و واگذاری در قالب قرارداد بوده پس از اخذ سند انتقال مالکیت 141,572,200,0007,078,610,000زنجان، پونک- جنب کوی ساوالان )یال غربی(23483تجاری - مسکونی244/09قسمتی از 2438/28741
انجام خواهد شد.

اخذ سند تک برگی در دست اقدام و واگذاری در قالب قرارداد بوده پس از اخذ سند انتقال مالکیت 146,334,000,0007,316,700,000زنجان، پونک- جنب کوی ساوالان )یال غربی(23483تجاری - مسکونی252/3قسمتی از 2538/28741
انجام خواهد شد.

اخذ سند تک برگی در دست اقدام و واگذاری در قالب قرارداد بوده پس از اخذ سند انتقال مالکیت 135,468,000,0006,773,400,000زنجان، پونک- جنب کوی ساوالان )یال غربی(23482تجاری 225/78قسمتی از 2638/28737
انجام خواهد شد.

اخذ سند تک برگی در دست اقدام و واگذاری در قالب قرارداد بوده پس از اخذ سند انتقال مالکیت 135,072,000,0006,753,600,000زنجان، پونک- جنب کوی ساوالان )یال غربی(23482تجاری225/12قسمتی از 2738/28737
انجام خواهد شد.

اخذ سند تک برگی در دست اقدام و واگذاری در قالب قرارداد بوده پس از اخذ سند انتقال مالکیت 102,649,000,0005,132,450,000زنجان، پونک- روبروی مجتمع میلاد7074تجاری89/26 قطعه G1 تفکیکی از پلاک2838/7137
انجام خواهد شد.

اخذ سند تک برگی در دست اقدام و واگذاری در قالب قرارداد بوده پس از اخذ سند انتقال مالکیت 97,944,000,0004,897,200,000زنجان، پونک- روبروی مجتمع میلاد7074تجاری89/04قطعه G2 تفکیکی از پلاک2938/7137
انجام خواهد شد.

اخذ سند تک برگی در دست اقدام و واگذاری در قالب قرارداد بوده پس از اخذ سند انتقال مالکیت 98,340,000,0004,917,000,000زنجان، پونک- روبروی مجتمع میلاد7074تجاری89/4قطعه G3 تفکیکی از پلاک3038/7137
انجام خواهد شد.

اخذ سند تک برگی در دست اقدام و واگذاری در قالب قرارداد بوده پس از اخذ سند انتقال مالکیت 97,713,000,0004,885,650,000زنجان، پونک- روبروی مجتمع میلاد7074تجاری88/83قطعه G4 تفکیکی از پلاک3138/7137
انجام خواهد شد.

اخذ سند تک برگی در دست اقدام و واگذاری در قالب قرارداد بوده پس از اخذ سند انتقال مالکیت 98,340,000,0004,917,000,000زنجان، پونک- روبروی مجتمع میلاد7074تجاری89/4قطعه G۵ تفکیکی از پلاک 3238/7137
انجام خواهد شد.

اخذ سند تک برگی در دست اقدام و واگذاری در قالب قرارداد بوده پس از اخذ سند انتقال مالکیت 102,177,500,0005,108,875,000زنجان، پونک- روبروی مجتمع میلاد7074تجاری88/85قطعه G6 تفکیکی از پلاک3338/7137
انجام خواهد شد.

زنجان-کوی شهریار- خیابان بهار 5 شرقی- پلاک ***مسکونی 345213/416129/95
41640,284,500,0002,014,225,000

پلاک مذکور به تنهایی قابلیت صدور پروانه را نداشته و به شرط تجمیع با پلاک شماره فرعی 
15875 اصلی41 مفروز ومجزی از 15410قطعه 1 بوده و تجمیع سند بعد از برنده شدن برعهده 
خود متقاضی بوده و در صورت عدم امکان تجمیع ، هیچگونه مسئولیتی متوجه این سازمان نبوده و 
شرکت کننده در مزایده قطعه مذکور نیز با علم وآگاهی و قبول شرایط ذکر شده نسبت به شرکت 

در مزایده و ... اقدام می نماید.

54,531,200,0002,726,560,000زنجان- کوی شهریار-خیابان بهار6 شرقی قطعه 509***مسکونی355213/509170/41

پلاک مذکور به تنهایی قابلیت صدور پروانه را نداشته و به شرط تجمیع با پلاک شماره فرعی 
15372 اصلی41 مفروز ومجزی از 14378قطعه 951 بوده و تجمیع سند بعد از برنده شدن 

برعهده خود متقاضی بوده و در صورت عدم امکان تجمیع ، هیچگونه مسئولیتی متوجه این سازمان 
نبوده و شرکت کننده در مزایده قطعه مذکور نیز با علم وآگاهی و قبول شرایط ذکر شده نسبت به 

شرکت در مزایده و ... اقدام می نماید.

******************2,660,738,700,000133,036,935,000***

مبنایمحاسبهدقیقارزشملکسندمالکیتبودهوکاهشیاافزایشمساحتپلاکبرخلافکارشناسیصورتگرفتهمبنایمحاسبهقیمتاملاکخواهدبود.

1873619اداره کل راه و شهرسازی استان زنجان آگهیعمومیفروشاملاکومستغلات



7پنج شنبه ۲   آذر   14۰۲   *   سال بیست ودوم   *   شماره ۲۵۰۹ ]  ورزش  [
روز��

خبر

از  بیش  با  زنجان  استان  ورزشی  انجمن های  هیات  ایرنا/ 
۲۰ رشته و حدود 8۰۰ ورزشکار فعال دارای ظرفیت ها و 

زیرساخت های مناسبی است 
که تخصیص اعتبارات لازم می تواند چشم انداز روشنی را 
برای آن رقم بزند و هدفگذاری ها در این رشته را محقق 
کند انجمن های ورزشی با بهره مندی از ۲۰ انجمن و یک 
هزار و 6۰۰ کمیته ورزشی در سراسر کشور ظرفیت بزرگی 
برای ارتقای ورزشی کشور محسوب می شود و می تواند با 
مدیریت صحیح و اصولی و حمایتهای مالی و معنوی پله 
های ترقی و پیشرفت ورزشکاران را بیش از پیش مهیا کند 
تا هر یک از آنها در رشته های مختلف در میادین ملی و 

بین المللی برای کشور افتخار آفرین باشند.
تعدد و تنوع رشته های تحت مدیریت فدراسیون انجمن 
های ورزشی نشان دهنده اهمیت، حساسیت، جایگاه ویژه 
و ضرورت توجه به آن است و در صورت حمایت لازم از 
آن می تواند با برنامه ریزی به رتبه های برتر و درخور شان 

خود دست یابد.
فدراسیون انجمن های ورزشی کشور شامل چندین انجمن 
از جمله سپک تاکرا، دارت، جوجیتسو، بیس بال، سافت 
بال، لاکراس،  طناب کشی، کریکت، پارکور و پدبال است که 
هریک از این رشته ها در جای خود ویژگی ها،  نیازمندی ها و 

جایگاه خاصی در حوزه ورزش دارند.
۲۰ رشته ورزشی و 6۰۰ تا 8۰۰ ورزشکار تحت مدیریت 
هیات انجمن های ورزشی استان زنجان است.هیات انجمن 
از ۲۰  بیش  با  اکنون  نیز هم  زنجان  استان  ورزشی  های 
رشته ورزشی و 6۰۰ تا 8۰۰ ورزشکار فعال در رشته های 
مختلف زیرمجموعه این هیات فعال است و برای رسیدن به 
جایگاه برتر و مطلوب به هم افزایی،  همدلی و تعامل هریک 
از بخش های مرتبط با این هیات و حمایت های مالی لازم 

و تخصیص اعتبارات مناسب از سوی فدراسیون نیاز دارد.
در  پرجمعیت  های  هیات  از  ورزشی  های  انجمن   

استان زنجان
مدیرکل ورزش و جوانان استان زنجان اضافه کرد:  هیات 
استان  این  از هیات های پرجمعیت  انجمن های ورزشی 
محسوب می شود که برای رشد و توسعه هرچه بیشتر آن 
باید تامین زیرساختهای سخت افزاری و نرم افزاری مورد 

توجه باشد.
و  همگانی  ورزشی  های  فعالیت  اهمیت  به  بازرگان  جواد 
ورزش های قهرمانی اشاره کرد و افزود: رشته های فعال 

تامین کننده  استان  انجمن های ورزشی  در زیرمجموعه 
خواسته بسیاری از علاقه مندان به ورزش است که باید در 
این خصوص اطلاع رسانی و آگاهی بخشی بیشتری از سوی 

رسانه ها انجام شود.
وی تاکید کرد:  رشته های ورزشی این انجمن ظرفیت ها 
در سطح  ورزشکاران  پرورش  برای  را  لازم  پتانسیلهای  و 
امر  این  توانمند دارد و تحقق  قهرمانی، مربیان و داوران 
نیازمند تامین منابع مالی جهت خرید تجهیزات و امکانات و 

مدیریت تعاملی و درست است.
بازرگان گفت:  در صورت فراهم شدن بسترهای مورد نیاز 
برای رشد و توسعه انجمن های ورزشی امیدها بر تبدیل 
استان به یکی از پایگاه های مهم این رشته در سطح کشور 

افزایش می یابد.
 کمبود اعتبار از مشکلات اصلی انجمن های ورزشی 

زنجان
رییس هیات انجمن های ورزشی استان زنجان نیز با بیان 
های  ورزش  توسعه  و  رشد  هیات  این  تلاش  تمام  اینکه 
زیرمجموعه آن است،  گفت: تامین اعتبارات لازم می تواند 
کند  یاری  ورزشی  مسابقات  برگزاری  در  را  این مجموعه 
تا به دنبال این رقابت ها، رشته های ورزشی زیرمجموعه 

انجمنهای ورزشی بیش از پیش معرفی شوند.
کمبود اعتبارات و ورود و خروج مستمر رشته های ورزشی 

از مشکلات هیات انجمن های ورزشی است.نرگس رمضانی 
با اشاره به کمبود منابع مالی، افزود:  از ابتدای امسال تاکنون 
های  انجمن  هیات  به  فدراسیون  سوی  از  اعتباری  هیچ 
ورزشی استان زنجان تخصیص نیافته است. وی با بیان اینکه 
بیش از ۲۰ رشته ورزشی زیرمجموعه این هیات در استان 
هستند، اظهار داشت: مشکل دیگر این هیات ورود و خروج 
رشته های ورزشی به آن است که به طور مستمر رشته های 
تحت مدیریت این هیات در حال کاهش یا افزایش است. 
رمضانی با تاکید بر اینکه کمبود اعتبارات و دیگر مسایل 
این هیات به طور جدی پیگیری خواهد شد،  خاطرنشان 
کرد:  تمام هیاتهای ورزشی با مشکلات مالی مواجه هستند و 
متاسفانه اعتبارات این هیات نیز جوابگوی ۲۰ رشته ورزشی 
زیرمجموعه آن نیست. وی تصریح کرد:  هیات انجمن های 
ورزشی بزرگترین هیات استان زنجان با کمترین حمایت 
استان  که  است  درحالی  این  و  است  فدراسیون  سوی  از 
با همکاری مدیرکل ورزش و  زیرساختهای خوبی دارد و 
جوانان زنجان و تلاش اعضای هیات و حامیان مالی، گامهای 

مثبت و رو به رشدی در این حوزه برداشته می شود.
 اولین آکادمی تخصصی فوتبال روی میز در زنجان 

افتتاح می شود
رمضانی یادآور شد:  اولین آکادمی دارت استان زنجان به 
زودی افتتاح خواهد شد و اولین آکادمی تخصصی فوتبال 

روی میز استان با تجهیزات بسیار حرفه ای و میزهای در حد 
استانداردهای جهانی نیز افتتاح خواهد شد.

وی اظهار داشت:  با پیگیری های انجام شده، زمین چمن 
مصنوعی و سالن ورزشی 6 هزار نفری انقلاب نیز به طور 
موقت در اختیار این هیات قرار گرفته است تا با توجه به 
اینکه پشتیبانی مالی زیادی نداریم با این سالن ها بتوانیم 

درآمدی برای مدیریت ۲۰ رشته ورزش داشته باشیم.
اولین آکادمی دارت و اولین آکادمی تخصصی فوتبال روی 
میز به زودی در زنجان افتتاح می شود.رمضانی توسعه رشته 
های ورزشی زیرنظر این هیات، استعدادیابی و شرکت در 
رویدادهای مختلف را از برنامه های اولویت دار هیات انجمن 
های ورزشی بیان کرد و گفت: برای پیشبرد امور و تحقق 

اهداف تعیین شده از هیچ تلاشی فروگذار نخواهیم کرد.
اعتبارات تخصیصی، جوابگوی نیازهای انجمن های ورزشی 

نیست
دبیر فدراسیون انجمن های ورزشی نیز در مجمع انتخابی 
رییس هیات انجمن های ورزشی استان زنجان، گفت:  این 
فدراسیون ۲۲ انجمن را با 8۰ رشته تحت مدیریت دارد 
درحالیکه اعتبارات آن در حد تنها یک فدراسیون است که 
این میزان جوابگوی نیازها نیست و رشد و توسعه رشته های 

زیرنظر این مجموعه را دشوار و کُند کرده است.
مهدی سلاطی افزود: رشته های این انجمن ها متعدد و 
متنوع هستند و بسیاری از این رشته ها نیز جزو ورزش 
های المپیکی محسوب می شوند به طوریکه به تازگی رشته 
های سافت بال،  بیس بال،  کریکت و لاکراس نیز در شورای 
المپیک پذیرش شده اند. وی اظهار داشت: تجهیزات مورد 
نیاز برای فعالیت در این رشته های ورزشی اغلب در داخل 
کشور ساخته نمی شوند و باید از خارج وارد شوند که این 
موضوع کارها را سخت تر کرده است. سلاطی، نبود فضای 
لازم و سالن های اختصاصی را از دیگر چالش های هیات 
های انجمن های ورزشی ذکر کرد و افزود:  گستردگی رشته 
های این انجمن ها،  اعتبارات خاص و ویژه ای را نیز می 
طلبد تا این رشته های ورزشی با همدلی و هم افزایی تقویت 
شوند. برآیند: انجمن های ورزشی استان زنجان با بیش از 
۲۰ رشته و حدود 8۰۰ ورزشکار فعال با کمبود اعتبارات 
مواجه است. با توجه به اینکه ظرفیت ها و زیرساخت های 
مناسبی برای این رشته در استان فراهم است در صورت 
تخصیص اعتبارات لازم شاهد رشد و توسعه این ورزش و 

تحقق هدفگذاری ها در این رشته خواهیم بود.

انجمنهایورزشیزنجاندرانتظارتخصیصاعتبار
 رییس هیات انجمن های ورزشی استان زنجان: کمبود اعتبار از مشکلات اصلی انجمن های ورزشی زنجان

شرق/ ناصر میرفخرایی عضو کمیته فنی و هیأت رئیسه فدراسیون می گوید: اگر فدراسیون برخلاف 
اساسنامه فدراسیون جهانی حرکت کند، شک نکنید تعلیق، والیبال ایران را تهدید می کند.

از وقتی مجمع فوق العاده والیبال لغو شد، دل توی دل والیبالی ها نیست. آن هم حالا که با پایان 
دوره ریاست محمدرضا داورزنی در فدراسیون، کارهای مهم روی زمین مانده؛ از انتخاب سرمربی 
جدید تیم ملی والیبال، تا کاندیداتوری داورزنی برای ریاست کنفدراسیون والیبال آسیا و داوطلبی 
میزبانی مسابقات قهرمانی جهان سال ۲۰۲۵ و قهرمانی پسران زیر 1۷ سال جهان در سال ۲۰۲4 

و لیگ ملت های ۲۰۲4.
ناصر میرفخرایی عضو کمیته فنی و هیأت رئیسه فدراسیون هم این روزها حسابی نگران است. به 
نظر او وزارت ورزش باید هر چه زودتر تعیین تکلیف کند: »وزیر ورزش باید تکلیف را روشن کند.
اساسنامه فدراسیون والیبال تا سال قبل طبق اساسنامه فدراسیون های دیگر بود اما پارسال با 
ایراداتی که فدراسیون جهانی از آن گرفت، اصلاح شد تا در نهایت این فدراسیون آن را تأیید کند.
اگر مبنا اساسنامه وزارت ورزش باشد حالا با پایان دوره ریاست داورزنی، وزیر ورزش باید سرپرست 
را انتخاب کند اما با اساسنامه مورد تأیید فدراسیون جهانی مجمع فوق العاده سرپرست فدراسیون 

والیبال را انتخاب می کند. در نهایت هم وزیر می تواند این چالش را رفع کند.«
به گفته عضو هیأت رئیسه، مجمع فوق العاده فدراسیون والیبال با حسن نیت لغو شد: »فدراسیون 
با اینکه با موافقت وزارت قرار بود مجمع فوق العاده را برای انتخاب سرپرست برگزار کند اما وقتی 
پولادگر گفت مجمع برگزار نشود، فدراسیون هم تبعیت کرد و با اینکه طبق اساسنامه می توانست 
مجمع را برگزار کند، تقابل با وزارت را درست ندید. بنابراین مجمع را به تعویق انداخت تا وزارت 
ورزش زمان مجمع را تعیین کند. فرقی هم نمی کند که چه کسی سرپرست شود داورزنی یا 

».yو x
او معتقد است، اگر مجمع فوق العاده برگزار نشود یا دیر بجنبیم، تعلیق در کمین والیبال ایران 
است: »اگر فدراسیون برخلاف اساسنامه فدراسیون جهانی حرکت کند، شک نکنید تعلیق، والیبال 

ایران را تهدید می کند.
یعنی حالا که اساسنامه فدراسیون ایران منطبق با اساسنامه فدراسیون جهانی شده، اگر وزیر 
سرپرست را انتخاب کند، فدراسیون جهانی بلایی که سر هند و فیلیپین آورد را سر فدراسیون 

ما می آورد.«
به نظر میرفخرایی این مشکل به راحتی قابل حل است: »داورزنی در سیستم ورزش غریبه نیست. 
او 1۷ سال رئیس فدراسیون والیبال بود، مدیرکل تربیت بدنی چندین استان بود و دوسال هم 
معاونت وزیر ورزش را بر عهده داشت. خیلی راحت این مسأله قابل حل است. مسئولان ورزش 

باید با خرد جمعی درباره این مسأله بهترین تصمیم را بگیرند تا فرصت سوزی نشود.
عضو هیأت رئیسه فدراسیون والیبال، توانمندی را شاخصه بزرگ سرپرست می داند و بس: »اگر 
کیومرث هاشمی به من بگوید سرپرست شو، قبول نمی کنم چرا که سرپرست و مدیر فدراسیون 
باید توانایی اداره آنجا را داشته باشد. هیچ کسی تنها به صرف اینکه من در زمین بازی می کردم 

نمی تواند سرپرست یا رئیس شود.
فدراسیون در تیم ملی خلاصه نمی شود، بلکه فاکتورهای زیادی دارد. مثلًا سال قبل فدراسیون 
11۲ میلیارد هزینه تیم های مختلف کرد. به نظرم کاندیداهای ریاست باید مدتی در قسمت های 

مختلف فدراسیون مدیریت کنند تا سیستم مدیریت فدراسیون را بشناسند.«

تسنیم/ سرمربی تیم ملی ووشو تاکید کرد که با توجه به آمادگی بچه ها و جدول مسابقات در 
صورت حضور در مسابقات جهانی در ساندا 8 مدال طلا کسب کنیم.

امیر اوجاقی در خصوص عدم حضور ملی پوشان ووشو در مسابقات جهانی به دلیل عدم صدور 
روادید اظهار داشت: بچه ها ۷، 8 ماه در اردو و فشار تمرینات بودند و از طرفی در 4، ۵ سال گذشته 
به خاطر کرونا برخی بچه ها و به خصوص ملی پوشان سنگین وزن ما که در این مسابقات روی آنها 

حساب کرده بودیم در رویدادی شرکت نکرده بودند.
وی تصریح کرد: طبیعتاً حضور در مسابقات جهانی انگیزه ای شده بود تا بچه ها تمرینات خود را 
به سختی انجام بدهند و متاسفانه با عدم صدور روادید و عدم حضور در مسابقات جهانی بسیار 
ناراحت شدند. در این شرایط چاره ای جز کنار آمدن با شرایط نبود؛ چرا که این اتفاق تقصیر 
کسی نبود که کم گذاشته باشد. اقدامات لازم از مدت ها قبل صورت گرفته بود و حتی رئیس 
فدراسیون ووشو از کمیته ملی المپیک نیز درخواست کرده بود که مکاتباتی داده باشد، اما سفارت 

آمریکا پاسخگو نبود.
سرمربی تیم ملی ووشو در مورد کنار آمدن ملی پوشان با این اتفاق عنوان کرد: با چند نفر از بچه ها 
از جمله معین تقوی، محسن محمدسیفی و محمدرضا ریگی در ارتباط بودم و سعی کردیم با 
این موضوع کنار بیاییم؛ چرا که چاره ای غیر از این نداریم. باید از نظر روحی و روانی تا آنجایی که 
می توانیم با بچه ها صحبت و به آنها انگیزه و امید بدهیم. البته بچه های ما عاقل و تشنه مسابقه 

هستند و فکر نمی کنم با این اتفاق انگیزه خود را از دست بدهند.
اوجاقی در پاسخ به این سوال که مسابقات جهانی در غیاب ایران جذابیت دوره های گذشته را 
خواهد داشت، گفت: شنیدم علاوه بر ایران برای چند کشور دیگر نیز روادید صادر نشده است. 
واقعیت این است که با دیدن جدول مسابقات، فکر می کنم اگر در این مسابقات حضور داشتیم 
مانند دوره گذشته می توانستیم 8 مدال طلا کسب کنیم. با توجه به آمادگی بچه ها، جدولی که 
دیدم و اتفاقاتی که افتاده است قطعاً همه بچه های ما موفق می شدند. به نظرم فرصت تکرار عنوان 

قهرمانی مسابقات را از ما گرفتند.
وی افزود: در هانگژو که با ورزشکاران و مربیان چینی صحبت می کردیم؛ برای آنها نیز در آن 
مقطع ویزا صادر نشده بود.برای چینی ها خیلی عجیب بود که تا آن زمان برای ما و آنها ویزا صادر 
نشده بود و می گفتند مگر می شود به دو قطب ووشو دنیا ویزا ندهند. در نهایت به چینی ها ویزا 
دادند و ویزای ما صادر نشد. فکر می کنم سیاست کثیفی را به خرج دادند؛ چرا که بچه های 
ایران و به خصوص ملی پوشان ووشو زجر کشیده هستند و اصلاً سیاسی نیستند و فقط به اهداف 

ورزشی فکر می کنند. 
سرمربی تیم ملی ووشو در خصوص برنامه های آینده تیم ملی عنوان کرد: مسابقات قهرمانی 
آسیا مرداد یا شهریور ماه سال آینده برگزار خواهد شد و  ما تا پایان سال فقط مسابقات لیگ را 
خواهیم داشت. فکر می کنم از اردیبهشت ماه یا اوایل خردادماه کار را برای مسابقات قهرمانی 

آسیا شروع کنیم.

مهر/ نماینده تنیس ایران نخستین دیدار خود در مسابقات سطح سه آسیا را با پیروزی برابر 
نماینده چین به پایان رساند.

یاسمن یزدانی که به دعوت فدراسیون تنیس آسیا در رقابت های سطح سه قاره به میزبانی شن 
زن چین شرکت کرده است، نخستین دیدار خود را برابر نماینده کشور میزبان با نتیجه یک - 6 

و ۳ - 6 به پیروزی دست یافت.
عملکرد یزدانی در مسابقات ۲۰۲۳ تورهای جهانی در رده های سنی کمتر از 16 و 18 سال باعث 

شد تا فدراسیون تنیس آسیا از او برای حضور در مسابقات تور جهانی )سطح ۳( دعوت کند.
یاسمن یزدانی در دومین دیدار خود در مسابقات تنیس سطح سه آسیا به مصاف نماینده دیگری 

از چین می رود. این رقابت ها به مدت دو هفته ادامه دارد.

خطر تعلیق والیبال ایران چقدر جدی است؟

اوجاقی:

می توانستیم در مسابقات جهانی آمریکا ۸ مدال طلا کسب کنیم

پیروزی دختر تنیسور ایران در مسابقات سطح سه آسیا

تیم ملی فوتبال ایران در دومین دیدار مرحله مقدماتی انتخابی جام جهانی ۲۰۲۶ به مصاف ازبکستان رفت؛

یکنیمهفوقالعاده،یکنیمهفاجعه!
رویداد۲4/ تیم ملی فوتبال ایران در دومین دیدار مرحله 
ازبکستان  به مصاف  انتخابی جام جهانی ۲۰۲6  مقدماتی 
با برتری به تمام کرده بود،  رفت و در حالی نیمه اول را 
دیدار  کرد   پیدا  دست  تساوی  به  میزبان  برابر  پایان  در 
تیم های ملی فوتبال ایران و ازبکستان در هفته دوم مرحله 
مقدماتی انتخابی جام جهانی ۲۰۲6 در ورزشگاه بنیادکار 
شهر ازبکستان برگزار شد که این دیدار با تساوی ۲ - ۲ 

به پایان رسید.
ایران  برای   )۳8( طارمی  مهدی  و   )16( رضائیان  رامین 
و اورونوف )۵۲( و سرگی اف )8۳( برای ازبکستان گلزنی 

کردند.
علیرضا بیرانوند، شجاع خلیل زاده، رامین رضائیان، حسین 
عزت  سعید  ترابی،  مهدی  محمدی،  میلاد  کنعانی زادگان، 
اللهی، محمد محبی )۷۵- مهرداد محمدی(، سامان قدوس 
آزمون )۷۵-  )4۳- علی کریمی(، مهدی طارمی و سردار 
روزبه چشمی( در این دیدار برای تیم ملی ایران بازی کردند.

 شروع هیجانی با انبوه تماشاگر
بازی با هیجان بالای شاگردان سرکو کاتانچ در ازبکستان 
همراه شد. آنها که حمایت پرشور طرفداران خود در ورزشگاه 
بنیادکار را داشتند در چند دقیقه ابتدایی سعی داشتند با 
بازی مستقیم به قلب دفاع نفوذ کنند اما بازی هوشمندانه و 
حفظ مالکیت باعث شد تا هرچه از زمان بازی گذشته توپ و 

میدان هم در اختیار ایران قرار بگیرد.
 بازی تک ضرب رو به جلو برای ایران

تاکتیک تیم ملی ایران در چمن مصنوعی استادیوم بنیادکار 
شهر تاشکند ازبکستان با پاس کاری تک ضرب آنها همراه 
بود. استفاده از سرعت مهدی ترابی و محمد محبی برای 
انتقال توپ به سردار آزمون و مهدی طارمی باعث شد تا 
موقعیت های گلزنی متعددی برای ایران ایجاد شود. حملات 

متوالی ایران بالاخره در دقیقه 14 به ثمر نشست. حرکت رو 
به جلوی مهدی طارمی با پاس عرضی او به سردار آزمون 
همراه شد تا سمت راست دفاع ازبکستان برای دفع این توپ 
ایجاد فضا کند اما آزمون با هوشیاری هرچه تمام توپ را 
به رامین رضائیان سپرد که شوت زمینی او با اشتباه اوتکر 

یوسویف همراه شده و دروازه ازبک ها باز شود.
 تلاش هیجانی ازبکستان برای جبران و پاتک ایران

پس از این گل ازبک ها سعی کردند بازی رو به جلو را در 
دستور کار قرار دهند و گل خورده را جبران کنند. این اتفاق 
بار دیگر دفاع بدون اشتباه ایران را به رخ میزبان کشید تا 
نه تنها بتوانند حملات ازبک ها را خنثی کنند بلکه باز هم 

دست به حمله زده و گل دوم را به ثمر برسانند. اشتباه ازبک 
ها و سماجت سامان قدوس در تصاحب توپ باعث شد تا 
این بازیکن توپ را به مهدی طارمی سپرده و مهاجم تیم 

ملی ایران دومین گل بازی را در دقیقه ۳8 به ثمر برساند.
سامان قدوس پس از این گل دچار آسیب دیدگی شد تا 
در دقیقه 4۳ جای خود را به علی کریمی دهد و نیمه اول 
این دیدار هم با دو گلی که تیم ملی ایران به ثمر رساند 

پایان یافت.
 چرخش ۱۸0 درجه ای بازی برای میزبان

نیمه دوم این بازی با تغییر هافبک تهاجمی ازبکستان همراه 
بود تا فیض اله اف جانشین ماشاریپوف شود و نبض بازی را 

در این نیمه در اختیار بگیرد. ازبک ها در نیمه دوم بازی 
کاملا هجومی را با اصرار به نفوذ از کناره ها در دستور کار قرار 
دادند. مدافعان تیم ملی ایران بر خلاف نیمه اول نبردهای 
تن به تن را بارها باختند تا محمدحسین کنعانی زادگان در 
یکی از این جدال ها چاره ای جز خطای واضح روی حریف و 
گرفتن کارت زرد نداشته باشد. او چهار بار دیگر در مصاف 
با مهاجمان ازبکستان دریبل خورد تا همچون شجاع خلیل 
زاده، رامین رضائیان و میلاد محمدی بازی نامطلوبی داشته 

باشند.
سراسیمگی هافبک های میانی تیم ملی ایران باعث شد تا 
علی  اشتباه  شود.  ایجاد  بیرانوند  دروازه  روی  زیادی  فشار 
کریمی در دفع توپ شمورودوف کافی بود تا توپ به اورونوف 
رسیده و این بازیکن در مصاف تک به تک با گلر ایران قرار 

گرفته و گل نخست ازبکستان را بزند.
 حاشیه های بی فایده به سود کاتانچ!

بیش  فیزیکی  بازی  تیم  تفاضل گل دو  از کم شدن  پس 
از پیش شد تا نهایتا تبدیل به درگیری لفظی بازیکنان و 
با  جدال  در  رضائیان  رامین  شود.  تیم  دو  نیمکت نشینان 
شوکوروف درگیری فیزیکی پیدا کرد تا توقف چند دقیقه ای 
بازی را به همراه داشته باشد. همین موضوع نیز با اعتراض 
همین  در  ازبکستان  ملی  تیم  بود. سرمربی  همراه  کاتانچ 
دقایق تصمیم به ایجاد تغییرات متوالی گرفت تا سرگی اف 
تا  اورونوف شد  با سانتر  او همزمان  وارد زمین شود. ورود 
روی اشتباه مدافعان در جاگیری بتواند گل تساوی را برای 
ازبکستان به ثمر برساند. پس از این گل باز هم ازبک ها 
کنترل توپ را در اختیار داشتند تا عملکرد متفاوت آنها 
را  ازبکی حاضر در ورزشگاه  اول هواداران  نیمه  به  نسبت 
امیدوار به پیروزی کند اما تلاش هایشان دیگر گلی به همراه 

نداشت تا تقسیم امتیاز نصیب ایران و ازبکستان شود.

 سرمربی سابق تیم ملی کشتی ایران:

حیفاستگراییدرالمپیکنباشد
برنا/ سرمربی سابق تیم ملی کشتی به محرومیت سنگین 
فرنگی کار تیم ملی واکنش نشان داد منصور برزگر درخصوص 
مراسم تجلیل از مدال آوران کشتی اظهار کرد: بدون شک 
تجلیل از قهرمانان باعث می شود که جوانان ما امید بیشتری 
بگیرند و با انگیزه  تر در مسابقات حاضر شوند. وی در واکنش به 
حضور پیشکسوتان کشتی در مراسم تقدیر هم گفت: از قدیم 
گفتند اگر خواستید یک ورزشکار را از بین ببرید گذشته او را 
پاک کنید. جوان ترهای ما وقتی این شرایط را ببینند این امید 

را خواهند داشت که در آینده ، عمل گذشته آنها گُم نخواهد 
شد و همیشه حضور بزرگترها میتوانند به جوانها روحیه دهد.

سرمربی سابق تیم ملی کشتی در ادامه با اشاره به حضور وزیر 
ورزش و جوانان در این مراسم عنوان کرد: واقعا جای تشکر 
دارد که وزیر ورزش تا این اندازه به ورزشکاران توجه دارد. او 
واقعا به تمام موارد آگاه است. خوشحالیم که چنین کارشناسی 
را به عنوان وزیر در کنار ورزش داریم. امیدوارم که دولت هم 
حمایت کند تا هاشمی هم بتواند به آن اهدافی که دارد برسد.

برزگر در پایان درخصوص محرومیت محمدعلی گرایی گفت: 
واقعا متاسفم که چنین اتفاقی برای او رخ داده است. امیدوارم 
مسئولان بررسی کنند و مشکل برطرف شود چون گرایی در 
این صورت المپیک را هم از دست می دهد و حیف است که 
این اتفاق رخ دهد.برزگر در پایان گفت: کشتی می تواند در 
المپیک به داد ورزش ایران برسد و فقط باید از این رشته 
حمایت شود تا بچه ها بتوانند توانایی خود را در بزرگترین 

رویداد ورزشی دنیا نشان دهند.
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جماران/ فرشاد مومنی، استاد دانشگاه علامه طباطبایی گفت: 
من یک راه حل پیشنهاد کرده ام و آن این است که به گزارش 
های رسمی که از ناحیه دولت آمریکا منتشر شده نگاه کنیم 
و این که چه کارهایی می کنند تا کمر ایران بشکند و اجماع 
کنیم و آن کارها را نکنیم. هر کاری که آنها گفتند شما نکنید 

را بکنیم.
صنایع خودروسازی در ایران با وجود سابقه طولانی و تیراژ 
بالای تولید به دلیل کیفیت پایین همواره زیر تیغ انتقادها قرار 
داشته اند اما دکتر فرشاد مومنی می گوید باید این صنایع را 
حفظ کرد و البته نسبت به نقدها هم بی توجه نیست. او  می 
گوید صنایع خودروسازی و به خصوص تولید فناورانه در این 

صنایع باید حفظ و تقویت شود.
فرشاد مومنی درباره صنعت خودرو در یک برنامه تصویری 
گفت: در سطوح توسعه کلان و خرد وقتی راجع به اهمیت 
صنایع  گویند  می  کنند  می  صحبت  خودروسازی  صنعت 
ماشین سازی آبشار فناوری است و کشورهایی که قادر به 
توانند  می  هستند  سازی  ماشین  قدرت  به  بخشی  عینیت 
جایگاه پایداری در قدرت و ثروت دنیا برای خود داشته باشند 

والا به حاشیه می روند 
اندازه  به  فعالیتی  هیچ  مطالعات،  برخی  اساس  بر  افزود:  او 
سازی  ماشین  توان  کننده  تقویت  و  متقاضی  خودروسازی 
کشورها نیست از این دریچه می گویند هر کشوری که می 
خواهد روی مرزهای فناوری حرکت کند باید خودروساز باشد. 
به همین دلیل در قرن بیستم حتی یک مورد نداشتیم که یک 
کشور از مرحله توسعه نیافتگی عبور کرده باشد و متکی به 

صنعت خودروسازی نباشد.
 آنها که می گویند صنعت خودروسازی را رها کنیم 

حلیم کشورهای دیگری را هم می زنند
آنها که می گویند صنعت خودروسازی را رها کنیم حلیم 
کشورهای دیگری را هم می زنند و به دنبال  گسترش و 
تعمیق فقر و عقب ماندگی در ایران هستند از سوی دیگر 
از دریچه تحلیل های سطح توسعه دانشمندان می گویند 
این است که می گوید خودروسازی غیر از این صنعت، سایر 
صنایع را هم به حرکت در می آورد و جزو صنایعی است که 
ارتباطات زیادی با سایر صنایع و رشته های صنعتی دارد. به 
طوری که برآورد شده که مثلا به عنوان پیوندهای پیشین 
راه افتادن صنعت خودروسازی 6۵ رشته صنعت دیگر را هم 
تحریک می کند آنها که می گویند تعطیل و  واردات کنیم 

الفبای توسعه را نمی دانند.
از چنبره فقر خارج  نمی شود  نباشیم  اگر صنعتی   

شویم
می گویند خودروسازان در کشورهای صنعتی ستون اصلی 
خلق فرصت جدید و ارزش افزوده و عمده ترین پرداخت 
کننده مالیات است.  آنها که می گویند این صنعت را تعطیل 
کنیم می خواهند مردم را دچار فلاکت کنند .  اگر صنعتی 
نباشیم نمی شود از چنبره فقر خارج شویم و دولتی هم که 
نتواند از این صنایع مالیات بگیرد باید چنگ بیاندازد در امنیت 

و حقوق مالکیت مردم و ایجاد ناپایداری و وابستگی.
 دولتی که بنیه مالی کافی نداشته باشد متزلزل و باج 

ده می شود
اگر مجال بود توضیح می دادم که چه فرآیندی طی شده 
و چه ضربه های مهلکی با اراده و سرمایه روس و انگلیس 
تدارک شده که از دل آن دو لت قاجار بدهکار شود و از دل 
این بدهکاری، کشورهای دیگر تمام مقدرات کشور را در دست 
بگیرند. دولتی که بنیه مالی مالی کافی نداشته باشد متزلزل 
و باج ده می شود و این باج دهی هم به گروه های نامناسب 

در داخل و خارج و از وجوه بسیار مهم اهمیت خودرو است.
در تمامی تجربه های موفق توسعه، یکی از پایه های ستون 
فقرات جهش اقتصادی این کشورها ، جدی گرفتن صنعت 

خودرو است صنعت خودرو هم به این شکل که بنیه تولید 
فناورانه را ارتقا  دهد نه این که خود محمل رانت شود.

الان آنهایی که  به خودروسازان حمله می کنند به این دو 
خودروسازی حمله می کنند که ظرفیت ارتقا و تولید فناورانه 
را دارند نمی گویم این دو خودروساز گل بی خوار و عیب 
هستند آنها هم ده ها فعالیت نامربوط با صنعت خودرو دارند 

ولی انتقادها به این فعالیت های غیرمرتبط نیست.
او با بیان این که "تا می گوییم توان ساخت داخل بالا برود 
می گویند این همان شعار خودکفایی است و آن را به استهزاء 
می گیرند" گفت: آن بنیان تولیدی که از دلش چهره هایی 
مثل مهندس بحرینیان خارج شده که یک بنگاه خصوصی 
دارد و در آن 14 پتنت رجیستریشن )ثبت اختراع( دارد، 

مد نظر است.
 تغییرات پی در پی مدیران و وارد کردن بی شمار آدم 

ها به صنعت خودرو ضربه زد
وابستگی  ضریب  شد،  ایران  وارد  پراید  که  دهه 1۳۷۰  در 
این خودرو 8۵ درصد بود  اما بعد از چهار سال این میزان 
وابستگی به 1۵ درصد رسید. یعنی ما 8۵ قطعات پراید را قادر 
شدیم که بسازیم چون این خودروسازان هم قابلیت ساخت 
یافتند و هم توانمندی فوق العاده ای یافتند که بتوانیم روزی 
خودروساز شویم. از آن لحظه که این پتانسیل های انسانی و 
مادی فراهم شده است عده ای به لطایف الحیل ضربه های 
هولناک به این صنعت وارد کرده اند. تغییر پی در پی مدیران 
و بی شمار وارد کردن آدم بدون این که پشتیبانی از تولید 

شود و توجیه اقتصادی داشته باشد از جمله این ضربات بود.
 مالیات جدید از خودروسازان

دولتها برای پنهان کردن کسری مالی خود مفهومی را ابداع 
کردند به نام مالیات علی الحساب. به این معنا که قبل از این 
که طرف تولید کند و محصولش را بفروشد و درآمد کسب 
کند باید مالیات دهد برنامه ای طراحی کردند که ماهانه از 
اینها )دو خودروساز( مالیات می گیرند این یعنی این که اینها 
سرمایه در گردششان بحرانی می شود و به اسم مالیات علی 

الحساب موجودی نقدی اینها را می گیرند.
 شوک های ارزی خودروسازان را به سوی رباخوارها 

پرتاب کرده است
بررسی داده های بورس ایران خودرو و سایپا نشان می دهد 
که از این ناحیه و با شوک پی در پی نرخ ارز این دو خودروساز 
به سمت رباخوار ها پرتاب شده اند و نتیجه این شده است از 
کل هزینه های سایپا ۲۹.۵ درصد هزینه تامین سرمایه های 
در گردش بوده یعنی پول نزول را داده اند در حالی که هزینه 
نیروی انسانی با کیفیت اینها زیر 1۲ درصد است. الان بخش 
بزرگی از ظرفیت های تولیدی ایران مستهلک شده است چون 
ما صنعتِ صنعت ساز نداریم و اگر این قابلیت ها )مثل قابلیت 

خودروسازی( فرو بریزد به پیشا قاجاریه بر می گردیم.
انکار  را  خودروسازی  صنعت  »ایرادهای  که  این  بیان  با  او 
نمی کنم اما بخشی از این ایرادها را منتقدان درست کرده 
اند.« گفت:  برآوردها می گوید ما سی میلیون خودرو داریم 
اگر فرض کنیم میانگین ارز بری هر خودرو ۲۰ هزار دلار 
باشد یعنی می شود 6۰۰ میلیارد دلار. استهلاک سالانه این 
خودروها هم  اگر ده درصد باشد سالی شصت میلیارد دلار. 
من می گویم نظام تصمیم گیری ما با این درآمد ارزی باید 
بفهمد که این مقدار منابع را ندارد که همین سطح را نگه دارد.

او با اشاره به برخی اظهار نظرهای مقامات نیروی انتظامی 
در انتقاد از کیفیت پایین خودروهای ساخت داخل، اضافه 
کرد: زمانی یکی از مسئولان گرامی راهنمایی و رانندگی گفت 
داخلی  تصادف کم شود در خودروسازی  اگر می خواهید 
را ببندید! من می گویم عزیز برادر در حیطه تخصص خود 
شرافتمندانه بگو جاده های ما با کیفیت هستند؟ کل ماجرای 
کشت و کشتارها به خودرو بر می گردد نه جاده؟ آیا یکی از 

علت های تصادف ها به عدم رعایت قوانین راهنمایی بر نمی 
گردد. سوال دیگر این است که اگر ما مرکز واردات خودرو 

شدیم همه خودروسوران قانون را رعایت می کنند؟
 دنیا وارد شتاب تاریخ شده است

مومنی با اشاره به اقتصاد مقاومتی گفت:  مفهومی راه افتاده 
تحت عنوان اقتصاد مقاومتی و این که چه با این مفهوم کردند 
بماند اما اساس تاب آوری این است که دنیا وارد شتاب تاریخ 
شده است و در این عصر با پدیده های ناگهانی روبرو هستیم و 
این پدیده های ناگهانی به طور همزمان فرصت ها و تهدیدهای 
استثنایی و مهلک دارند و جوامعی می توانند از فرصت ها 
استفاده کنند که قدرت انعطاف داشته باشند و این از ظرفیت 
های دانش ضمنی و سرمایه انسانی است. و دانش ضمنی 
انباشته با بالاترین کیفیت ها در صنعت خودروسازی تولید 
می شود و ظرفیت های سازمانی که قابلیت سیستمی واکنش 
به تحقیقات در صنعت خودروسازی است. وقتی این را از بین 
ببریم و آلت دست واردات چی شویم همه چیز را قربانی 

می کنیم.
 یک میلیارد واردات کالای ساخته شده مساوی با از 

بین رفتن صدهزار شغل 
او گفت: یکی از دانشمندان اقتصادی گفته بود که وقتی یک 
میلیارد دلار کالای ساخته شده قابل تولید در کشور را از 
خارج وارد می کنیم یعنی صد هزار شغل در داخل از بین 
رفته است. همین یک عبارت اهمیت صنعت خودروسازی را 
می رساند. من معتقدم فردی که دلسوز است باید بگوید ما 
یک بسیج علمی اعلام کنیم و نقایص این صنعت را برطرف 
کنیم به دلیل ابعاد و اهمیت خارق العاده این صنعت . اما در 
اقتصاد رانتی می گویند صورت مساله را پاک کنیم و صنعت را 
تعطیل کنیم و با این حرف ها  اجازه نمی دهند نظام تصمیم 

گیری اساسی کشور متوجه شود.
 نیروی کار تربیت می کنیم برای استکبار جهانی

این استاد دانشگاه علامه طباطبایی در ادامه گفت: یکی از 
بدبختی های الان ما این است که از یک سو افتخار می کنیم 
که بالاترین سطح تربیت نیروی کار دانشگاهی را داشته ایم 
اما اینها را برای همان ها که استکبار جهانی می خوانیم شان 
اساس سرشماری 1۳6۵ کل جمعیت  بر  کنیم.  می  آماده 
دانش آموخته زنده ما 18۵ هزار نفر بوده و این در حالی 
است که در سال ۹۵، این رقم به 1۳ میلیون نفر رسیده است 
و ما  نتوانسته ایم شغل صنعتی دانایی محور برای آنها درست 
کنیم و آنها را  با سرخوردگی دو دستی تقدیم همان هایی 
می کنیم که نامشان را  استکبار جهانی گذاشته ایم و این 
با هیچ عقلی جور در نمی آید. عده ای هم که نمی توانند 
مهاجرت کنند دچار افسردگی و اعتیاد و سرخوردگی و دچار 
آسیب اجتماعی می شوند.  در واقع خانه خودمان را خراب 
می کنیم تا همان ها که استکبار جهانی می نامیم آباد شوند. 
فارغ از آن کشورهای استکباری خوب است بررسی شود چند 
درصد جهش توسعه ای امارات و قطر و ترکیه و ... در اثر ندانم 

کاری ما بوده است.
او در ادامه گفت: در سفری که من به همراه مرحوم عالی 
نسب به سوئیس داشتیم یکی از تولید کنندگان بنام کشورمان 
هر  آلمان  در  گفت  می  آنجا  داشت  فعالیت  آلمان  در  که 
صنعتی که با بحران مواجه می شود می گوید رابطه تجاری 
با ایران برقرار کنیم تا مشکل حل شود! آیا ما باید خانه آباد 

کن دیگران شویم.
 دروغ پراکنی و پنهان کردن یک استراژی برای فریب 

سیاستگذاران
مومنی افزود: در مناسبات رانتی مشوه کردن واقعیت و دروغ 
فریب  برای  استراتژی  واقعیت، یک  پنهان کردن  و  پراکنی 
سیاست گذاران اصلی کشور است و من پیشنهاد می دهم 
در دولت و مجلس که ذی نفع نیستند سه دانشکده مشهور 

هستند که بهترین های اقتصاد هستند یک قانون بگذارند که 
هیچ تصمیم کلیدی اتخاذ نشود مگر این که دو تا از این سه 

دانشکده اعتبار علمی آن را تایید کند.
رییس موسسه مطالعات دین و اقتصاد با اشاره به تلاش های 
رانت جویان برای کسب معافیت های مالیاتی گفت: سازمان 
مدیریت مالیاتی می گوید امان ما را رانت جویان بریده اند تا 
ما اینها را دانش بنیان معرفی کنیم و این خود رانتی برای 
معافیت های مالیاتی شده است. بعد چقدر مضحک و تراژیک 
است که در یک سال هم بگوییم می خواهیم دانایی محور 
شویم و هم بگوییم برجسته ترین کانون های خلق دانایی را 
تعطیل کند چون می خواهیم واردات را تقویت کنیم و باب 

واردات را وارد کنیم.
او گفت: مثال تکان دهنده می زنم مهندس بحرینیان یک 
موسسه تحقیقاتی دارند به نام تکلان توس. تحقیقات او نشان 
می دهد که ارزش دلاری بنزین و گازوئیل مصرف شده طی 
دو دهه گذشته چیزی حدود ۵6۰ میلیارد دلار بوده است 
برابر  در حالی که خودروهای داخلی به طور متوسط ۲.۵ 
استاندارد جهانی بنزین مصرف می کند حالا  اگر یک دهم این 
مبلغ را به خودروسازان می دادند که یک خودروی با کیفیت 
تولید کنند این اتلاف وحشتناک بنزین و گازوییل را تمام می 

کردیم. اما این اتفاق نیفتاده است.
 وقتی می گویند تعطیل کنیم و به جایش وارد کنیم 

یعنی می خواهند همه را به افلاس بیندازند
با بیان این که »منافع خانوارها و بنگاه های تولید  مومنی 
فناورانه و نهاد دولت هم راستاست.« گفت: وقتی خودروساز با 
کیفیت کار کند میتواند حقوق و دستمزد خوب به کارکنانش 
بدهد بنگاه سود می کند پس به دولت مالیات می دهد و 
خودش هم می تواند از محل آن سود تحقیق و توسعه راه 
بیندازد و ارتقای کیفیت کند. اما وقتی می گویند تعطیل کنیم 
و به جایش وارد کنیم یعنی می خواهند همزمان همه اینها 

را به افلاس بیندازند.
استاد اقتصاد دانشگاه علامه طباطبایی در ادامه گفت: من 
یک راه حل پیشنهاد کرده ام و آن این است که به گزارش 
های رسمی که از ناحیه دولت آمریکا منتشر شده نگاه کنیم 
و این که چه کارهایی می کنند تا  کمر ایران بشکند و اجماع 
کنیم و آن کارها را نکنیم. هر کاری که آنها گفتند شما نکنید 
را بکنیم. ریچارد نفیو می گوید اگر در پنج زمینه موفق شویم 
ایران نمی تواند سر بلند کند یکی سیاست های تورم زا است 
همین سیاست را کنار بگذاریم. می گوید سیاست های اشتغال 
زدا اعمال کنیم بالطبع ما را این کار را نکنیم. سومین محور 
که در صفحه 8۷ کتاب هنر تحریم ها مطرح کرده این است 
که بعد از آن دو سیاست قبلی سیاست های تشویق واردات 
را ایران اعمال کند که بزرگترین نقطه اتکای ماست. ما این 
کارها را نکنیم چون ما ظرفیت و توان ارزی مان برای پاسخ 
اولویت در  ناتوانی در تشخیص  ناکافی است  به نیازهایمان 
واردات ما را دچار بیچارگی های غیرعادی خواهد کرد و تورم 

و بیکاری را تشدید می کند.
 یک خطر در کمین صنعت خودروی ایران

او در پایان با بیان این که در اندیشه توسعه وقتی نگاه به آینده 
می کنند مسیر توسعه را نشان می دهند و مسیر اضمحلال را 
هم، در ادامه گفت: من در مقاله ای که ۲۵ سال پیش نوشتم 
تعبیری دارم این است که آینده شناسان می گویند صنعت 
خودرو در معرض یک انقلاب سیستمی است و تولید خودرو 
و همه عناصر و مواد شکل دهنده خودرو به کلی زیر رو می 
شود و به قاعده تجربه کار در اقتصاد ایران یعنی واحدهای 
خودروسازی موجود در کشورهای صنعتی به زودی تبدیل به 
آهن قراضه می شوند و بیم آن می رود که تحت عنوان انتقال 
تکنولوژوی بنیه تولیدی فعلی مان را نابود کنند و آنها را که می 

خواهند آهن قراضه کنند را به ما بفروشند.

خبرآنلاین/ محمد مهاجری از غیرعلنی شدن جلسه استعفای نادران انتقاد کرد و آن را متوجه 
قالیباف دانست.

محمد مهاجری، فعال سیاسی اصولگرا در یادداشتی تلگرامی با انتقاد از غیرعلنی شدن جلسه 
استعفای الیاس نادران نوشت: طبق اصل 6۹ قانون اساسی مذاکرات  مجلس  شورای  اسلامی  باید 
علنی  باشد و در شرایط اضطراری ، در صورتی  که  رعایت ر امنیت  کشور ایجاب  کند، به  تقاضای  
رئیس  جمهور یا یکی  از وزراء یا ده  نفر از نمایندگان ، جلسه  غیر علنی  تشکیل  می  شود. مصوبات  
جلسه  غیر علنی  در صورتی  معتبر است  که  با حضور شورای  نگهبان  به  تصویب  سه  چهارم  مجموع  

نمایندگان  برسد.
آیین نامه داخلی مجلس نیز در ماده 1۰۲ بیان می دارد در صورت اضطرار که رعایت امنیت کشور 
ایجاب کند، به تقاضای کتبی رئیس جمهور یا یکی از وزرا یا ده نفر از نمایندگان، جلسه غیرعلنی 

تشکیل می شود.
دیروز برای مطرح شدن استعفای آقای الیاس نادران از نمایندگی مرم تهران، در اقدامی ناباورانه، 
مجلس بطورغیرعلنی تشکیل شد و کسی توضیح نداد استعفای یک نماینده که دلیل کار خود را  

مدیریت پادگانی قالیباف عنوان کرده،کجایش شرایط اضطراری و امنیتی در کشور است؟
مگر اینکه فرض کنیم نماینده متقاضی استعفا می خواسته حرفهایی بزند که رئیس مجلس با علنی 

شدن محتوای آن دچار اضطراب و اضطرار می شده و امنیتش به خطر می افتاده است!
جا داشت آقای قالیباف که قسم خورده در جایگاه رئیس مجلس از قانون پاسداری کند، درخواست 
نمایندگان برای غیرعلنی کردن جلسه را خلاف قانون اساسی و آیین نامه داخلی مجلس اعلام می 
کرد و این فرصت را پدید می آورد که آقای نادران هرچه دلش می خواهد بگوید و سپس از اتهامات 

احتمالی او علیه خود دفاع می کرد.

ایرنا/ جنبش مقاومت اسلامی فلسطین )حماس( بامداد چهارشنبه با تائید توافق اجرای آتش بس 
با رژیم صهیونیستی مفاد این توافق را منتشر کرد.

در بیانیه حماس آمده است: پس از مذاکرات سخت و پیچیده و طولانی، اعلام می کنیم که به 
یاری خداوند متعال و تلاش های زیاد طرف قطری و مصری به توافق آتش بس انسان دوستانه 
)آتش بس موقت( به مدت 4 روز دست پیدا کردیم. حماس در ادامه بیانیه خود مفاد این توافق 
را اعلام کرد که بر اساس آن، درگیری ها از سوی دو طرف، فعالیت های نظامی ارتش رژیم 
صهیونیستی در همه مناطق غزه و نیز جابه جایی خودروهای زرهی این رژیم در غزه متوقف 

خواهد شد.
بر اساس این توافق، صدها کامیون ویژه حامل کمک های بشر دوستانه، درمانی و سوخت وارد همه 
مناطق غزه بدون استثنا خواهد شد. حماس افزوده است: ۵۰ اسیر زن و کودک اسرائیلی زیر 1۹ 
ساله در مقابل 1۵۰ زن و کودک زیر 1۹ ساله فلسطینی بر اساس سوابق اسارت آزاد خواهند شد.

در ادامه این توافق آمده است: حملات و پرواز جنگنده ها و هواپیماهای رژیم صهیونیستی طی 
چهار روز آتش بس در جنوب غزه و در شمال غزه نیز به مدت 6 ساعت از ساعت 1۰ صبح تا 4 
بعدظهر متوقف خواهد شد. حماس تأکید کرده است که طی دوره آتش بس رژیم اشغالگر متعهد 
شده است که به هیچ فردی در همه مناطق نوار غزه تعرض و حمله نکند و مردم آزادی عبور از 

شمال غزه به سمت جنوب در امتداد خیابان صلاح الدین را خواهند داشت.
جنبش مقاومت اسلامی فلسطین افزوده است: مفاد این توافقنامه بر اساس دیدگاه مقاومت و 
ملاحظات آن تدوین شد که هدف آن خدمت به مردم و تقویت پایداری آنان در برابر تجاوزات 
بود و مقاومت همواره به فداکاری ها، رنج ها و دغدغه های آنان توجه داشته است و این مذاکرات را 
با وجود تلاش های اشغالگران برای طولانی کردن و به تعویق انداختن آن، از موضع قدرت میدانی 
انجام داد. در پایان بیانیه حماس آمده است: در حالی که ما رسیدن به یک توافق آتش بس را 
اعلام می کنیم، تأکید می کنیم که دستان ما روی ماشه باقی خواهد ماند و گردان های پیروز ما 

آماده دفاع از ملت ما و شکست اشغالگران هستند.
پیش تر منابع خبری گزارش داده بودند، کابینه رژیم صهیونیستی به صورت رسمی توافق مبادله 

اسرا با جنبش حماس را پذیرفته و تائید کرده است.
اسماعیل هنیه رهبر حماس در بیانیه ای پیشتر گفته بود که »توافق آتش بس موقت« با اسرائیل 
نزدیک است. گروه های مقاومت فلسطین روز شنبه 1۵ مهرماه برابر با هفتم اکتبر ۲۰۲۳ عملیات 
غافلگیر کننده ای با نام »طوفان الاقصی« را از غزه )جنوب فلسطین( علیه مواضع رژیم اشغالگر 
قدس آغاز کردند و این رژیم برای تلافی و جبران شکست خود و توقف عملیات گروه های 

مقاومت، تمام گذرگاه های نوار غزه را بسته و در حال بمباران این منطقه است.
حمایت امنیتی و نظامی غرب به ویژه ایالات متحده آمریکا از اسرائیل به بهانه دفاع از خود، عملا 

چراغ سبز و مجوزی به این رژیم برای کشتار بی رحمانه کودکان و زنان فلسطینی است.
کابینه رژیم صهیونیستی بامداد چهارشنبه پس از تائید توافق مبادله اسرا با حماس با صدور 
بیانیه  ای خواستار وقفه های بیشتر در جنگ شد و اعلام کرد: آزادی هر 1۰ گروگان بیشتر به یک 
روز وقفه بیشتر در جنگ منجر شود. از خبرگزاری سما فلسطین، در بیانیه کابینه نتانیاهو آمده 
است: امشب با کلیات مرحله نخست از توافق مبادله اسرا موافقت کردیم که به موجب آن حداقل 

۵۰ نفر شامل زن و کودک آزاد خواهند شد و برای مدت 4 روز نبرد متوقف خواهد شد.
در ادامه این بیانیه آمده است: آزادی هر 1۰ گروگان بیشتر به یک روز وقفه بیشتر در جنگ 

منجر شود.
کابینه صهیونیستی افزوده است: دولت )رژیم( اسرائیل، ارتش و نیروهای امنیتی اسرائیلی به 

جنگ برای بازگرداندن همه اسرا ادامه خواهند داد.
پیش تر منابع خبری گزارش داده بودند، کابینه رژیم صهیونیستی به صورت رسمی توافق مبادله 

اسرا با جنبش حماس را پذیرفته و تائید کرده است.

محمد مهاجری، فعال سیاسی اصولگرا:

آقای قالیباف! جلسه علنی استعفای نادران برای امنیت 
مملکت ضرر داشت، یا امنیت صندلی شما؟ 

آتش بس 4 روزه در غزه 

خطردرکمینصنعتخودرویایران!
  استاد دانشگاه علامه طباطبایی: دولتی که بنیه مالی کافی نداشته باشد متزلزل و باج ده می شود 

 آنها که می گویند صنعت خودروسازی را رها کنیم حلیم کشورهای دیگری را هم می زنند

سرنوشتمیلیونهانفربایکقیاموقعودتعیینمیشودوخلاص؛ایناستوضعیتمجلسانقلابی
اعتمادآنلاین/ عباس عبدی در یادداشتی با عنوان »آینده 
ایران در پرتو این سیاستگذاری ها« نوشت: اعتبار و کیفیت 
این  است.  آن  آینده  تصویرگر  کشوری  هر  سیاست گذاری 
ویژگی را در ایران در مصوبه اخیر مجلس درباره بازنشستگی 
به خوبی می توان دید. اگر شما برای یک طرح اقتصادی مثلا 
1۰ میلیارد تومان وام بخواهید یا در پی تاسیس یک کارگاه 
کوچک باشید، باید گزارش معتبری از ارزیابی اقتصادی طرح 
را به ضمیمه درخواست خود ارایه کنید تا وام یا مجوز بگیرید، 
ولی اگر بخواهید درباره سرنوشت ده ها میلیون نفر با گردش 

مالی هزاران هزار میلیارد تومان تصمیم بگیرید، کافی است 
بدون اطلاع قبلی یک قیام و قعود شود و خلاص. این است 
وضعیت مجلس انقلابی. من نمی خواهم درباره محتوای این 
قانون نظری دهم چون سیاستگذاری درباره تامین اجتماعی 
به رغم ظاهر ساده آن بسیار پیچیده است و باید کارشناسان 
بیمه و اقتصاددانان جزییات آن را تحلیل کنند، ولی فقط 
می توان اظهار تاسف عمیق کرد که چنین مصوبه بسیار بسیار 
مهم را بدون هیچ پیش زمینه ای و بدون انتشار مطالعات آن، 
به یک باره تصویب می کنند و بلافاصله هم معلوم می شود که 

فاقد حداقلی از دقت است و ابهام های فراوانی پیرامون آن به 
وجود می آید و هنوز هم کسی نمی داند که محتوای دقیق 
این مصوبه چیست؟ این نحوه سیاستگذاری، یا قانونگذاری و 

اداره کشور از سوی مجلس استصوابی انقلابی است.
ماجرا این است که جهان سرمایه داری از اواخر قرن 1۹ به 
ویژه اوایل قرن ۲۰ با بحران جدی از حیث اطمینان نیروی کار 
از آینده خود و تامین معیشت و درمان در زمان از کارافتادگی 
مواجه شد، در نتیجه جهان سرمایه داری در پاسخ به این 
ناامیدی به یکی از بزرگ ترین دستاوردهای اجتماعی خود 

رسید. دستاوردی که تا حدود زیادی پاسخ نظام سرمایه داری 
به شعارهای سوسیالیسم و کمونیسم هم بود. این دستاورد 
همان تامین و بیمه های اجتماعی است که شامل بیمه درمان، 
ازکارافتادگی و بازنشستگی است و موجب آرامش خاطر در 
نیروی کار شد و خطر انقلاب هایی کمونیستی را برطرف کرد. 
بیمه های اجباری که البته در کشورهای گوناگون از الگوهای 
کاملا متفاوتی تبعیت می کند، ولی بنیان همه آنها یکی است؛ 
تامین معیشت پس از یک دوره زمانی و ورود به بازنشستگی 

وجه مشترک آنها است. 
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